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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 18/2022 
Caràcter: ordinari 
Data: 22 de desembre de 2022 
Horari: de 10.03 a 14.05 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
José Francisco Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Assistents: 
Juana María Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
Sandra Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA) 
Josep Lluís Bauzá Simó (No adscrit) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS-Estimam Palma) 
Juana Maria Capó Navarro (Cs) 
Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA) 
Clàudia Costa del Río (UNIDES PODEM) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
David Díez Herreros (PP) 
Alejandro Escriche Cots (Cs) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Alberto Jarabo Vicente (UNIDES PODEM) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE)  
Antoni Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Montserrat Oliveras Ballarín (PP) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
María Paz Pérez Barceló (VOX- ACTUA PALMA) 
Lydia Pérez Martínez (PP) 
Ramon Vicenç Perpinyà Font (PSIB-PSOE) 
Eva María Pomar Juan (Cs) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma) 
Jordi Vilà Albareda (UNIDES PODEM) 
 
Excusa l’assistència: 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Sergio Rodríguez Farré (VOX- ACTUA PALMA) 
 
Secretari general del Ple: Nicolau Conti Fuster 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Cap de Servei de la Secretaria General del Ple: Julián García Caballero 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 24 de novembre de 2022. 
 
2. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia 24 
de novembre de 2022. 
 
3. Donar compte al Ple dels convenis inscrits al Registre de Convenis. 
 
4. Donar compte al Ple l'acord de la Junta de Govern relatiu al nomenament de 
representant municipal a l'Assemblea General de l'entitat Colonya Caixa d'Estalvis de 
Pollença. 
 
5. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 19 de novembre al 15 de 
desembre de 2022. 
 
6. Proposta de proclamació de Fill Il·lustre de la Ciutat a mossèn Antoni Maria Alcover 
i Sureda. 
 
7. Proposta de concessió de la Medalla d'Or de la Ciutat al Sr. Joan Antoni Horrach 
Moyà. 
 
8. Proposta de concessió de la Medalla d'Or de la Ciutat al Sr. José Carlos Llop 
Carratalà. 
 
9. Proposta de concessió de la Medalla d'Or de la Ciutat a la Congregació de les 
Germanes Oblates, pel Casal Petit. 
 
10. Proposta de concessió de Medalla d'Or de la Ciutat al Projecte Socioeducatiu Naüm. 
 
11.  Reconèixer el deute existent amb el personal del cos de bombers local de Palma per 
un import de 313.168,82€. 
 
12. Reconèixer el deute a l’Entitat Urbanística de Conservació urbanística de Son Vida 
per un import de 11.680,57€. 
 
13. Reconèixer el deute a favor de l’entitat l’INSTITUT DE TREBALL SOCIAL I 
SERVEIS SOCIALS (INTRESS) per un import de 3.322,73€. 
 
14. Reconèixer el deute a favor de l’entitat Residencia Alfareria, S.l. per un import de 
16.645€. 
 
15. Reconèixer el deute a la Universitat de les Illes Balears per un import de 27.731€. 
 
16. Reconèixer el deute a l’empresa CORREO INTELIGENTE POSTAL SL per un 
import de 92.578,61€. 
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17. Reconèixer el deute a l’empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS,SA SME per un import de 105.245,28€. 
 
18. Reconèixer el deute a favor de l’entitat Residencia Alfareria, S.L. per un import de 
16.010€. 
 
19. Reconèixer el deute a favor de Matias Arrom Bibiloni S.L. per un import de 
4.192,65€. 
 
20. Reconèixer el deute a favor de l’entitat ESTUDI 6 GESTIO SOCIOEDUCATIVA, 
SL per un import de 35.700,06€. 
 
21. Aprovar la rectificació de l’error material detectat a l’acord plenari 
núm_20220929_01_018 de data 29/09/2022. 
 
22. Deixar sense efecte el punt dispositiu 1r i 2n de l’acord aprovat pel Ple del dia 
27.10.22 i reconèixer el deute a favor Sr. Joan Josep Fortuny Giro per un import de 
4.498,11€. 
 
23. Aprovar el Compte General de l'exercici 2021. 
 
24. Canviar la finalitat de diverses aplicacions de part del préstec concertat per 
l’Ajuntament a l’exercici 2022, de l’Àrea de Model de Ciutat, Habitatge digne i 
Sostenibilitat. 
 
25. Proposta d'Infraestructures i Accessibilitat relativa a increment de percentatges a 
Platja de Palma. 
 
26. Autoritzar l'elevació dels percentatges i/o anualitats en relació al plecs per a la 
contractació de les obres del Projecte de millora del Camí dels Reis. 
 
27. Acord d'aprovació de les noves tarifes dels abonaments i títols multiviatge venuts de 
l'1 de gener al 31 de desembre de 2023. 
 
33. Grup VOX relativa a un reconeixement públic per als policies locals ofesos per un 
cas de corrupció judicial. 
 
41. Grup PP relativa al restabliment de l'honorabilitat dels afectats injustament pel 
"Caso Cursach". 
 
43. Grup PP relativa a personació en la causes derivades  del "cas Cursach". 
 
45. Grup PP relativa a les galeries de la plaça Major. 
 
47. Grup PP relativa a Pla d'Usos i Gestió del Bosc de Bellver amb participació 
ciutadana. 
 
56. Grup PP relativa a Puntiró. 
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28. Sobre la taula. Grup VOX relativa al Banc d'Aliments. 
 
29. Grup Cs relativa a l'ampliació del gimnàs situat en el Palau Municipal de Son Moix. 
 
30. Grup Cs relativa a mesures necessàries en matèria de seguretat ciutadana. 
 
31. Grup VOX relativa al suport a les dones embarassades en situació de vulnerabilitat. 
 
32. Grup VOX relativa a la reparació de la corona de la Verge de la Salut, patrona de 
Palma. 
 
34. Grup VOX relativa a l'increment de la presència policial a s'Arenal de Palma. 
 
35. Grup VOX relativa a punts de venda de droga. 
 
36. Grup PP relativa al reconeixement dels descendents jueus a Mallorca. 
 
37. Grup PP relativa a la formació especialitzada de l'Àrea de Seguretat Ciutadana. 
 
38. Grup PP relativa a la prestació del servei municipal de retirada i depòsit de vehicles. 
 
39. Grup PP relativa a la compra d'aparells de medició de la qualitat de l'aire. 
 
40. Grup PP relativa a sanitat pública a Palma. 
 
42. Sobre la taula. Grup Cs relativa a "Economía Plateada". 
 
44. Grup Cs relativa a la petició d'un casal de barri a la Vileta. 
 
46. Grup PP relativa a la Platja de Palma. 
 
48. No adscrit relativa a la línia 40 Eixample Transversal. 
 
49. No adscrit relativa al canvi de circulació a la zona del Coll den Rebassa direcció al 
Camí de Can Pastilla 
 
50. Grup Cs relativa a l'aplicació de l'Ordenança de renous al carrer Nicolás de Pacs. 
 
51. Grup Cs relativa a l'eliminació de les pintades vandàliques. 
 
52. Grup Cs relativa a la seguretat dels carrils bici. 
 
53. Grup VOX relativa a la recollida de fems porta per porta. 
 
54. Grup VOX relativa a la seguretat als autobusos de l'EMT. 
 
55. Grup VOX relativa a la neteja dels autobusos. 
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57. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Cs del Batle. 
 
58. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX de la regidora de l'Àrea de 
Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat. 
 
59. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del regidor de l'Àrea de 
Mobilitat Sostenible. 
 
60. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX de la regidora de l'Àrea de 
Seguretat Ciutadana. 
 
61. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP de la regidora de l'Àrea de 
Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat. 
 
62. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 28.1122 aprovació de les factures pels 
serveis prestats per Ricoh Spain IT Service S.L.U, adoptat amb informe de la 
Intervenció amb OBJECCIONS (Reparo): 2022CINT000666 17/11/2022 Exp 
X2022000438. 
 
63. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes d'octubre de 2022. 
 
64. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 30.11.22 d'acord de pròrroga de fet del 
contracte servei gestió integral biblioteca de Nou Llevant, adoptat amb informe de la 
Intervenció amb OBJECCIONS (Reparo): 2022CINT000603 26/11/2022 Exp. 
X2021000398. 
 
65. Donar compte al Ple de l’informe de morositat del mes de novembre de 2022. 
 
66. Pregunta oral del Grup Cs relativa a problemes de seguretat ciutadana i ocupació en 
l'Avinguda de Sant Ferran. 
 
67. Pregunta oral del Grup Cs relativa a la creació d'un espai d'oci caní a la nostra ciutat. 
 
68. Pregunta oral Grup PP relativa al parc mòbil de la policia local de Palma. 
 
69. Pregunta oral Grup PP relativa al robo d'animals a Son Reus. 
 
70. Pregunta oral Grup PP relativa a la recollida selectiva de residus porta a porta. 
 
71. Pregunta oral del Grup PP relativa als ingressos anuals de la EMT desglossats per 
perfils d'usuaris. 
 
72. Pregunta oral del Grup PP relativa a al cost suportat per l'Ajuntament de Palma com 
a conseqüència dels casos judicials. 
 
FOD 1. Reconèixer el deute a favor de quatre treballadores del Patronat Municipal de 
l'Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris per un import de 70.655,32€. 
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FOD 2. Reconèixer al treballador David Tarongi Asensio la compatibilitat amb 
l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la conducció d’un vehicle 
de 32 tones per a una empresa privada dedicada al sector del transport per carretera. 
 
FOD 3. Reconèixer al treballador Rafael Vives Borrás la compatibilitat amb l’exercici 
de l’activitat privada per compte propi consistent en el desenvolupament de tasques 
dirigides al sector privat de consultoria especialitzada. 
 
FOD 4. Reconèixer al treballador Gabriel Gomila Fiol a compatibilitat amb l’exercici de 
l’activitat privada per compte propi consistent amb la prestació de serveis propis d’un 
Graduat en Administració d’Empreses. 
 
FOD 5. Reconeixement de deute a T-Systems els mesos agost a octubre de 2022. 
 
FOD 6. Reconèixer el deute a favor de GRUPO 5 ACCION Y GESTION SOCIAL SA 
per un import de 6.960,82€. 
 
FOD 7. Rectificació error material acord plenari de 30/06/2022 d’abonament factura 
reconeixement de crèdit de 2021 de Jorge Nieto Constantino. 

 
FOD 8. Donar compte al Ple modificacions de plantilla de personal. 
 
FOD 9. Desestimar les al·legacions proposades pel Grup Municipal PP i aprovar 
definitivament la modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de l’Impost sobre 
construccions, instal·lacions i obres, concepte 282,00. 
 
FOD 10. Desestimar les al·legacions proposades pel Grup Municipal PP i aprovar 
definitivament la modificació de  l'Ordenança fiscal reguladora de l'Impost sobre bens 
immobles, concepte 112,00. 
 
FOD 11. Desestimar les al·legacions proposades pel Grup Municipal PP i aprovar 
definitivament la modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de l’Impost sobre 
vehicles de tracció mecànica; concepte 113,00. 
 
FOD 12. Convalidar la desafectació en relació amb la demolició d’edificacions al poblat 
de Son Riera, Exp. 2020-035-O. 
 
FOD 13. Aprovar definitivament la modificació. de crèdit número 22, número 23, 
número 24, número 13, número 14, número 15 i la número 16 en el pressupost propi de 
la corporació per a 2022. 
 
FOD 14. Aprovar els percentatges de despesa per exercicis futur de l’expedient de 
contractació dels serveis redacció del projecte modificat d’aparcament i equipament 
esportiu de S’Aigua Dolça. 
 
6. PRECS I PREGUNTES 
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1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 24 de novembre de 2022 
 
Es proposa:  
 
"Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 24 de novembre de 2022". 
 
Aprovat per unanimitat 
 
2. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de dia  
24 de novembre de 2022 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Punt únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords 
complimentats corresponents al ple ordinari de dia 24 de novembre de 2022 de 
l’Ajuntament. 
 
3. Donar compte al Ple dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
La Secretaria General del Ple dona compte dels convenis rebuts i inscrits al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
 
1779 Conveni de 03 11 2022 entre la Conselleria d’Afers Socials i Esports i 
l’Ajuntament de Palma per a la reserva i l’ocupació de places d’estades diürnes per a 
gent gran en situació de dependència (Registrat el 23 11 2022) 
 
1780 Conveni de 18 11 2022 de targeta ciutadana entre l’Ajuntament de Palma, l’EMT i 
l’Ajuntament de Selva (Registrat el 2 12 2022) 
 
4. Donar compte al Ple l'acord de la Junta de Govern relatiu al nomenament de 
representant municipal a l'Assemblea General de l'entitat Colonya Caixa 
d'Estalvis de Pollença 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Nomenar com a representant de l’Ajuntament de Palma a l’Assemblea General de 
l’entitat Colonya Caixa d’Estalvis de Pollença: 
 
- El funcionari, director tècnic de l’Àrea de Benestar Social, Sr. Jaume Payeras Vives, 
titular. 
 
-El cap de Prestacions de l’Àrea de Benestar Social, Sr. Mateu Crespí Perelló, suplent 
 
2. Comunicar el present acord a l’entitat Colonya Caixa d’Estalvis de Pollença i als 
interessats. 
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3. Donar-ne compte al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió que es dugui a terme.   
 
5. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 19 de novembre al 15 de 
desembre de 2022 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre 
de Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet# , des del dia 19 de 
novembre fins dia 15 de desembre de 2022. 
 
6. Proposta de proclamació de Fill Il·lustre de la Ciutat a mossèn Antoni Maria 
Alcover i Sureda 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
1. Ratificar el veredicte favorable emès pel jurat constituït per a resoldre l’expedient per 
a la proclamació de Fill Il·lustre de la Ciutat a mossèn Antoni Maria Alcover i Sureda, 
per la seva tasca a favor de la llengua catalana, i com a escriptor mallorquí, eclesiàstic i 
lingüista reconegut per a la seva trajectòria dins el món cultural; expedient iniciat pel 
Decret de batlia núm. 202220894, de 22de novembre de 2022, i aprovat per unanimitat 
del jurat en la seva reunió de dia 30 de novembre d’enguany. 
 
2. Designar ponent al regidor Sr. Llorenç Carrió Crespí. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
7. Proposta de concessió de la Medalla d'Or de la Ciutat al Sr. Joan Antoni 
Horrach Moyà 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
1. Ratificar la resolució de l’expedient per a la concessió de la Medalla d’Or de la Ciutat 
al Sr. Joan Antoni Horrach Moyà, a títol pòstum, per ser un dels galeristes més 
rellevants de la història recent de la nostra ciutat, així com també cal destacar el seu 
paper de filantropia cultural, expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 202220893, de 
22 de novembre de 2022. 
 
2. Designar ponent a la regidora Sra. Montserrat Oliveras Ballarín. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
8. Proposta de concessió de la Medalla d'Or de la Ciutat al Sr. José Carlos Llop 
Carratalà 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
1. Ratificar la resolució de l’expedient per a la concessió de la Medalla d’Or de la Ciutat 
al Sr. José Carlos Llop Carratalà, per la seva trajectòria reconeguda com escriptor i amb 
particular la seva mirada sobre Palma que fa a través de la seva obra que esdevé 
transformadora de la pròpia ciutat, a la que enriqueix i la fa millor, tal com hem pogut 
comprovar al llarg dels anys llegint els seus llibres, expedient iniciat pel Decret de batlia 
núm. 202220896, de 22 de novembre de 2022. 
 
2. Designar ponent al regidor Sr. Francisco Ducrós Salvá. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
9. Proposta de concessió de la Medalla d'Or de la Ciutat a la Congregació de les 
Germanes Oblates, pel Casal Petit 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
 1. Ratificar la resolució de l’expedient per a la concessió de la Medalla d’Or de la 
Ciutat a la Congregació de les Germanes Oblates, pel Casal Petit, per la seva feina a dit 
Casal, afavorint el desenvolupament integral i l’autonomia de les dones que exerceixen 
la prostitució i viuen situacions d’exclusió i d’injustícia; contribuint a la realització 
personal i la seva integració social i laboral, i treballar per la sensibilització i la 
transformació social, denunciant situacions d’injustícia social que afectin a dones, 
expedient iniciat pel Decret de batlia núm. 202220902, de 23 de novembre de 2022. 
 
2. Designar ponent al regidor Sr. Alberto Jarabo Vicente. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
10. Proposta de concessió de Medalla d'Or de la Ciutat al Projecte Socioeducatiu 
Naüm 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
1. Ratificar la resolució de l’expedient per a la concessió de la Medalla d’Or de la Ciutat 
al Projecte Socioeducatiu Naüm, per promoure la inclusió social i el creixement integral 
de nins/nines, adolescents, joves i les seves famílies, mitjançant una metodologia 
proactiva i participativa, amb l’objectiu d’aconseguir la plena inclusió d’aquests 
col·lectius en els àmbits sociolaboral,socioeducatiu, sociocultural, sociosanitari i 
psicosocial del territori, fent front a les situacions de vulnerabilitat i exclusió social que 
pateixen, amb una actitud crítica, apoderada i encoratjadora, expedient iniciat pel Decret 
de batlia núm. 202220892,de 22 de novembre de 2022. 
 
2. Designar ponent a la regidora Eva María Pomar Juan. 
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Aprovat per unanimitat 
 
11. Reconèixer el deute existent amb el personal del cos de bombers local de Palma 
per un import de 313.168,82€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1. ESTIMAR justificada la necessitat de la despesa efectuada i la causa de 
l’extemporaneïtat més enllà del termini de l’exercici anual. 
 
2n RECONEIXER el deute existent amb el personal del COS DE BOMBERS LOCAL 
de Palma, amb despeses que corresponen als següents conceptes, i EXPEDIR els 
documents comptables adients per tal de poder continuar amb la tramitació 
administrativa amb càrrec a les següents aplicacions pressupostàries referides als 
diferents conceptes de l’Àrea de Seguretat Ciutadana continguts a la Memòria: 
 
- Serveis Extraordinaris de 2021: Expedir els documents comptables per tal de poder 
continuar ambla tramitació administrativa amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
12.136.00.151.00.66 del pressupost municipal de despeses de 2022 amb la despesa total 
de 313.168,82 €. 
 
3r Per tot això, la despesa total d’aquest Reconeixement Extrajudicial de Crèdit per a 
l’abonament dels complements retributius esmentats als punts anteriors al personal 
funcionari adscrit al Cos de Bombers de l’Àrea de Seguretat Ciutadana dels exercicis 
anteriors a 2022, ascendeix a un total de 313.168,82 €.   
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
12. Reconèixer el deute a l’Entitat Urbanística de Conservació urbanística de Son 
Vida per un import de 11.680,57€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació de despesa derivat de les despeses de 
manteniment i conservació de la urbanització de Son Vida, SUP 36-01, referents als 
anys 2019 al 2021, per un import total de 11.680,57 euros (onze mil sis-cents vuitanta 
euros amb cinquanta-set cèntims), en un percentatge total del 6,39% en concepte de 
propietari de tretze solars lucratius.  
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2. Proposar el pagament a l’Entitat Urbanística de Conservació urbanística de Son Vida, 
CIF G-57219735, amb domicili al C/ Capocorb 18.- 07013 Palma, l’import de 
11.680,57 € (onze mil sis-cents vuitanta euros amb cinquanta-set cèntims), assenyalat al 
paràgraf anterior, quantitat que serà carregada a l’aplicació 08.15100.2190151 
(Administració General Habitatge i Urbanisme – conservació i manteniment Son Vida) 
del pressupost municipal vigent (referència 22022013718; n. operació 220220043908).  
 
3. Donar compte al Departament Financer (Comptabilitat) als efectes oportuns. 
 
4. Notificar aquesta resolució a l’Entitat Urbanística de Conservació urbanística de Son 
Vida. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
13. Reconèixer el deute a favor de l’entitat l’INSTITUT DE TREBALL SOCIAL I 
SERVEIS SOCIALS (INTRESS) per un import de 3.322,73€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de l’entitat 
l’INSTITUT DE TREBALL SOCIALI SERVEIS SOCIALS (INTRESS) amb CIF 
G08973224, des d’ara entitat creditora, referida al mes de novembre de 2021, sobre la 
gestió del SAMVVG, degudament facturada amb núm. V20100004499, de 17 de 
novembre de 2022, per un import de 3.322,73’-€ (tres mil tres-cents vint-i-dos amb 
setanta-tres cèntims  IVA exempt). 
 
2n. Autoritzar i disposar el crèdit i reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa a favor 
de l’entitat creditora, derivada de la gestió del SAMVVG degudament facturat, per un 
import total de3.322,73’-€ (tres mil tres-cents vint-i-dos amb setanta-tres cèntims  IVA 
exempt), amb càrrec a l’aplicació pressupostària 20 2312122712, VIOLÈNCIA DE 
GÈNERE, CONTRACTEGENERAL SAM, Ref. 22022015293, Op. 220220050197 del 
vigent pressupost de despeses de l’Ajuntament de Palma. 
 
3r. NOTIFICAR el present acord a la part interessada. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
14. Reconèixer el deute a favor de l’entitat Residencia Alfareria, S.l. per un import 
de 16.645€ 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de l’entitat 
Residencia Alfareria, S.l. amb CIF. B57297103, des d’ara entitat creditora, corresponent 
a la gestió del SAMVV realitzat durant el mes d’octubre  de 2022, degudament 
facturada amb núm. Fac. T22-011, de 25 de novembre de 2022, per un import de 
16.645’-€ (setze mil sis cents quaranta-cinc euros,  IVA exempt). 
 
2n. Autoritzar i disposar el crèdit i reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa a favor 
de l’entitat creditora, derivada de la gestió del SAMVV degudament facturat, per un 
import total de 16.645’-€ (setze mil sis cents quaranta-cinc euros,  IVA exempt), amb 
càrrec a l’aplicació pressupostària  20 23121 22699, VIOLÈNCIA DE GÈNERE, - 
ALTRES DESPESES DIVERSES, Ref. 22022015409, Op. 220220051416   del vigent 
pressupost de despeses de l’Ajuntament de Palma. 
 
3r. NOTIFICAR el present acord a la part interessada. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
15. Reconèixer el deute a la Universitat de les Illes Balears per un import de 
27.731€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1. Reconèixer i abonar el deute per un import de 27.731 euros (exempts d’IVA), a la 
Universitat de les Illes Balears, NIF Q0718001A, corresponent a la factura 202200722, 
pel manteniment anual i assessorament tècnic (servidors externs, còpies de seguretat...) 
del sistema integrat de la gestió informatitzada de biblioteques del CABIB (catàleg 
automatitzat de les Illes Balears) per a l’any 2022, programa Innopac-Millenium,  amb 
càrrec a la partida 03.33210.21600 (Biblioteca. Mant. Equip. Pr. Inf. Innop. UIB) del 
vigent Pressupost de Despeses. 
 
2. Comunicar-ho al Departament Financer i a l’interessat. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
16. Reconèixer el deute a l’empresa CORREO INTELIGENTE POSTAL SL per 
un import de 92.578,61€ 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 3 vots en contra (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 1 abstenció (Cs) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de deute a l’empresa CORREO 
INTELIGENTE POSTAL SL, amb CIF B95604021 i domicili a Av. del Regne de 
València, 90 -46006- València, d’un total de 92.578,61€ (noranta-dos mil cinc-cents 
setanta- vuit euros amb seixanta un cèntims) IVA inclòs, relatiu al contracte de Serveis 
Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a la factura núm. 2022 PAL 
FA000017 amb el número d’operació  220220051788 i referència 22022015466 amb 
càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària  0293201.22729 (Gestió.- contr. 
Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar,  reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per import de 
92.578,61, factura núm.2022 PAL FA000017 amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
0293201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i número d’operació 220220051788, 
referència 22022015466  del pressupost de despeses vigent. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 9 
vots en contra (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 4 abstencions (Cs i Sr. Bauzá) 
 
17. Reconèixer el deute a l’empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS,SA SME per un import de 105.245,28€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS,SA SME, amb CIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 105.245,28€ (cent cinc mil dos-cents 
quaranta-cinc euros amb vint-i-vuit cèntims IVA inclòs, relatiu al contracte de Serveis 
Postals generats per l’Ajuntament de Palma (Lot 2), corresponents a la factura núm. 
4003509270 amb el número d’operació  220220051787 i referència 22022015465 amb 
càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària  0293201.22729 (Gestió.- contr. 
Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar  l’obligació de la despesa per import de 
105.245,28  factura núm. 4003509270 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 0293201.22729 (Gestió.- Contr Notificacions) i número d’operació 
220220051787, referència 22022015465 del pressupost de despeses vigent. 
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Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
18. Reconèixer el deute a favor de l’entitat Residencia Alfareria, S.L. per un 
import de 16.010€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de l’entitat 
Residencia Alfareria, S.l. amb CIF. B57297103, des d’ara entitat creditora, corresponent 
a la gestió del SAMVV realitzat durant el mes de novembre  de 2022, degudament 
facturada amb núm. Fac. T22-012, de 6 de desembre de 2022, per un import de 16.010’-
€ (setze mil deu euros,  IVA exempt). 
 
2n. Autoritzar i disposar el crèdit i reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa a favor 
de l’entitat creditora, derivada de la gestió del SAMVV degudament facturat, per un 
import total de 16.010’-€ (setze mil deu euros,  IVA exempt), amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària  20 2312122699, VIOLÈNCIA DE GÈNERE, - ALTRES DESPESES 
DIVERSES, Ref. 22022016417, Op. 220220053558   del vigent pressupost de despeses 
de l’Ajuntament de Palma. 
 
3r. NOTIFICAR el present acord a la part interessada. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
19. Reconèixer el deute a favor de Matias Arrom Bibiloni S.L. per un import de 
4.192,65€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació, de conformitat amb la 
facturació conformada i amb els informes que s’adjunten i que formen part de la present 
resolució, el deute per import de 4.192,65 € (quatre mil cent noranta-dos euros amb 
seixanta-cinc cèntims) (IVA inclòs) a favor de MATIAS ARROM BIBILONI S.L. 
(B57465213) i amb càrrec a l’aplicació núm. 05.23140.21200 Poblat Son Banya- 
Reparacions i Manteniment-  del vigent pressupost de despeses (FASE COMPTABLE 
RC núm. referència 22022016515 i núm. operació 220220054478). Aquesta quantia 
correspon a la suma de la facturació conformada relativa a treballs de desembossament 
realitzats a Son Riera (factura núm. 22 284 i registre  comptable 2022/15044, factura 
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núm. 22 320 i registre  comptable 2022/16951, factura núm. 22 357i registre  comptable 
2022/18760, factura núm. 22 381 i registre  comptable 2022/21568). 
 
SEGON.- Notificar el present acord al Servei de Comptabilitat Municipal. 
 
TERCER.-  Notificar el present acord a MATIAS ARROM BIBILONI S.L. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
20. Reconèixer el deute a favor de l’entitat ESTUDI 6 GESTIO 
SOCIOEDUCATIVA, SL per un import de 35.700,06€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de l’entitat 
ESTUDI 6 GESTIO SOCIOEDUCATIVA, SL amb CIF B07526007, des d’ara entitat 
creditora, referida al mes d’octubre i fins dia 20 de novembre de 2022, sobre el Servei 
de dinamització del centre Flassaders, degudament facturada amb núm. 2022 780, de 30 
de novembre de 2022, per un import de 35.700,06’-€ (trenta-cinc mil set-cents euros 
amb sis cèntims). 
 
2n. Autoritzar i disposar el crèdit i reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa a favor 
de l’entitat creditora, derivada del servei de dinamització del centre Flassaders, 
degudament facturat, per un import total de 35.700,06’-€ (trenta-cinc mil set-cents euros 
amb sis cèntims)   IVA inclòs, amb càrrec a l’aplicació pressupostària  20 231218 
22799,FAMÍLIES, MIGRACIONS I GENT GRAN.- PREST. SERV. FLASSADERS, 
Ref. 22022016379, Op. 220220053297 del vigent pressupost de despeses de 
l’Ajuntament de Palma. 
 
3r. NOTIFICAR el present acord a la part interessada. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
21. Aprovar la rectificació de l’error material detectat a l’acord plenari 
núm_20220929_01_018 de data 29/09/2022 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
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1r.- Aprovar la rectificació de l’error material detectat a l’acord plenari 
núm_20220929_01_018 de data 29/09/2022, en el sentit què allà on diu:   
 
" 
Nº FACTURA EMPRESA CIF IMPORT  RC/OP 
2211054019 UNIPREX SAU A28782936 217,75  
 
Ha de dir:  
 
" 
Nº FACTURA EMPRESA CIF IMPORT RC/OP 
2211054019 UNIPREX SAU A28782936 217,75 RC 8727OP 26942 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
22. Deixar sense efecte el punt dispositiu 1r i 2n de l’acord aprovat pel Ple del dia 
27.10.22 i reconèixer el deute a favor Sr. Joan Josep Fortuny Giro per un import 
de 4.498,11€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1r) Deixar sense efecte el punt dispositiu 1r i 2n de l’Acord aprovat pel Ple del dia 27 
d’octubre de 2022, mitjançant el qual es va aprovar el reconeixement extrajudicial de 
crèdit a favor del tècnic, Sr. Joan Josep Fortuny Giro, i es va reconèixer l’obligació 
corresponent a la factura núm. 26, emesa pel tècnic per import de 3.940,49€, atès que es 
va produir una errada, perquè es va tenir en compte la retenció/IRPF. 
 
2n) Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a favor del tècnic Sr. Joan Josep 
Fortuny Giro (JJ.G.F.), amb domicili al C/ Josep Rover Motta, núm. 12, 07006 Palma, 
per import de 3.717,45€ (B ase imposable), mes 780,66€ (IVA), donant un total de 
4.498,11€ (Base imposable + IVA), amb una retenció de 557,62€ (IRPF). 
 
3r) Reconèixer l’obligació corresponent a la factura núm. 26, emesa pel tècnic Sr. Joan 
Josep Fortuny Giro (JJ.G.F.), per import de 3.717,45€ (Base imposable), mes 780,66€ 
(IVA), donant un total de 4.498,11€ (Base imposable + IVA), amb una retenció de 
557,62€ (IRPF), corresponent als treballs d’execució íntegra de les feines derivades de 
la demolició de la construcció al carrer Bastió d’en Berard, núm. 14-16, amb càrrec a 
l’aplicació pressupostària número 081521068000 del pressupost per a l’exercici 2022 de 
l’Àrea Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat, operació número 
220220049072, referència 220220150006. 
 
4t) COMUNICAR la present resolució a la secció de comptabilitat. 
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5è) NOTIFICAR el present al Decret al Sr. Joan Josep Fortuny Giro. (DR 2019/5) 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
23. Aprovar el Compte General de l'exercici 2021 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Aprovecharemos la intervención del Partido Popular para dar cuenta de esta 
aprobación de la Cuenta General del ejercicio 21. Que fue una cuenta en la que una vez 
finalizada, después de la liquidación, pues se consolidan y nos avalan un año más la buena 
gestión que se ha realizado. Con un remanente libre de tesorería positivo. Que nos ha permitido 
tener ahorros para mejorar los servicios y nos permitió dar ayudas a los ciudadanos. 
Continuamos con una deuda municipal ajustada pero que nos permite activar las inversiones. 
Sin la … Con resultados netos positivos, con estabilidad financiera, con capacidad financiera 
positiva y con un periodo medio de pago muy corto, es decir, pagamos a los autónomos y a las 
empresas de una forma fiable y ágil para no cargar en sus economías más de lo que sea 
necesario. Con esta cuenta general pues en definitiva se cierran con éxitos los números de un 
año que ha sido muy complejo por la pandemia, como todos sabemos. Podemos decir que el 
2021 fue el año en el que Palma reinició la reactivación económica, después de esta crisis de la 
pandemia, y en un año en que el ayuntamiento ha estado al lado de los que más lo necesitan y 
continua estando en este 22. Y con esta senda se ha continuado en este ejercicio porque la 
recuperación económica y los datos buenos de empleo en este ejercicio 22, son una 
consolidación de estas políticas y de la reactivación económica. En el que hemos salido de una 
crisis sin dejar a nadie atrás. En comparación con otras crisis anteriores. 2021, el año que 
traemos la consolidación, la liquidación de las cuentas, también fue un año en el que Palma 
adelantaba en 7 años la salida del plan de ajuste. Sin aplicar esas recetas de recorte que parecían 
imposibles no hacerlo, sin subir impuestos, del plan que el PP había incluido. Y vuelvo a 
recordar, todo esto se hizo tras gestionar una pandemia, una crisis y en la que hemos salido 
gracias a aplicar a la ciudadanía los mayores paquetes de ayudas social y económico de la 
historia de esta ciudad. Estas son unas cuentas que nos permitieron movilizar paquetes de 
ayudas de hasta 11 millones de euros, dando ayudas directas a más de 4.000 empresas de Palma, 
avales a comercios que permitieron una gestión en ese ejercicio solamente, de 2 millones de 
euros. Eliminando la tasa de ocupación de vía pública. Más que doblando las ayudas urgentes 
que cualquier otro año, llegando a los 9 millones de euros reconocidos. Entre otros. Con esto 
quiero poner en valor la gestión hecha en un año de mucha dificultad, que ha permitido poner en 
circulación y en la calle ayudas a los ciudadanos, ayudas al tejido empresarial y un paquete de 
inversiones que ha reactivado la ciudad y ha permitido que en este año estemos como estamos. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gracias. Hablamos, es verdad, del año pasado y podemos hacer un balance de si ustedes han 
cumplido o no han cumplido sus objetivos económicos. Desde un punto de vista político. Si 
ustedes tenían o no los objetivos que se han marcado. Y miren, nosotros lo que vemos es que 
ustedes, y queda claro en la cuenta general, los ciudadanos de Palma nunca antes habían pagado 
tanto impuesto y tantas multas en  un año. Y todo esto para qué. ¿Ustedes han conseguido los 
objetivos económicos que se habían propuesto a principio de año? Miren, les quiero decir que la 
cuenta general consolida un indicador de mala gestión suya. Porque no es objetivo político suyo 
tener un gran superávit. ¿O sí lo es? Nunca se lo hemos oído decir. Usted lo criticaba, Sr. Hila, 
cuando tenían los gobiernos del Partido Popular pues superávits diríamos pequeñitos. Ustedes 
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los tienen en exceso y no solo eso, tienen en exceso hasta la Tesorería. Por eso es un indicador 
de mala gestión. ¿Nos quieren hacer creer que con un presupuesto inicial de 445 millones de 
euros, a 31 de diciembre, ustedes tenían 132,6 millones de euros en las cuentas corrientes de los 
bancos? 132,6 millones de euros. De liquidez. ¿De verdad que ustedes creen que ese era su 
objetivo político cuando empezó el año? No, no lo es. Por qué tienen tanto dinero en los bancos. 
Porque muchos de ustedes, porque no hay que decir todo el mundo, son malos gestores. Lo 
dicen los números. Ningún gobierno antes había tenido ese exceso de Tesorería. Y ese exceso 
de Tesorería es porque ustedes no ejecutan el presupuesto. Se hacen una foto en la aprobación 
inicial. Dicen que van a dedicar tanto dinero por ejemplo a Servicios Sociales y dejaron 7 
millones de euros sin ejecutar. Por ejemplo a Urbanismo dejaron más de 20 millones de euros 
sin ejecutar. A Infraestructuras dejaron más de 20 millones de euros sin ejecutar. Una cantidad 
de dinero brutal. Y a final de año ¿Qué hicieron? Endeudaron el ayuntamiento. Para tener más 
dinero en las cuentas corrientes de los bancos. Ustedes que hace unos años decían que no había 
que dar negocio a los bancos. Es un indicador de mala gestión. ¿O era ese su objetivo político? 
Sr. Hila, ¿era ese su objetivo político? ¿De verdad era eso? Porque nosotros cuando oímos al Sr. 
García tiene la misma credibilidad que tenía la testigo 31 en el famoso caso, que se ha dirimido 
este último mes. La misma credibilidad. ¿Era su objetivo político ese? ¿Era su objetivo político 
tener esta cantidad de dinero? ¿Todos estos recortes que tienen sobre la mesa? Por tanto, Sr. 
Hila, cuando tengan tanto dinero pidan perdón a los ciudadanos por haber pedido tanto dinero 
de impuestos y tantos radares y tantas multas para algo que no era necesario. Por tanto, cuando 
el Partido Popular les decía hay margen para bajar impuestos sobre todo si el gobierno son 
ustedes. Lo hay. 132 millones. Le quiero decir que al principio de legislatura ya tenían 69 
millones. Y que en épocas más razonables, a 31 de diciembre, una cifra normal era tener menos 
de 10 millones de euros en las cuentas corrientes de los bancos. Tanto en la época de Aina 
Calvo como en la época de Mateo Isern. Muchas gracias.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Es gracioso que el Sr. Martínez venga aquí a hablar de recortes. Mire, un ejemplo de gestión es 
Madrid. En el año 21, el mayor presupuesto de ingresos desde el 2008. 368 millones de euros 
más. 882 millones de euros de remanente. En porcentaje, el doble que nosotros, prácticamente. 
Porque realmente el Ayuntamiento de Palma está en cuarentena. Ejecución 78% Madrid, 88% 
de ejecución en Palma. En plena pandemia. Eso significa buena gestión. Buen trabajo. 
Simplemente. Luego, la mayor diferencia en los remanentes es que una gestión es como en su 
casa, si usted al final de año tiene un ahorro de un porcentaje de sus ingresos es ¿buena gestión 
o mala gestión? Buena gestión. Lo que pasaba es que con el Partido Popular, con Montoro, ese 
dinero no se podía utilizar para nada. En estos años, gracias al Gobierno de España y creer que 
los ayuntamientos somos capaces de gestionar y tenemos mayoría de edad, como estamos 
haciendo, estos remanentes se han podido utilizar. Y dónde se han utilizado. Pues mire, 22 
millones para hacer que Palma funcione mejor. 3millones para la seguridad ciudadana. EMAYA 
y EMT  para que haya más autobuses y más limpieza, hasta 14 millones repartidos entre los dos. 
Infraestructuras 5,5 millones de euros más para mejorar la ciudad, para mejorar los barrios, para 
nuevas inversiones. 1,5 millones de euros para ayudas urgentes. Sin esos remanentes 
probablemente no se habría podido gestionar tan bien las ayudas urgentes en este año tan 
complicado. Dinero para cultura, dinero para reactivación del comercio. Qué me quiere decir 
que usted está en contra de hacer todas esas políticas sociales y de reactivación económica. 
Claro que sí, porque es lo que usted hizo cuando gobernó. Recortar.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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Es proposa: 
 
PRIMER I ÚNIC. – Aprovar el Compte General de l’exercici 2021, integrat, tal com 
preveu l´article 209.1 TRLRHL, per: 
 
a) El de l’Ajuntament de Palma. 
 
b) El dels organismes autònoms: 
 
- Patronat Municipal de l’Habitatge – RIBA (PMH-RIBA) 
- Institut Municipal d´Esports (IME) 
- Patronat Municipal d´Escoles d´Infants (PMEI) 
- Institut Municipal d’Innovació (IMI) 
- PalmaActiva (Agència de desenvolupament local). 
 
c) El de les empreses de capital íntegrament municipal i d’acord amb el vigent Pla de 
Comptabilitat. 
 
- Empresa Municipal de Transport públic (EMT). 
- Empresa Funerària Municipal (EFMSA). 
- Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram (EMAYA). 
-  Societat Municipal d’Aparcaments de Palma S.A. (SMAP). 
  
Els comptes i estats a què es refereixen les lletres a) i b)anteriors reflecteixen la situació 
econòmico-financera i patrimonial, els resultats econòmico-patrimonials i l’execució i 
liquidació dels pressuposts (art. 209.2 TRLRHL), i consten de les següents parts 
presentades d´acord amb la Instrucció del model normal de comptabilitat local aprovada 
per Ordre ministerial de 20 de setembre 2013 (Ordre HAP/1781/2013): 
 
- Balanç de situació 
- Compte de resultat econòmic patrimonial 
- Estat de canvis en el patrimoni net 
- Estat de fluxos d’efectiu 
- Estat de liquidació del pressupost 
- Memòria 
- Documentació annexa (Actes arqueig, certificats bancaris, conciliacions) 
 
També s’adjunten coma annex (documentació complementària) del Compte General 
2021 els comptes anuals de les següents fundacions i empreses participades 
majoritàriament per l’Ajuntament de Palma: 
 
- Fundació Pilar i Joan Miró a Mallorca. 
- Fundació Turisme Palma de Mallorca 365. 
- Palau de Congressos de Palma S.A. 
- Mercados Centrales de Abastecimiento de Palma de Mallorca S.A. (Mercapalma). 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
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24. Canviar la finalitat de diverses aplicacions de part del préstec concertat per 
l’Ajuntament a l’exercici 2022, de l’Àrea de Model de Ciutat, Habitatge digne i 
Sostenibilitat 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Lo que feim és fer un canvi de finalitat de diferents partides qeu teníem. Una és una que 
s’havia assignat per fer una expropiació per l’ampliació del Centre de S’Aranjassa. Que se va 
fer un càlcul d’actualització de preu i s’ha duplicat el preu. I per tant amb la partida que teníem 
no era suficient. I per tant cercarem un altre finançament per finançar aquesta expropiació. I 
agafam després altres partides també que era per destinar diferents projectes d’obra i els 
repartim en projectes que ja tenim el projecte fet i tots els plecs i amb una situació d’inflacció de 
preus necessitam reajustar i per tant feim aquest canvi d’aquests 890.000 euros d’unes partides 
que no gastarem i les distribuïm en projectes com el de Son Sardina, el de la plaça dels Nins de 
S’Arenal, el Casal de Gènova, Ses Cases de Son Ametller. Tots aquests projectes que veis aquí i 
que són necessaris per les diferents barriades.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Hoy nos llevan aquí un ejemplo de su inoperancia. Una inoperancia que tiene consecuencias 
para los ciudadanos de Palma. Se van a quedar sin la ampliación del Centro escolar de 
S’Aranjassa. Teniendo en cuenta que tenemos muy reciente la aprobación inicial de los 
presupuestos y que la semana que viene va a haber la aprobación definitiva de los presupuestos, 
es algo increíble que nos vengan hoy que no hay dinero suficiente para poder llevar a cabo una 
expropiación. Una expropiación muy importante para S’Aranjassa porque estamos hablando de 
un centro escolar. Teniendo además ustedes el mayor presupuesto de la historia de este 
ayuntamiento. Ustedes son especialistas en hacer publicidad, en anunciar, en bombo y platillo. 
Pero a la hora de la verdad no tienen las agallas ni la valentía ni saben gestionar bien para llevar 
a cabo proyectos. Yo les voy a poner un ejemplo, es muy parecido a lo que hoy están 
planteando. Y viene de meses atrás. El Casal de barri de Can Pastilla le traspasaron, hicieron 
una operación de trile de las suyas, traspasaron los 100.000 euros del Casal de barri de Can 
Pastilla al Casal de barri de Santa Catalina. Muy bien. Todo correcto. Dijeron que iban a tener 
una previsión en el presupuesto del 2023. Pues esa previsión no aparece. Esa es sus operaciones 
de trile que son especialistas en hacerlo. Pero nosotros que estamos en la oposición estamos 
atentos. Y vamos detrás de esas bolitas que están moviendo de un lado a otro. Se olvidaron del 
Casal de barri de Can Pastilla y ahora van a olvidarse del Centro escolar de S’Aranjassa. Pero es 
que además ponen la excusa de que los precios suben. Y claro que los precios suben, porque 
ustedes no son capaces de ejecutar y el tiempo pasa y los proyectos no se ejecutan y el tiempo 
pasa y los precios suben. Y ustedes no son capaces de reaccionar. Porque tienen una mala 
gestión. No saben gestionar. Son un gobierno que nos sale muy caro a los palmesanos. Y esto lo 
debería saber todo el mundo. Su mala gestión cuesta mucho. Su mala gestión es cara. Porque 
tenemos lo mismo de siempre pero siempre a un precio más alto. Luego también llama la 
atención la justificación. Una de las justificaciones que pone en su documentación es curiosa, 
dice: l’adequació de l’antiga comissaria de La Soledat. Que se tiene que hacer. Sí, pero que 
corre peligro de ser ocupada ilegalmente. Eso gracias a todos ustedes. Eso es la consecuencia de 
la mala gestión del Sr. Hila. Y esto es lo que tenemos y por eso a nosotros, que no nos 
chupamos el dedo, venimos aquí y se lo decimos. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
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“Insistiremos en este sentido. Es decir, es difícil de entender cuando ha habido una financiación 
muy amplia. Ha habido remanentes. Que no hayan sido capaces de prever porque es un 
problema de priorización, de objetivos y necesidades. Yo creo que esta expropiación para poder 
hacer el CEIP, es prioritario antes que otros gastos que aquí hemos criticado, que no tenían la 
menor prioridad. Bien sean por clientelares o por ser de necesidades secundarias. Luego la 
pregunta también que nos hacemos, es decir, no han tenido en cuenta esta necesidad. Por otra 
parte sí son capaces de financiar con 10 millones de euros, más otro millón y medio de euros la 
ampliación o diríamos comprar los títulos del Lluís Sitjar. ¿Realmente es tan importante? Pues 
sí, lo defienden. Pero para mí es mucho más importante el poder desarrollar algo tan importante 
como un centro de educación. Esto es lo que realmente tenemos que decir. Y luego la pregunta 
que hacemos: ¿En los presupuestos que hemos tratados está una partida de previsión para poder 
hacer esta expropiación? Nos pasa lo mismo con muchos proyectos que hacen ustedes que han 
alargado, sea la plaza Mayor, sea el desdoblamiento de Camí dels Reis, donde vemos que no le 
dan la prioridad que el ciudadano pide. O las necesidades fundamentales y ustedes pues en 
cierto aspecto gestionan el dinero de una manera muy alegre en otros aspectos que no son 
urgentes ni necesarios. No estamos en contra de ciertas actuaciones o ampliaciones o compras. 
Pero tengan ustedes en cuenta lo más importante de un gestor que es priorizar. Priorizar algo tan 
importante como la educación o poder crear un centro educativo. Esto no lo entenderá el 
ciudadano. Y no lo entenderá cuando ha habido remanentes, cuando ha habido Fondos europeos 
y cuando ve que están gastando dinero, cantidades importantes en cosas que no son tan 
necesarias o que incluso no son necesarias. Insistimos en este tema. Lo más importante es 
gestionar. Y gestionar en la dirección de las necesidades más importantes de los ciudadanos. 
Entre aparte de la seguridad, la limpieza, la creación de vivienda, la construcción, está ni más ni 
menos que la educación. En este aspecto creo que no han hecho las cosas bien y espero que lo 
corrijan para los presupuestos del año que viene que sí se puede hacer esta expropiación. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gracias. Otro indicador de mala gestión. Y ustedes aquí justifican ahora, hablando de Madrid y 
no. Estamos hablando de Palma. Y cómo gestionan ustedes. Ustedes traen una propuesta de 
endeudamiento. La de hoy es de endeudamiento. Cuando tienen, hace un año tenían 132 
millones en las cuentas corrientes de los bancos. No sabemos cuánto dinero van a tener, porque 
el ritmo también de ejecución del presupuesto de este año, pues es igual que el que llevan 
ustedes los 8 años que llevan ejerciendo el gobierno de la ciudad. Y por tanto nosotros aquí lo 
que les preguntamos es cómo gestionan ustedes. Gastan. Por sí gastan. Pues gastamos, gastamos 
y gastamos sin ton ni son. No saben priorizar los temas y luego cuando nosotros les pedimos a 
ver si han cumplido objetivos políticos obviamente no dicen que sí porque no los han cumplido 
y por no pasar la vergüenza de decir que no, no dicen nada. Y por eso no contestan. A salvo que 
el Sr. García tenga una vocación frustrada, a lo mejor usted también quería ser uno de los 
testigos estos protegidos del caso …. No sé si le gustaba más el 31, el 19, bueno “x”. Miren, 
nosotros como volvimos a decir, siempre se lo hemos dicho. No tienen objetivos de gestión 
económica. No vayan por ahí diciendo que hacen una gestión económica buena, porque estos 
objetivos de excesos en liquidez de excesos en superávits, no los defiende ni el Partido Popular. 
Por tanto, no sé exactamente de qué ideología son ustedes. Y otro punto que queremos tratar, 
que compartimos intervención.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Carrió, bon dia. Ja ha avisat als veïnats de S’Aranjassa que renuncien en 
el solar de l’escola? 583.843,92 euros per l’expropiació de l’ampliació del CEIP de S’Aranjassa 
que s’en van a norris. En altres coses. Per què? Perquè són més electoralistes. Perquè en aquest 
moment vostès els hi interessa pegar un cop damunt la taula i començar a fer cosetes per tot 
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arreu. Tot lo que no han fet durant 8 anys. Però vostè avui està renunciant en aquest solar tan 
important i el seu balanç serà 8 anys, 0 escoles. 8 anys els hi ha costat un solar a Son Ferriol i 
ara, avui, està renunciant en el solar de l’ampliació del CEIP de S’Aranjassa. Els hi ha avisat als 
veïnats? Ja els avisarem noltros. Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Les dretes i el Partit Popular haurien de reflexionar una mica més abans de  parlar de política 
educativa o de política d’infraestructures educatives. Perquè voldria recordar que el darrer 
govern del Partit Popular va generar la major mobilització en contra del govern del Partit 
Popular per part de tota la comunitat educativa. I aquí s’està fent molta feina. Una feina molt 
intensa per part d’aquest equip de govern per millorar els equipaments educatius. Per un altre 
costat, lo que feim aquí és una operació de modificació d’unes partides. Que una d’elles, 
efectivament, és aquesta ampliació, l’expropiació per aquesta ampliació, però en cap cas 
renunciam a aquesta expropiació. L’expropiació encara és vigent i la tramitarem durant l’any 
que ve, lo que no amb aquesta partida pressupostària. Perquè s’ha incrementat el preu. I després 
per un altre costat, el tema de la mala gestió. Noltros lo que feim és una gestió eficàs i cercam 
amb el manco doblers trobar-li el major rendiment social. Perquè d’això se tracta la part nostra 
dins el govern municipal. I lo que feim és, si saben llegir, perquè a lo millor també han perdut 
aquesta capacitat, és que les altres partides posa precisament, edificis d’ús administratiu, 
projectes i obres, casals de barri. Són partides que estan destinades a projectes, lo que no està 
identificat quin projecte específic i lo que feim amb aquesta modificació és destinar-ho a 10 
projectes d’obres i de millores de diferents espais de sa ciutat de diferents barriades. I lo que 
feim és aquest exercici d’eficiència dels recursos econòmics. A lo millor hi ha ciutadans que 
com que està molt despistat i no sap a on s’ha de situar, nega l’evidència de d’inflació, que està 
afectant a tothom. Pot ser a Ciutadans no li afecta. I amb un mes els preus varien moltíssim i, 
sobre tot, quan esteim parlant de projectes d’obra. Pot ser que com que Ciutadans està tan 
despistat a Palma i a la resta de l’estat està en la situació crítica que està, no s’està enterant de lo 
que viuen les empreses de construcció o els treballadors d’aquest sector. I per això noltros feim 
aquest exercici de fer la modificació per fer efectiu el projecte amb la major qualitat possible 
però, evidentment, amb la viabilitat econòmica que necessiten les empreses que hauran de 
desenvolupar aquests projectes.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PSIB-PSOE,UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
1.- Canviar la finalitat de la part del préstec concertat per l’Ajuntament a l’exercici 2022 
d’acord amb el detall que es relaciona a continuació, on figuren els imports que es 
preveuen: 

1) Canvi de FINALITAT CEIP S'ARRANJASSA  
Aplicacions que reben crèdit  
Org. Pro. Eco. Descripció Import 
08 15100 60904 REMODELACIÓ PASSEIG SON SARDINA 25.000,00 
08 15100 60902 REMODELACIÓ PLAÇA DELS NINS, S'ARENAL 41.720,89 

08 33750 62200 
EQUIP. SOCIOCULT.- CASAL DE BARRI DE 
GÈNOVA 58.810,64 

08 33750 62304 SOCIOCULTURAL GENOVA, INSTAL·LACIONS 123.690,66 
08 16502 60900 ENLLUMENTAT PASSEIG SON SARDINA 12.700,00 

08 33750 62202 
EQUIP SOCIOCULTURAL, OBRES SON 
AMETLLER 204.000,00 

08 33750 62301 EQUIP SOCIOC., MAQ, INSTAL. TÈCNIQUES 36.000,00 
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SON AMETLLER 
08 93320 62200 EDIFICIS ÚS MÚLTIPLE.- LA SOLETAT 30.051,04 
08 93320 62300 EDIFICIS ÚS MÚLTIPLE.- INSTAL. LA SOLETAT 34.639,21 
08 17100 60001 EXPROPIACIONS BELLAVISTA 10.831,48 
08 15101 64011 PLA GENERAL - ELABORACIÓ 6.500,00 
    583.943,92 
Aplicacions que cedeixen crèdit  
Org. Pro. Eco. Descripció Import 
08 32120 62100 EXPROPIACIO AMPLIACIO CEIP S'ARRANJASA 583.943,92 
    583.943,92 
     
2) Canvi de EDIFICIS MÚLTIPLES US ADMINISTRATIU, 
PROJECTES I OBRES  
Aplicacions que reben crèdit  
Org. Pro. Eco. Descripció Import 
08 15100 60906 ESPAI PÚBLIC GÈNOVA 2.135,00 

08 33750 62200 
EQUIP. SOCIOCULT.- CASAL DE BARRI 
GÈNOVA 58.960,00 

    61.095,00 
Aplicacions que cedeixen crèdit  
Org. Pro. Eco. Descripció Import 

08 92000 62200 
EDIFICIS ÚS ADMINISTRATIU, PROJECTES I 
OBRES 61.095,00 

    61.095,00 
     
3) Canvi de CASALS DE BARRIS I ALTRES CENTRES  
Aplicacions que reben crèdit  
Org. Pro. Eco. Descripció Import 
08 17101 60900 VELODROM.- ALTRES INV. NOVES  40.000,00 

08 33750 62200 
EQUIP. SOCIOCULT.- CASAL DE BARRI 
GÈNOVA 103.398,79 

08 33750 62304 
CASAL DE BARRI I ALTRES CENTRES.- MAQ. 
INSTAL. GÈNOVA 4.601,21 

    148.000,00 
Aplicacions que cedeixen crèdit  
Org. Pro. Eco. Descripció Import 

08 33750 62201 
CASALS DE BARRIS I ALTRES CENTRES, 
OBRES 148.000,00 

    148.000,00 
     
4) Canvi de NOVA SEU IMI  
Aplicacions que reben crèdit  
Org. Pro. Eco. Descripció Import 
08 33314 60906 PROJECTE I D.O. CONJUNT SES VOLTES 46.643,25 
08 15100 60903 REMODELACIÓ PLAÇA SANT JORDI 25.356,75 
08 15101 64011 PLA GENERAL - ELABORACIÓ 26.000,00 
    98.000,00 
Aplicacions que cedeixen crèdit  
Org. Pro. Eco. Descripció Import 
08 92050 62200 NOVA SEU IMI 98.000,00 
    98.000,00 
     
Total crèdit rebut   891.038,92 
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Total crèdit cedit   891.038,92 
 
2.- Modificar les Bases d’Execució del Pressupost municipal per l’any 2022, en el sentit 
de recollir a la Base 72 les noves aplicacions i la redistribució del imports que deriven 
del canvi de finalitat de part del préstec, i ordenar les aplicacions en funció de les seves 
classificacions orgàniques, per programes i econòmiques. Per tant, la base 72 ha de 
quedar redactada en aquest sentit: 
 
“BASE 72: Operació d’endeutament 

Les següents despeses d’inversió estan finançades amb una operació d’endeutament 

prevista a l’aplicació d’ingressos 91300 Préstecs a llarg termini, per import de 

21.021.067,88 €. Per evitar un desequilibri pressupostari se supedita la realització de 

la despesa a l’existència del reconeixement del dret. 
 

Org.  Programa ECO Descripció 2022 

02 92050 64002  PLATAFORMA ADMINISTRACIÓ ELECTRÒNICA 92.262,50 

02 92050 71600 SERVEIS INFORMÀTICS. - TRANSF. CAPITAL A L'IMI 111.425,00 

03 33210 62960 BIBLIOTECA.-  FONS LLIBRES 62.628,22 

03 33312 63202 MUSEUS.- SOLLERIC.- INVERSIONS I REPARACIONS 30.000,00 

03 33390 62900 SALES D'ASSAIG.- MATERIAL INVENTARIABLE 50.000,00 

03 33400 63400 CULTURA.- ELEMENTS DE TRANSPORT. 25.000,00 

03 33600 61900 
PROT. I GEST. PATRIMONI HIST-ARTÍS.- RESTAURACIÓ I 
REPOSICIÓ 144.222,53 

04 34200 71000 
ESPORTS.- TRANSFERÈNCIA CAPITAL IME INVERS. 
ESPORTIVES 1.500.000,00 

06 92200 62400 ADM.GRAL.-INVERSIÓ VEHICLES 56.000,00 

07 43120 62900 MERCATS.- SENYALÈCTICA 70.000,00 

07 43120 64100 MERCATS.- PLATAFORMA DE VENDA ONLINE 110.000,00 

08 15100 60000 EXPROPIACIONS PEL PLA E.PROTECCIÓ DE  ES JONQUET 41.651,00 

08 15100 60002 EXPROPIACIONS  VILETA 84.989,07 

08 15100 60901 URBANISME.- PLA ESPECIAL DE PROTECCIÓ DE ES JONQUET 47.102,00 

08 15100 60902 REMODELACIÓ PLAÇA DELS NINS, S'ARENAL 41.720,89 

08 15100 60903 REMODELACIÓ PLAÇA SANT JORDI 25.356,75 

08 15100 60904 REMODELACIÓ PASSEIG SON SARDINA 25.000,00 

08 15100 60906 ESPAI PÚBLIC GÈNOVA 2.135,00 

08 15101 64002 ALTRES ASSESSORAMENS I ESTUDIS 45.000,00 

08 15101 64011 PLA GENERAL - ELABORACIÓ 32.500,00 

08 15101 64013 DISTRICTE D'INNOVACIÓ DE LLEVANT 70.000,00 

08 16502 60900 ENLLUMENTAT PASSEIG SON SARDINA 12.700,00 

08 17100 60001 EXPROPIACIONS  BELLAVISTA 38.993,37 

08 17100 60003 EXPROPIACIONS  SON ANGLADA 111.934,04 

08 17101 60900 
VELÒDROM - ALTRES INV.S NOVES EN INFRAESTR, I BENS 
DESTINADES A L'US GRAL. 80.000,00 

08 17102 60000 COMPRA LLUÍS SITJAR 10.000.000,00 

08 33314 60906 PROJECTE REHABILITACIÓ CONJUNT SES VOLTES 166.643,25 
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Org.  Programa ECO Descripció 2022 

08 33602 60906 BALUARD PRÍNCEP,  OBRA I HONORARIS MODIFICAT 170.000,00 

08 33605 62200 OBRA REHABILITACIÓ TORRES DEL TEMPLE 150.000,00 

08 33750 62200 EQUIP. SOCIOCULT.- CASAL DE BARRI DE GÈNOVA 221.169,43 

08 33750 62202 EQUIP SOCIOCULTURAL, OBRES SON AMETLLER 204.000,00 

08 33750 62301 EQUIP SOCIOC., MAQ, INSTAL. TÈCNIQUES SON AMETLLER 36.000,00 

08 33750 62304 SOCIOCULTURAL GENOVA, INSTAL·LACIONS 128.291,87 

08 46300 74900 
APORTACIÓ DE CAPITAL A LA FUNDACIÓ DISTRICTE 
INNOVADOR DE LLEVANT 40.000,00 

08 46300 87000 
APORTACIÓ FUNDACIONAL A LA FUNDACIÓ DISTRICTE 
INNOVADOR DE LLEVANT 40.000,00 

08 92000 62200 EDIFICIS ÚS ADMINISTRATIU, PROJECTES I OBRES 36.905,00 

08 93320 62200 EDIFICIS D'US MULTIPLE - EDIFICI LA SOLEDAT 80.051,04 

08 93320 62300 EDIFICIS D'US MULTIPLE - INSTAL.LAC. LA SOLEDAT 54.639,21 

08 93320 63200 CONCURS IDEES PLAÇA MAJOR 65.000,00 

09 92000 64100 SERVEI DE PREVENCIÓ.- APLICACIONS INFORMÀTIQUES 35.000,00 

11 13420 60900 
ACCES.PLATGES,PARCS I ZONES COMUNES.-
INVERS.CASETES 133.200,00 

11 13420 60901 
ACCES.PLATGES,PARCS I Z. COMUNES.-
INVERS.CONTR.SUMINI E.MPAL 150.000,00 

11 15320 61902 REFORMA PLAÇA ESPANYA 2.500.000,00 

11 16502 60900 ENLLUMENAT.- NOVA INVERSIÓ LLUMS NADAL 349.267,71 

11 17100 62300 PARCS I JARDINS.- EINES BRIGADA 38.000,00 

11 33750 62200 CASAL DE BARRI ES PIL·LARÍ 600.000,00 

11 33800 62501 LOGISTICA.- ADQUISIÓ DE TARIMES 215.380,00 

11 45000 64100 ADM.GRAL.INFRAESTRUCTURES.- APLICACIONS SOFTWARE 33.500,00 

11 45900 63200 
LOGÍSTICA.- INVERSIÓ DE REPOSICIÓ- MANTENIMENT 
CORRECTIU 72.000,00 

11 45900 63201 LOGÍSTICA.- REPOSICIÓ ALTELL BRIGADES 66.000,00 

11 93320 62303 
EDIFICIS MÚLTIPLES.-CONS.I REPARAC.MAQ.I INST. 
ASCENSORS 95.500,00 

12 13200 62400 POLICIA.- INVERSIÓ  VEHICLES 750.000,00 

12 13200 62500 POLICIA.- MOBILIARI 38.500,00 

12 13200 62600 POLICIA.- AQUIS. MATERIAL INFORMÀTIC 52.000,00 

12 13200 62900 POLICIA.- ARMAMENT 32.400,00 

12 13500 62400 PROTECCIÓ CIVIL.- INVERSIÓ VEHICLES 50.000,00 

12 13600 62402 BOMBERS.- INVERSIÓ EN VEHICLES 400.000,00 

12 13600 62900 BOMBERS.- ALTRE MATERIAL INVENTARIABLE 43.000,00 

12 13600 62901 BOMBERS.-ADQUISICIÓ EQUIPAMENT TRANSMISIONS 210.000,00 

12 13600 63200 BOMBERS.- OBRES PARC LA TEULERA 31.000,00 

12 13600 63201 BOMBERS.- OBRES DESPATXOS PREFECTURA 31.000,00 

12 13600 63302 BOMBERS.- REPAR AIRES A/C PARC SA TAULERA 35.000,00 

15 13400 60902 
MOBILITAT.- INV.MESURES PER MILLORAR LA MOBILITAT 
SOSTENIBLE 600.000,00 

15 13400 62500 PROJECTE DE D'URBANISME TÀCTIC - MOBILIARI 30.000,00 
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Org.  Programa ECO Descripció 2022 

16 33750 64100 
CASAL DE BARRI I ALTRES CENTRES.- 
PROG.INFORM.CESSIONS ÚS 30.000,00 

19 31110 62300 LABORATORI.- COMPRA CROMATÒGRAF IONIC 97.000,00 

   TOTAL 21.021.067,88 
 
3.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
4.- Implementar les mesures administratives, procedimentals, comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
5.- Notificar a l’entitat amb la qual s’ha formalitzat l’operació d’endeutament afectada. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
25. Proposta d'Infraestructures i Accessibilitat relativa a increment de 
percentatges a Platja de Palma 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta per la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i DT per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i 
MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa:  
 
1r. Autoritzar l'elevació dels percentatges i/o anualitats, pel que fa a la despesa 
d’inversió, prevists a l'art. 82 del RD 500/1990, de 20 d'abril, a l'art. 174 del RDLeg 
2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprovà el Text Refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals i a la Base 52 de les d'Execució del Pressupost de 2022 de 
l'Ajuntament de Palma, en relació als plecs per a la contractació de les obres del 
"Projecte d’execució per a la modernització de l’enllumenat de la platja de Palma i del 
Projecte constructiu de reparació i reconstrucció del CAZ de la platja de Palma, 
cofinançat en el marc de l'instrument de finançament Next Generation EU", amb els 
reajustaments i modificacions que al respecte s'aprovin per Junta de Govern tant a la 
fase de licitació com a la d'execució del nou contracte. 
 
Tot això, atesa la justificació obrant a la memòria de 08/11/2022 (ANNEX I) de l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat i les característiques i complexitat de l´expedient. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
26. Autoritzar l'elevació dels percentatges i/o anualitats en relació al plecs per a la 
contractació de les obres del Projecte de millora del Camí dels Reis 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta per la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i DT per 5 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i 
MÉS-Estimam Palma) i 4 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
1r. Autoritzar l'elevació dels percentatges i/o anualitats, pel que fa a la despesa 
d’inversió, prevists a l'art. 82del RD 500/1990, de 20 d'abril, a l'art. 174 del RDLeg 
2/2004, de 5 de març, pel qual s'aprovà el Text Refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals i a la Base 52 de les d'Execució del Pressupost de 2022 de 
l'Ajuntament de Palma, en relació als plecs pera la contractació de les obres del 
"Projecte de millora del Camí dels Reis, entre rotonda intersecció Camí Son Rapinya 
amb Camí dels Reis fins a la rotonda Ma-1043 (Coll de sa Creu), Ma-144 Camí de 
Génova", amb els reajustaments i modificacions que al respecte s'aprovin per Junta de 
Govern tant a la fase de licitació com a la d'execució del nou contracte. 
 
Tot això, atesa la justificació obrant a la memòria de 29/11/2022 (ANNEX I) de l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat i les característiques i complexitat de l´expedient. 
 
Aprovat per 14 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 
13 abstencions (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
27. Acord d'aprovació de les noves tarifes dels abonaments i títols multiviatge 
venuts de l'1 de gener al 31 de desembre de 2023 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Per part de l’equip de govern, simplement, comentar que aportam aquest punt a 
l’ordre del dia del Ple, perquè com saben a partir de dia 1 de gener del 2023 hi ha un compromís 
per part del Govern d’Espanya amb una partida destinada al Govern de les Illes Balears de 43 
milions d’euros, per fer front a la gratuïtat del transport públic tant urbà com interurbà com de 
Serveis Ferroviaris, en el cas de Mallorca. això té un efecte notable damunt de la situació en la 
que ara mateix també se troben les famílies, en un moment en el que és més necessari que mai 
estar en el costat de les famílies i prendre mesures valentes i determinades, en ares a minvar les 
despeses que puguin tenir les economies domèstiques. I això és una part més de tot l’escut 
social que des del Govern d eles Illes Balears i amb col·laboració amb l’Ajuntament esteim 
duent a terme amb diferents ajudes i beneficis fiscals. Aquesta gratuïtat se tradueix a l’EMT 
amb una aportació del Govern de les Illes Balears del voltant de 20 milions d’euros. Amb lo que 
nos basta per fer front a la gratuïtat des de dia 1 de gener del 2023 fins a dia 31 de desembre del 
2023. Any en el que se durà a terme aquesta gratuïtat. I en un moment també decisiu per part de 
l’Ajuntament de Palma com és la situació en la qual també és més necessari que mai anar 
promovent la mobilitat sostenible, utilitzant el transport públic. Hem millorat usuaris, hem 
millorat freqüències, esteim renovant la flota i hem incorporat també nous treballadors per tal 
d’estar a punt per fer front en aquesta gratuïtat que avui portam en el Ple, com no pot ser d’una 
altra manera, per tal de donar compte i prendre aquest acord. Gràcies.” 
 
Sra. Capó Navarro (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Desde el Grupo Ciudadanos siempre hemos estado a favor por apostar por 
aligerar el bolsillo de los ciudadanos. Pensamos que el dinero debe tenerlo el ciudadano y que él 
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es el que debe administrarse según sus necesidades. En el mes de septiembre, a 8 meses de las 
elecciones, se aprobó por unanimidad bajar el precio de un 50% de los abonos de la EMT. En 
ese momento nosotros le dijimos que si solo se centraban en el precio del transporte nos 
confirmarían que la medida era únicamente electoralista. A 5 meses de elecciones hoy 
aprobaremos la gratuidad del 100% para el residente. Confirmándose que era, es, electoralista. 
Nosotros como Grupo Municipal Ciudadanos votamos a favor, pero eso no quiere decir, Sr. 
Dalmau, que estemos de acuerdo con su gestión. La gratuidad le ha caído del cielo por gracia 
del Sr. Sánchez. Pero la realidad es que nuestra ciudad es otra. Las necesidades de nuestra 
ciudad, de nuestra ciudadanía, son otras sobre el transporte público. Para darse cuenta basta con 
subirse al autobús y ver qué perfil de usuarios tiene. De hecho, la EMT cuenta con diferentes 
perfiles que bonifican al usuario dependiendo de su situación. Lo que demandan los usuarios, 
Sr. Dalmau, es todo aquello que usted debe gestionar. Todo aquello de lo que usted es 
responsable. Un servicio deficitario, muchas líneas que no se ajustan a las necesidades de los 
usuarios, los horarios, las frecuencias, las conexiones, la inexistencia de líneas transversales. 
Usted hoy se siente afortunado por la varita mágica del Sr. Sánchez, pero los ciudadanos de 
Palma que tienen los mismos problemas que tenían ayer, hoy. El barrio de Son Gual no tiene, se 
queda todavía sin línea regular de transporte. El Distrito de Ponent sigue sin su línea de Nit Bus 
y sin línea transversal. El Barrio de San Agustín sigue sin tener su línea 20. El barrio de Sa 
Taulera tiene una frecuencia con una línea de 20 minutos. El barrio de Es Pil· larí tiene una línea 
con una frecuencia de 60 minutos. La encuesta hoy que se publica del IME nos dice que el 71% 
de los baleares van al trabajo en coche. Sr. Dalmau, no basta con aprobar la gratuidad y poner 
trabas al vehículo privado. La apuesta debe ser más ambiciosa si el objetivo es que el transporte 
público sea la opción. ¿Y eso qué implica? Inversiones. Y una mejor planificación. En 
definitiva, una alternativa fiable aunque sea gratuita. Muchas gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Nosotros cambiaremos el sentido del voto a abstención. Porque 
efectivamente vemos que son medidas electoralistas 100%. Sea la gratuidad del transporte o sea 
el Trambadia, cuyo proyecto básico ya todo el mundo encuentra pegas, que tiene muchos 
inconvenientes. Lo han sacado del cajón. Vamos a hacer una campaña electoral para que nos 
aplaudan. Si ustedes son capaces, el Gobierno de España, de mantener la gratuidad 
permanentemente, bueno, lo aplaudo. Pero cuál es el problema. El problema es que estamos en 
elecciones y lo que es gratuito qué pasará al año siguiente cuando tenga que subir un 100% al 
precio anterior. ¿Seguirá el Gobierno de España financiando esta generosidad o es simplemente 
electoral? Como hay un fondo electoral y se ha demostrado que la gratuidad en muchos 
aspectos, en otros países europeos, no ha funcionado bien y han tenido que volver. Nosotros sí 
estamos para un apoyo, diríamos de rebajar al máximo, pero no de esta manera. Que el único 
sentido que tiene esto es vamos a ser extraordinarios y ahora el Sr. Sánchez o los gobiernos en 
estas próximas elecciones, vamos a prometer todo: Trambadia, aunque no hay quien lo encaja, 
la financiación no está garantizada por Europa y hay una serie de cosas que son y viendo los 
estudios que se ha hecho deprisa y corriendo, y que ya incluso ya estamos en contra de la 
catenaria o tenemos gente que nos dice: oiga, llegan ustedes 25 años tarde, porque hoy en día 
hay una tecnología de movilidad que va a revolucionar el transporte. Que el transporte no 
funciona. Desde luego. La gratuidad, todo el mundo lo aplaude. Pero qué pasará en el año 
siguiente, cuando haya un cambio de gobierno y cuando el Gobierno de España por la deuda 
brutal que tiene, tenga que hacer recortes y no pueda financiar, dar el dinero, estos 43 millones 
de euros que se reparten entre el TIB, EMT. Que la EMT pues con lo que teóricamente este año 
han dicho que van a dar pues puedan darlo gratuita. Qué pasará el año que viene. Si no está este 
gobierno, hay otro y entonces tiene que hacer lo que suele ocurrir siempre. Ajustarse a la deuda. 
Reducir la deuda o el gasto. Y entonces, ya lo hemos vivido, hemos vivido una época donde un 
equipo de gobierno sustituye a otro y tuvo que reducir su presupuesto más de 40 millones de 
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euros porque la política fiscal de Europa y de España lo exigía. Por tanto, nosotros cambiamos 
el sentido de voto y nos abstendremos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Me referiré primer a la Sra. Capó perquè no he entès gens el seu 
discurs. I aquí, clar, si jo no ho entenc no ho deu atendre el conjunt de la ciutadania. Per això 
vostès estan en la situació en la que estan com a grup polític Ciutadans, perquè diuen una cosa i 
fan la contrària. Diuen que tot és un desastre, que el transport públic és un desastre, que tot ho 
feim malament, però que estan d’acord en la gratuïtat del transport públic, malgrat sigui 
electoralista. Què vol dir? O és blanc o és negra? És que en aquesta vida ens hem de banyar al 
final. Hi ha molt de matisos de gris i tal i qual, però o esteim d’acord amb la gratuïtat del 
transport públic o esteim en contra i és així de fàcil. Per tant, jo he entès que vostès han dit que 
malgrat sigui una mesura electoralista vostès estan d’acord. Idò beníssim. Perfecte. Però és que 
no ho és una mesura electoralista. Saben què passa? Que a jo m’agradaria saber quins arguments 
utilitzen vostès per explicar a la gent que en aquest moment en el que estam, en el desembre del 
2022, la guerra d’Ucraïna, den Putin, és  una mesura electoralista? La situació d’inflació dels 
preus és una qüestió electoralista? La qüestió de que hi ha tantes famílies que han acabat la feina 
d’estiu i ara estan en una situació d’atur és una feina electoralista? No, Sra. Capó, ni més ni 
manco, és una manera d’estar al costat de les famílies en el moment clau, en un moment decisiu. 
A un moment a on hi ha una necessitat d’estar en el costat i que encaixa perfectament amb la 
nostra línea de feina de les polítiques de mobilitat d’aquest Ajuntament de Palma. primer com 
escut social, de fer costat a les famílies. I segon, per promoure un ús del transport públic, que 
com li he dit, des de l’EMT esteim preparats perquè hem esta capaços d’anar fent una renovació 
de la flota de forma progressiva, perquè hem incorporat i aquesta darrera setmana ho vàrem 
anunciar, els primers 4 de 44 vehicles més de gas comprimit de 18 metres, amb una gran 
ocupació. I perquè també hem sumat 64 nous conductors més. En un any, en un any i mig a 
l’EMT hi ha quasi 200 persones més treballant com a personal de conducció que fa 2 anys. Per 
tant, jo crec que això és una bona mesura, jo crec que això és lo que nos dona la necessitat i el 
veure que efectivament l’EMT està preparada per fer front aquesta situació de gratuïtat i gràcies 
que hi ha un Govern d’Espanya que nos envia doblers. Perquè jo escoltar a l’oposició aquí, i 
l’he escoltada moltes vegades dient: és que vostè no reclama lo suficient a En Sánchez i 
N’Armengol. I quan arriben també se queixen. Però i què vol dir? És a dir, beníssim, que hagi 
arribat un finançament per part del Govern d’Espanya per fer front en aquesta situació. Jo amb 
aquesta qüestió, simplement, referir-me als grups municipals que donen suport en aquesta 
mesura i que han estat en el costat en aquestes decisions, que crec que són notables i que a més 
arriben a un moment determinat per fer front a aquests propers mesos.” 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, 
VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
1er.- Aprovar, sota la condició suspensiva de l'aprovació dels pressuposts generals de 
l'Estat per l'any 2023 amb la Disposició Addicional esmentada a la part expositiva del 
present acord,  les noves tarifes dels abonaments i títols multiviatge, amb un descompte  
del 100 % al preu dels abonaments i títols multiviatge venuts entre l'1 de gener i el 31 
de desembre de 2023 i la vigència dels quals s'emmarqui en aquest període,del servei  
urbà de transport públic del terme municipal de Palma,en la quantia que s'indica a 
l'informe adjunt que consta com Annex 2 i que forma part del present acord. 
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2on.- La present resolució  adquireix eficàcia des de la seva publicació al BOIB. 
 
Aprovat per 18 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, Cs 
i Sr. Bauzá) i 9 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 

INTERVENCIONS D’ENTITATS  
 
-FEDERACIÓ DE VEÏNATS DE SA CIUTAT DE PALMA (G57981755) 
 Punt 33 (Rafael Amengual Henry) 
- CSIF (G-57292682) 
 Punts 33 i 41 (Jaume Garau Calero) 
- SINDICATO PROFESIONAL DE POLICIAS (G-57796849) 
 Punts 41 i 43 (Feliciano Franco Sáez de la Fuente) 
- ASSOCIACIÓ UNITAT CÍVICA PER LA REPÚBLICA (G-57601353) 
 Punts 45 i 47 (José Ángel Berrio Jiménez) 
- CC.OO. SECCIÓ SINDICAL AJUNTAMENT DE PALMA (G-07177074) 
 Punt 41 (Pedro Torres Marí) 
- ASSOCIACIÓ DE VEÏNS PUNTIRÓ (G-57292682) 
 Punt 56 (Joan alzina Gil) 
 
Sr. Amengual Henry, representant de la Federació de Veïnats de Sa Ciutat de Palma:  
 
“Buenos días. Permítanme que me presente. Me llamo Rafael Amengual Henry y he sido 
funcionario de la Policía Local de Palma 24 años. No busco publicidad. Ya me la dieron 
gratuitamente los medios de comunicación que nos destruyeron sobradamente. Solo busco que 
ustedes ahora me escuchen. Escasamente, hace unos días, he sido desimputado oficialmente del 
llamado Caso Cursach, operación Sancus. Que me ha llevado durante 8 años a pasar un calvario 
judicial y personal que nada va a poder compensar. En el que por el camino he perdido la salud, 
mi trabajo, mi familia, mi casa, mi reputación, mi honorabilidad y muchas cosas más. Todo lo 
que para mí era importante y daba sentido a mi vida. Les contaré que en abril de 2014 estando 
de servicio en Mercapalma como Policía Local, padecí un accidente de tráfico por el cual perdí 
la audición completa de mi oído derecho. Salí después de un año y medio de rehabilitación con 
un audífono en mi oreja para ayudarme a escuchar y finalmente he acabado con un implante 
coclear porque me quedaba completamente sordo. Gané la incapacidad total al denunciar a la 
mutua porque en su día me dio de alta sin secuelas. Pero eso solamente fue parte de lo que he 
pasado estos años. Escasamente un año después de mi accidente, el 12 de diciembre de 2015, 
me detuvieron en mi casa en presencia de mi mujer, de mi hijo y me detuvieron 3 días en un 
calabozo. 72 horas hasta el último segundo. A partir de ahí empezaron y empezó mi particular 
linchamiento personal. Suspendido de empleo y sueldo sine die. Porque se nos suspendió sin día 
de vuelta. Y les recuerdo que la ley prevé que una suspensión cautelar puede durar como 
máximo 6 meses. Yo en mi caso particular estuve suspendido casi 4 años, hasta que el 
ayuntamiento, después de que el Juzgado me reconociera la incapacidad total, me cesara como 
funcionario de carrera. En lugar de darme un puesto de segunda actividad al que tenía derecho y 
en el que en su día solicité por registro. El ayuntamiento, mi ayuntamiento, como yo era una de 
los imputados y por tanto uno de los señalados, decidió no darme la segunda actividad como se 
les ha dado a otros compañeros en mi misma situación, reubicándoles en otras áreas. Como 
puede ser y tengo ejemplos y nombres propios, en el Palacio de Deportes, bibliotecas, oficinas 
de atención al ciudadano. Colocados en áreas fuera de la Policía Local. A mí, por ser un 
imputado se me negó todo. A los imputados durante toda esta causa se nos ha denegado todo 
por sistema. El ayuntamiento en lugar de defender nuestra inocencia mientras no hubiera una 
sentencia condenatoria, nuestro ayuntamiento, repito, nos pasó por encima de todos, por encima 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 31 - 

de todos los ámbitos. Puso toda la maquinaria en su poder para destruirnos. Cualquier demanda 
o solicitud que tuviéramos o pidiéramos acababa en el cajón del despacho del Jefe de Personal o 
en su defecto, en el despacho del Juez instructor, al que nunca daba respuesta. Y teníamos que 
haber siempre en la vía judicial, haciendo un uso indebido y capcioso del silencio 
administrativo. Obligándonos a iniciar contenciosos ante la justicia de los cuales se nos daba o 
no la razón. Con lo que ello implica: tiempo, dinero que no teníamos y desgaste. Y podría seguir 
hablando de todo lo pasado en mi periplo desde que fui imputado. Pero no me bastarían los muy 
escasos 5 minutos que tengo para esta intervención. Y lo que sí voy a hacer es solicitar lo que 
creo que es de justicia y no es otra cosa que se me devuelva mi plaza como funcionario de este 
ayuntamiento, la cual gané por concurso oposición hace 25 años. Y que el ayuntamiento no 
respetó. Y en la mínima oportunidad que tuvo decidió dejarme fuera por ser un imputado. Fui 
condenado antes de un juicio, señores. Plaza que un juzgado por sentencia obligó a mi 
reincorporación inmediata, aunque impedimentos procesales posteriores han impedido que la 
reincorporación se haga efectiva. Tuve reuniones con algunos miembros de la corporación en la 
que no sirvieron de nada, porque les di los ejemplos que ustedes me pidieron de otras 
corporaciones y otros ayuntamientos que sí habían recolocado a compañeros en mi misma 
situación con una discapacidad devenida en acto de servicio. Y estos ayuntamientos los 
recolocaron en áreas en las que sí pudieran seguir trabajando. Señores, estamos hablando de una 
clara discafobia institucional hacia una persona que perdió la audición en acto de servicio. 
Discafobia, muy bien. Como ustedes lo quieran llamar. Pero esto es lo que yo he padecido y no 
estoy aquí por venganza, estoy aquí para solicitar justicia. Justicia que no hemos tenido hasta 
que un valiente Fiscal venido de Madrid, expresó públicamente frente a un Tribunal su 
vergüenza por el maltrato judicial que hemos padecido. Y cito textualmente: “Del fracaso total 
de la administración de justicia.” Y llorando nos pidió perdón a todos los imputados. Esos, que 
como él reconoció también en su alegato final, nos abocó a la muerte civil. Por tanto, creo que 
puedo pedir que mi ayuntamiento me trate con la dignidad y el respeto que creo que me 
merezco. Y por la capacidad de la retroactividad que tiene la administración me devuelva la 
plaza que me fue arrebatada de manera impropia. El convenio colectivo me ampara y no existe 
ningún impedimento legal para que a día de hoy el ayuntamiento me reconozca ese derecho. Y 
antes de acabar, deseo dar las gracias a las personas que desde el minuto uno me respaldaron, 
aparte de mi familia, amigos, compañeros de trabajo que no dudaron en levantar la voz para 
defendernos porque nos conocían y sabían muy bien cómo éramos. Y no puedo olvidarme de mi 
jefe, mi jefe con mayúscula, el Comisario Antonio Morey al que ustedes defenestraron 
únicamente por mostrar apoyo a sus hombres imputados, apelando a la presunción de inocencia 
que nuestra Constitución prevé y que es de aplicación, les recuerdo, para todos los ciudadanos 
por igual. Y les deseo todo lo contrario a los llamados Policías honrados, al exFiscal, al exJuez, 
al grupo de blanqueo. A un ex Director de área y a una ex Regidora de Policía, que como no 
podemos olvidar, declaró en una grabación hecha por su jefe de prensa en la que decía: tengo la 
causa bien mascada. Esa causa que les recuerdo que estaba bajo secreto de sumario. Pero todo 
valía para conseguir rédito político, ¿verdad? Muchas gracias por la oportunidad que me ha 
dado la Asociación Veinats de Palma del Coll den Rabassa y no se olviden que hay un Policía 
que fue cesado, un honrado padre de familia, abuelo, que está pagando una pena de prisión por 
un juicio totalmente imparcial e injusto. Solo quiero recordarles que nada, pero nada, puede 
justificar lo que ustedes hicieron con nosotros. Ni perdono ni olvido. Muchas gracias y felices 
fiestas.” 
 
Sr. Garau Calero, representant del CSIF: 
 
“Buenos días a todos y a todas. La última vez que estuve aquí al final llamé emperador de la 
mentira al Alcalde del PP. A usted le diré algo al PP. Lo primero que le diré es qué es 
honorable, que es digno de ser honrado o acatado, que es digno, merecedor de algo. Honrado, 
que es íntegro, honesto e incapaz de defraudar a nadie. Ahí llego al honor, cualidad moral que 
lleva al cumplimiento de los propios deberes respecto del prójimo y de uno mismo. Pero usted 
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dejó de ser honorable, legalmente en el 19. Lo llevaron ustedes, por la Ley de Capitalidad. Para 
nosotros dejó de ser honorable bastante antes. Cuando nosotros digo Policías y funcionarios de 
Palma. Usted lo sabe. Usted priorizó sobre la presunción de inocencia. A fecha de hoy no 
sabemos el por qué. Porque usted juró la Constitución. Prefirió propaganda barata. Pero al final 
muy costosa para las arcas municipales. Perdón, le piden que pida perdón. Sí, tiene que pedir 
perdón al sindicato Csif. Pero lo tiene que hacer junto a Martí Capó, Angélica Pastor y Antonia 
Fuster. Por intentar anular un sindicato de este ayuntamiento. No lo consiguieron. Yo me fui 
cuando estaba en prisión hice una carta manuscrita y se cumplieron los deseos de Angélica 
Pastor. ¿Raro, eh? Hizo un escrito diciéndole al juez Penalva que dejaba mis cargos sindicales. 
A los pocos días salía de prisión. Deseo cumplido de la regidora. Usted haga lo que quiera, a mi 
no me tiene que pedir perdón. No me hace falta. Se nos acusó a los sindicalistas de tener una 
reunión con el PP en un bar. La tuvimos, lo hemos manifestado siempre. Pero es que la tuvimos 
con usted. La tuvimos con usted y el Sr. Donaire. Nos dejó muy claro quién no iba a ser Jefe de 
Policía. Pero si eso lo sabemos. Según quien gobiernan ponen a un jefe o a otro. Pero usted 
cayó. No se fue al Sr. Penalva, o sí. Y dijo que habíamos tenido una reunión con usted. Es que 
la tuvimos con muchos partidos políticos. Si es que cuando ustedes están en campaña nos 
prometen mucho. Me da igual las siglas, pero es que la tuvimos. Usted cayó. Solo porque nos 
habíamos reunido con el PP. Bueno, pues que sepa yo es un partido democrático. Pero bueno. 
Usted declaró que éramos una organización criminal. Y ahora tiene que estar pensando quién 
era el que se estaba reuniendo con los que están imputados. Y con los que están en peligro de 
que les imputen un presunto delito de organización criminal. Yo me lo pensaría. La antigua 
Regidora de Policía se nos presentó a los sindicatos de forma individual, nunca había ocurrido. 
Cuando llega un Regidor de Policía nos reunía a los sindicatos, nos daba la bienvenida y nos 
saludaban. La ex Regidora de Policía nos reunió uno a uno. La reunión del sindicato Csif duró, 
no creo que ni dos minutos. Entró con unas palabras diciendo: soy abogada y de Extremadura. 
Las cosas van a cambiar. Le pedí la palabra educadamente y me la concedió y le dije: yo soy 
Policía y de Palma de Mallorca. Ahí se acabó. Montó lo que ya hemos visto lo que monta aquí a 
veces y se acabó la reunión. Nos levantamos y nos dijo que nos marcháramos. Esa fue la 
reunión de bienvenida. Después vino lo que vino. Todo lo demás fue un caos. Y prometieron 
mucho y no han hecho nada. Se inventaron una Policía de Barrio que lleva inventado desde el 
80 y pico. Pero bueno, qué le voy a contar que no sepa de la Regidora. Que se reunió con 
Policías en discotecas, pubs, bares, reuniones, en restaurantes, que entabló amistad con uno de 
ellos que es mando. Que  los tapó a medallas al estilo Palouzié, que parecía aquí un general ruso 
de esos que salen por la tele. Que dicho funcionario fue interceptado por un escolta en el jardín 
de la Regidora. Yo no estaba, me lo han contado. Y justamente era el mando que habían tapado 
a medallas. Que ese Policía, ese escolta, dio cuenta al Mayor de día. Pero el Mayor de día era 
uno de los señalados y dijo, déjalo, ya me has dado una medalla, no hagas ningún parte. Déjalo. 
Déjalo. Es que a mí se me acusó mucho de haber ido con Álvaro Gijón. Yo solo he tomado dos 
cafés con Álvaro Gijón y entre reuniones sindicales. Con usted, incluso, he comido en el 
restaurante El Temple. ¿Se acuerdo cuando vino una empresa de Cataluña a valorar los puestos 
de policía? Tampoco lo dijo usted. Ese mismo mando tuvo un accidente. Un coche oficial y con 
sus dos hijas dentro. Pero no ha pasado nada. Con la ayuda del Mayor Bravo, yo te firmo lo que 
haya de firmar y así no te abrimos expediente.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Un segundo Sr. Garau. Mire, yo estuve aquí hace 8 años cuando usted hizo una intervención 
muy parecida contra el Alcalde Isern. Siempre utiliza el mismo sistema, que es intentar atacar a 
la persona, sembrar dudas con su entorno y hacer una serie de cosas. En aquel tiempo, ya le dije, 
nosotros éramos la oposición, que nos había gustado un pelo lo que usted había hecho. Ha 
venido aquí a intervenir como sindicato. Deje de lado estas cosas que veo que es el sistema que 
siempre utiliza, porque ya nos hemos visto y les hemos oído intervenir antes, a usted en 
concreto, y vaya a la cuestión.” 
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Sr. Garau Calero, representant del CSIF: 
 
“Estoy encantado de que me intervenga…” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Vaya a la cuestión a la que ha pedido intervenir y deje de intentar sembrar dudas como ha 
hecho siempre.” 
 
Sr. Garau Calero, representant del CSIF: 
 
“…No es un tema personal…” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“El Alcalde Isern no le interrumpió.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Al Alcalde le hizo lo mismo con el yate. Con el yate y todo aquello… Venga, acabe.” 
 
Sr. Garau Calero, representant del CSIF: 
 
“Tranquilo Sr. Alcalde. A ese mando seguramente le deduzcan testimonio por lo que declaró en 
la Audiencia Provincial. A ver cómo lo protege ahora. A lo mejor también le paga al abogado. 
Pero escuche, que estoy hablando de cosas oficiales. No estoy hablando de la vida personal. 
Estoy hablando de que una persona hace una contravigilancia en la casa de una Regidora, que 
lleva escolta, e intercepta a una persona que después resulta ser un mando. Los … y no supo 
quién era. No es nada personal. Es que estaba escoltando a un ente público. Muy bien. Recordar 
también el episodio del motorista fantasma. Que nadie se lo creyó. Ni la Nacional ni nosotros. 
No sé si lo saben. En la carretera de Esporlas. Recordarle. También les recordaré, sí, porque 
todo esto que estoy diciendo son cosas oficiales. También le recordaré que usted mantiene aquí 
enchufado a un escolta que lo metió aquí un político que acabó en prisión de UM, pero lo 
mantiene. Tampoco recibe muchos saludos. Como dato a tener en cuenta estos señores que 
usted mantiene ahí, los protege y además tienen orden de no ir mucho al cuartel, se les llama 
Comando Pinocho, esto es radio macuto del cuartel. Qué te tengo que decir de un sargento que 
le apodamos “Esquetino”, que enseñó a dispara al ex Fiscal Subirán y Penalva, a lo mejor son 
incluso recursos municipales, no lo sé. Presuntamente. Es igual. Perdón, sí, tiene que pedir 
perdón a los ciudadanos de Palma. Por no haber estado a la altura. Debido a ello sufrir un gasto 
brutal en las arcas municipales. Tiene que pedir perdón. Porque usted apoyó la gran farsa de 
instrucción 12, teniendo incluso regidores que sabían de abogados, que son abogados y 
conocían abogados. Pero sacó un rédito político. Machacó a la oposición, que es un clásico en la 
política y tal. ¿Cómo se siente ahora? Pues usted mismo. Tiene que pedir perdón. Sí. Sobre todo 
a las familias de los que hemos sido torturados. A mí, ya le digo, no me importa que me pida 
perdón. Ni se lo acepto. Pero por su tortura de suspensiones de empleo y sueldo y traslados. 
Tiene que pedir perdón sí. A título póstumo, por lo menos a 3 personas. A 2 padres que 
murieron teniendo a los Policías imputados y que después no lo han sido. Y a una madre que 
literalmente murió de pena. Tiene que pedir perdón. Sí. Por la gran mentira que se inventó Sonia 
Vivas y que usted apoyó. Eso fue una gran mentira y usted apoyó. Es más, vino aquí a montar 
un espectáculo estando de servicio con un vehículo oficial, que estoy hablando de datos 
oficiales, y que constaban en las hojas de novedades y usted no tuvo narices de expedientarla. 
Pero todo es una gran farsa. Hemos acatado todas las decisiones judiciales. Órdenes de 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 34 - 

alejamiento brutales, demoledoras  y demás. Pero no quiere decir que las compartamos, por 
supuesto que no. Las acatamos pero no las compartimos. Puso una denuncia a la Regidora. Era 
de libro o era una prevaricación administrativa. Cuando cayó en el juzgado que cayó, el 
abogado ya me dijo, va para archivo. Sabemos que hay jueces en política y jueces ejerciendo 
que están politizados. Pero ya lo sabíamos, que los salvaron. Esperemos que ahora se pueda 
reabrir esa querella. Pero una cosa es acatar y la otra es no estar de acuerdo en su contenido. Por 
eso les digo que lo que no sucedió no puede estar prescrito. Por eso no estamos de acuerdo en la 
sentencia contra Rafa Puigrós. Rafa Puigrós no vejó, no hizo nada contra Sonia Vivas. Tenemos 
muchas historias. En prisión aprendí muchas cosas. Una de ellas es que no hay gente mala, hay 
gente que en un momento dado hace cosas malas. Lo que pasa es que siempre que pienso en la 
Regidora este conflicto, me entra un conflicto. Esto que yo creo tengo dudas. Y por último, ya le 
he dicho lo que le dije al Sr. Isern, y se lo dije. Tengo que decirle, y vuelvo a repetir, que le dije 
que era el emperador de la mentira y lo razoné. Pero ahora tengo que pedir la dimisión de la 
Regidora de Policía actual y del Jefe, pero no porque hayan hecho una cosa mal, tenemos un 
buen concepto, por lo menos yo de ellos. He hablado con los dos. Pero tengo que pedir que se 
vayan porque he empezado hablando del honor. Tiene que irse por honor, porque han sido 
engañados por usted. Y por qué se tienen que ir con honor, porque a usted, como la otro le llamé 
emperador de la mentira, para mí usted es el gran trilero de Palma de Mallorca. Nos ha 
engañado. Lo conocemos desde hace años. Alcalde, usted pierde. Nosotros ganamos. Me 
despido diciéndole, igual que mi compañero, y supongo que le dirán los demás, ni perdono ni 
olvido. Y libertad para Rafa Puigrós. Adiós.” 
 
Sr. Franco Sáez de la Fuente, representant del Sindicato Profesional de Policías:  
 
“Buenos días. Hoy intervengo en calidad de funcionario de este ayuntamiento y presidente de 
un sindicato de Policía, presidente autonómico del Sindicato de Policías Municipales de España. 
También intervengo en calidad, creo que ya puedo decirlo, de víctima, después de haber sido 
represaliado por unos representantes judiciales y policiales, que tampoco me quiero olvidar de 
ellos, y haber pasado 4 meses y medio en prisión. Y como ya han expresado mis compañeros, 
con el sufrimiento, no personal, que también, que ello conlleva. En fin, son cosas que nos 
hicieron pasar y que pasamos. Pero hoy estoy en un sitio donde democráticamente podemos 
expresar nuestra opinión, donde se me ha ofrecido la oportunidad de hablar e intentaré 
aprovecharla. Por ello le doy las gracias. Durante 7 años estuve acusado de unos presuntos 
delitos que me suponían más una petición judicial, de más de 30 años de prisión. Se dice rápido. 
No fui el único. No quiero arrugarme tampoco esa particularidad. Repartieron para todos. Más 
de 30 años. Diciembre del 2015. Tuve la imprudencia de ejercer de Policía, en ese momento, 
responsable de la Patrulla Verde, después de que hubieran encarcelado al anterior responsable. 
Y de seguir el conducto reglamentario, cosa que hemos visto que se ha perdido y que ya no es 
necesario cuando el que no lo sigue tiene el amparo político correspondiente. E informar a mi 
superior directo, que le han nombrado, al Comisario Morey, de presuntas irregularidades de un 
compañero. Conducto reglamentario. Confidencial. Protocolo interno. Firma del Comisario. 
Pase a Jefatura. Bien, después de dos semanas. La primera noticia que tuve de ese informe, 
porque de parte del equipo de gobierno, de mi Regidora o de los jefes no tuve ninguna, fue que 
yo había ido a declarar a prensa, que yo había ido a declarar a prensa, porque me habían 
detenido. Perdón, había ido a declarar al Juzgado porque me habían detenido. Me enteré por la 
prensa. Yo estaba en mi casa, no me había detenido nadie. Me empezaron a llamar gente a mi 
casa, amigos: ¿Te han detenido? ¿Qué ha pasado? Fui al cuartel. A mí no me ha detenido nadie. 
Fui a pedir explicaciones. A mi Regidora en aquel entonces, la Sra. Pastor. La explicación fue 
yo he hecho lo que tenía que hacer, he mandado tu informe al juzgado. No lo entendí. Se me 
escapaba en ese momento. No conocía lo que ahora conozco de aquel instructor y de algunos de 
los que están aquí sentados. ¿Por qué? Era mi deber. Muy bien, evidentemente, se hizo un uso 
partidista de la prensa en ese momento por parte del juez. Se publicó en prensa. El actual mando 
de Patrulla Verde está represaliando, está presionando, está haciendo una conducta impropia 
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sobre testigos protegidos. Qué casualidad. Testigo protegido que en estos 8 años, gran beneficio 
ha tenido. Como han dicho por aquí, puede parecer un general ruso, tiene la charretera hasta el 
ombligo llena de medallas, ascensos. Mucho dinero ganado en horas extras que hemos pagado 
todos. De tal manera que ni se han fiscalizado esas horas extras, iban por otro cauce. Bien, ya lo 
aclarará quien lo tenga que aclararlo. Acabé en prisión. Acabé en prisión por ese fatídico 
informe, así me lo recuerda todavía mi familia: por qué escribes este tipo de informes, por qué 
te metes en follones. Es verdad. Es verdad. Acabé en prisión. Acabé en las manos de un grupo 
de blanqueo con el Sr. García Reguera a su frente, la Inspectora Blanca Ruiz, el Sr. Miguel 
Ángel Blanco y otro inspector García Reguera. 3 Inspectores y 1 Policía. Con la connivencia de 
un juez y un fiscal. Bien, se les juzgará, están imputados. Hay una causa pendiente en el TSJ. 
Ahí estaremos. Soy acusación particular. Ya veremos. Pero claro,  no me quiero olvidar que eso 
era imposible solo con ellos. Solo con ellos eso no hubiera ido mucho más allá. Pero tuvieron 
connivencia, tuvieron una pena del telediario, tuvieron el uso partidista de una prensa que era 
una oreja agradecida en aquel momento. No sé si ahora. Y se preocuparon de que saliera y 
saliéramos, incluido yo, foto completa, en portadas. Con nombre y apellidos, cargo que 
ocupamos, toda la retahíla de nuestros delitos, etcétera, etcétera. De tal forma que yo me enteré, 
mi familia, perdón, se enteró de que yo ingresaba en prisión después de comparecer delante del 
juez y el fiscal una vez detenido, antes de que yo llegara a prisión. Se enteraron por la prensa. 
Porque yo todavía declaraba pero ya salió en la prensa que yo ingresaba en prisión. 
Curiosidades de cómo funcionaba el secreto de sumario en ese momento. Eso fue una pata más 
de este tridente judicial, uso de la prensa en aquel momento, de cierta prensa. Pero no me quiero 
olvidar de la que más nos afecta aquí hoy, fue de la participación del equipo de gobierno. El 
equipo de gobierno obvió y no quiso seguir ese conducto reglamentario, esas normas 
disciplinarias que tanto nos aplicaron a nosotros, con aquellos policías que se autodenominaron 
ellos, debió gustarles el término, como honrados. Que publicaban cartas en la prensa sin pasar 
por el conducto reglamentario, sin informar a ningún superior. Diciendo lindeces como que los 
mandos no hacían nada, que los sindicatos eran corruptos, que menos mal que tenemos una 
Regidora nueva a la que apoyamos, evidentemente, y un Alcalde, como no podía ser de otra 
manera, como hacían todos los funcionarios en aquel momento, no solo ellos. Pero no pasa 
nada. Aquí han contado otros episodios. Accidentes tapados. Saltos de vallas. No importa. No 
ocurrió nada. Eso se podía hacer. Se podía tener a la que después fue una Regidora municipal 
con una pancarta hablando mal del Sr. Alcalde en la plaza de Cort. Tampoco pasó nada. Qué va 
a pasar. La promocionaremos a Regidora. Que para eso estamos. Bien, nosotros mientras tanto, 
tuvimos nuestra suspensiones de empleo y sueldo y estuvimos en prisión. 4 meses y medio en 
mi caso. Sin saber por qué estábamos allí, porque como con el aparente secreto de sumario, pues 
nadie sabía de qué te acusaban concretamente. Se dio la paradoja de que además se cerró el 
círculo y se nos cercioró el derecho de cualquier ciudadano de conocer un expediente 
administrativo de cualquier local. Hubo un auto judicial que se mandó a este ayuntamiento 
diciendo que no se les facilite nada, que no se les de nada, que pasen por mi despacho. Perfecto. 
Evidentemente, cuando íbamos a su despacho, nuestros abogados nos decían ya se verá en el 
juicio oral. Hasta que llegó el Sr. Florit y recusaron al Sr. Penalva, no pudimos obtenerlos. Muy 
bien. No nos abrieron expedientes disciplinarios o al menos a mí no me lo abrieron. A mí me 
suspendieron cautelarmente. Lo cual cercioró mi posibilidad de defensa o de poder obtener 
prueba o de poder aportar documentación, simplemente se me suspendió. Y ya veremos hasta 
cuándo. Porque eres muy malo, te piden 30 y pico de años. Y tampoco pasó nada. Tampoco 
pasó nada. Bueno, sí, que se publicó en prensa, etcétera, etcétera. Sr. Garau ha descrito su 
primera toma de contacto con la ex Regidora de Policía, pero yo no puedo dejar de mencionar el 
papel estelar de los dos señores Alcaldes en la legislatura pasada. No excluyo a ninguno de los 
dos. Ustedes compartieron legislatura. La Sra. Regidora cuando llegó al cuartel pareció que 
había pasado el caballo de Atila por allí. Ese caballo de hecho debió palidecer cuando vio cómo 
quedó el Área de Seguridad Ciudadana tras su paso. No es que no haya vuelto a crecer la hierba, 
es que ha quedado convertido en un erial. A pesar del esfuerzo de la actual Regidora y su 
equipo. Tarea arto complicada que se le dijo en su momento cuando llegó: lo tenéis muy difícil. 
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Y, efectivamente, así ha sido. Hoy se habla de la restitución  de la honorabilidad de los 
afectados y el reconocimiento público de los ofendidos. Yo lo agradezco. Esto ha provocado 
que intervengamos en esta institución tan antigua. Sede de los antiguos Jurats. Aquí hay mucha 
historia de la ciudad de Palma. Son ustedes herederos de estos señores que durante siglos se 
reunieron aquí. Pero creo que esa honorabilidad y no solo por la Ley de Capitalidad ha quedado 
por el camino. La Sra. Regidora, y no lo digo yo, lo dice ella, tenía conocimiento del sumario y 
eso que era secreto. Está grabado. Lo grabó ella misma o su equipo, como mínimo, en una 
reunión que tuvo con el Grupo Serra en la sede del Última Hora. Estábamos en tiempos de 
secreto. Están en una causa que está  pendiente de juzgar. No entraré mucho más. Ya veremos 
qué sale de ahí. Reconoció que tenía el sumario muy mascado. Que se había reunido 8 veces 
con el Fiscal. Que tenía información privilegiada. Eso está grabado ahí. La casualidad dio que 
esas grabaciones llegaran a conocimiento de muchos porque su ex director, Sr. Martí Capó, 
facilitó los pendrives que había utilizado en esa reunión al Sr. García Reguera, imputado en la 
causa del TSJ, Jefe del grupo de blanqueo. Al cual intervinieron sus medios telemáticos cuando 
lo detienen y… Oh! Casualidad. Ahí está esa grabación. No ha llegado del cielo. Es que ha 
seguido ese recorrido. Y para mí eso demuestra mucho la connivencia que había en ese 
momento entre equipo de gobierno, investigadores y juzgado. Porque sin esa connivencia era 
imposible que hubiéramos estado 8 años como hemos estado. La justicia hubiera funcionado 
antes. Cosa que ha hecho cuando le han dejado. No me olvidaré de mi sindicato. Según la RAE, 
el diccionario, gentuza es un grupo o tipo de gente que es considerada despreciable. Esto lo dijo 
a voz en grito la Sra. Regidora respecto a mi sindicato aquí. Bueno, tampoco pasa nada. En la 
democracia parece ser que últimamente cabe todo. Gentuza. Lo repitió hasta la saciedad. Ahí 
está grabado, no voy a incidir mucho más. Pero sí diré, hablando de temas sindicales, ya que 
estamos, que casualmente en un momento dado en prisión, estaban y yo coincidí con ellos, el 
número 2, el número 3 y el número 4 de la Junta de Personal sindical. De este ayuntamiento. Y 
un delegado de nuestro sindicato. Oh! Debía ser casualidad que al tiempo que se descabezaba a 
la Jefatura del cuartel se anularan a los sindicatos. Como le ocurrió a nuestro presidente de la 
ciudad de Palma, nuestro presidente de la sección local de Palma. Cuando el Sr. Capó a la salida 
de una reunión le dijo: usted es Óscar Rojas. Sí, sí. ¿Usted tiene dos hijas verdad? Pues sí. Este 
señor acababa de enviudar. Sí, sí. Es que sale mucho su nombre, porque estamos revisando 
todas las actas anteriores, de la anterior legislatura y su nombre sale muchísimo en todas las 
actas. Estamos haciendo una investigación de esas actas. Evidentemente se sintió amenazado, 
como no podía ser de otra manera. Y más cuando a raíz de las detenciones sobre el mes de 
enero, febrero del 2016, se hizo uso, y así consta en los autos judiciales, mediante llamada, 
mediante aviso, se hizo uso del miedo, acusando que cualquier concentración policial delante 
del cuartel, que iba a ser una manifestación, fue una manifestación espontánea de compañeros 
que se quejaban por las detenciones. Se les acusó de sediciosos. Esto puede ser un delito de 
sedición. Cosa que nuestra Regidora también se encargó de luego repetir en Plenos, en otros 
ámbitos, entrevistas y demás. En esa época el terror funcionábamos así. y nosotros teníamos que 
estar callados. Teníamos que estar callados. Bien, ahora ya no. Ahora ya no. Ustedes se 
aprovecharon de todos esos factores para intentar implantar una policía nueva, que como les ha 
recordado el Sr. Garau, de nueva no tiene nada. Nada. El Policía de Barrio existía cuando mi 
suegro era policía y murió hace 30 años ya. Y él era Policía de Barrio, de la Indioteria 
concretamente. En esa situación hemos llegado. Se queja, se quejó amargamente de que 
grabaron en su despacho. Sí, posiblemente. Que mi sindicato, representantes la grabaron en su 
despacho. Pero claro, no pasaba nada cuando esos policías honrados grabaron al Comisario Mut 
o al Sr. Biel Torres y las hacían públicas. Ahí el conducto reglamentario y el régimen 
disciplinario se podían obviar. No pasaba nada. Creo que la excusa que tienen ahora para no 
retractarse de toda esta situación es simplemente la soberbia. Creo que es eso. Después de 
llamarnos corruptos, sediciosos y gentuza. Es aprovechar la oportunidad caiga quien caiga. Yo 
no necesito que nadie restituya mi honor porque nunca lo perdí. Ingresé en prisión con la cabeza 
alta y allí sigo. Espero que ustedes puedan decir lo mismo dentro de unos años. Gracias.” 
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Sr. Torres Marí, representant de CC.OO.: 
 
“Bon dia a tothom. Es humano equivocarse. Aunque equivocarse constantemente y en todo es 
incompetencia. No reconocer los  errores ni hacer autocrítica y no disculparse se califica  por sí 
mismo. Cuando algunos de ustedes se posicionaron abiertamente con el Juez Penalva y el Fiscal 
Subirán lo hicieron con una manera de instruir basada, presuntamente, en la coacción, la 
amenaza y el miedo. Dinamitaron el derecho de defensa y la presunción de inocencia de los 
investigados, a los que ustedes definieron públicamente como "presuntos culpables". No se 
pusieron del lado de la justicia, como ingenuamente crecieron hacer creer, se posicionaron 
activamente del lado del terror. En un proceso inquisitorial en toda regla, ya que con ellos 
obtenían un ignominioso rédito. No hacía falta ser muy inteligente para entender que cuando 
eran detenidos y encarcelados excelentes profesionales, muy queridos y valorados por sus 
compañeros, por acusaciones como las del Ico y otros grotescos testigos, algo extraño estaba 
sucediendo. Algunos, como yo, quisimos explicárselo, les pedimos hora, para que tuvieran una 
versión directa y real de lo que pasaba. Les pedimos esa hora para contarles la verdad. Ninguna 
respuesta tuvimos. Solo hubo dos excepciones, las quiero poner aquí en valor, una la Regidora 
de Función Pública de la legislatura pasada y la segunda del Regidor de Función Pública de esta 
legislatura. Esas son las únicas personas que nos recibieron. Otros, por otra parte, expresaron 
públicamente, en el año 2015 y 2016, su apoyo a los investigados. Y su reacción fue entonces 
abrirles expedientes y removerles arbitrariamente de su cargo. En un ejemplo claro de lo que 
supone para ustedes la libertad de expresión y el derecho a la presunción de inocencia. Lo peor 
no es que les expedientaran, si no que sabían perfectamente de la ilicitud de su propia conducta 
y fanfarroneaban entonces delante de terceros. La Regidora de Seguridad Ciudadana de esa 
época y su asesor de prensa, dieron en marzo de 2016 dieron una entrevista de periodistas del 
diario Última Hora pertrechados furtivamente de una grabadora. La Regidora dijo textualmente 
entonces, entre otras cosas: lo de Morey no quedará en nada. Dijo también: yo sobrepaso la 
línea de la prevaricación todos los días. Y dijo también tener el sumario muy mascado, como 
han dicho los compañeros que me han precedido. Cuando el sumario de la causa solo era secreto 
para los propios investigados. Mientras nosotros ignorábamos, dentro de prisión, de qué se nos 
acusaba, la Regidora iba contándolo a periodistas. Y gracias a ella podíamos leerlo 
posteriormente en la prensa escrita. No nos sorprende que durante la instrucción instaran a los 
Servicios Jurídicos Municipales a personarse como acusación particular contra los entonces 
investigados. Y que ahora, en casos análogos, como los que afectan a la Regidora de Medio 
Ambiente de la legislatura pasada, no hagan lo mismo. Era muy fácil entender que un juez 
instructor no puede intervenir de facto un ayuntamiento. Les ahorraré el bochorno de leer aquí 
los mensajes de desprecio que le dispensaban al Alcalde de Palma los que se autodenominaban 
intocables en sus mensajes de whatsapp. Y la evidente presión a la que también les sometieron. 
Pese que en el año 2014, se inició la investigación no fue hasta finales de 2019 que salieron del 
Ayuntamiento de Palma los expedientes que aclaraban las actuaciones de la Patrulla Verde. Y 
yo me pregunto: ¿Por qué tardó 5 años en llegar al Juzgado la documentación? Les voy a 
contestar, porque la respuesta es sencilla. Algunos de los aquí presentes lo impidieron para 
evitar que la verdad aflorara. En mi caso, llevo 6 años esperando. Sin éxito. Lamentable es 
denunciar al médico que asiste con esmero y profesionalidad a las personas destruidas por esta 
manera de instruir. Y miserable es dirigirse a sus superiores para impedir que siga atendiendo a 
otros pacientes. Deleznable es no llamar ni interesarse por esas personas cuando recuperaban la 
libertad después de años de prisión, perdían la salud, se divorciaban de sus parejas, perdían a sus 
padres y a sus madres del disgusto, perdían sus viviendas por no poder hacer frente a sus 
deudas, malvivían sin recursos y eran constantemente mancillados mediáticamente en un 
atropello a su honor y al de su familia. Sé que estoy excediendo mi tiempo, pero yo le pido que 
permita que acabe, porque lo voy a hacer en breve. Execrable es escuchar lo que pensaba y 
decía la Sra. Regidora de Seguridad Ciudadana en marzo de 2016. Cuando ya habían pasado 17 
Policías Locales por prisión preventiva. Que hoy sabemos inocentes. (Audio) “Esta gente tiene  
que tener miedo y a mí no me lo van a tener, ni al Alcalde, ni a cualquier regidor. Se lo tienen 
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que tener a un Juez  un Fiscal. A mí me está viniendo muy bien: no sé si pagan justos por 
pecadores, pero a mí me está viniendo estupendísimamente y que siga así, porque la única 
manera de tenerlos parados, es esta.”. Sí, Sra. Pastor, tenernos parados con prisiones preventivas 
de años. Se lo agradecemos. Es atronador su silencio, cuando hoy sabemos que lo que entonces 
se cosechó judicialmente y se ventiló mediáticamente era el resultado de presunta violencia, 
intimidación y coacción de los entonces contra agentes de la Policía Local de Palma y 
numerosos funcionarios municipales. En unas prácticas que creíamos solo propias de regímenes 
totalitarios. Ya acabo. El conjunto del funcionariado debe saber que con algunos de ustedes 
gobernando se filtrarán sus datos personales, se revelarán secretos a la prensa, se le sustraerán 
sus documentos privados de los cajones, se les obligará constantemente a ir a los juzgados a 
defender sus derechos estatutarios, se les abrirán injustos expedientes, se les suspenderá de 
empleo y sueldo, y se les impedirá contumazmente acceder y aportar los documentos que hayan 
elaborado en el ejercicio de sus funciones. Los vecinos y vecinas de Palma deben conocer el 
coste millonario que esta tristísima situación ha supuesto del posicionamiento del equipo de 
gobierno en el caso Sancus. Por todo ello le pido al Alcalde 3 cosas: la primera que adopte todas 
las medidas a su alcance para restituir el honor de todos los policías locales y funcionarios que 
han sido absueltos y sobreseídos. La segunda, que inste a los Servicios Jurídicos Municipales a 
personarse en las causas judiciales abiertas para recuperar los gravosos costes que el 
Ayuntamiento de Palma ha tenido que sufragar y que no sean los vecinos y las vecinas de 
Palma, a los que nos debemos, los que tengan que pagar de su bolsillo las consecuencias de su 
pésima gestión. Y la tercera, y la más importante, que analice las numerosas cosas en las que el 
equipo de gobierno se ha equivocado. Acepte sus errores, pida disculpas, haga autocrítica y 
adopte las medidas necesarias para lo que ha sucedido no pueda volver a suceder. Haciéndolo 
situará al Ayuntamiento de Palma al mismo nivel de dignidad de otras instituciones como: la 
Adjudicatura, la Fiscalía y determinados medios de comunicación que ya lo han hecho. Deseo 
acabar mi intervención agradeciendo públicamente a todos los presentes, el apoyo de nuestros 
familiares, de nuestros amigos y de buena parte del funcionariado y de la Policía Local de 
Palma que, a diferencia de algunos de ustedes, no dudaron de nuestra inocencia, nos visitaron en 
prisión, nos cartearon, nos brindaron un apoyo  clandestino, y que, si no pudieron expresarlo 
entonces públicamente y lo hacen ahora, se debía al terror y persecución que deseamos nunca se 
vuelva a repetir. Muchas gracias.” 
 
Sr. Alzina Gil, representant de l’Associació de Veins de Puntiró:  
 
“Bon dia. Sr. Batle. Venim a sol·licitar els nostros drets de Puntiró en el tema de la Llei de sòl 
rústic, allà a on no permet demanar llicència en el 50% de solars del nucli rural de Puntiró. 
Consideram un nucli rural consolidat. Autoritzat per l’Ajuntament de Palma. que tenim 
convenis també amb l’Ajuntament de Palma. Consideram que el tema d’erosió. He facilitat un 
mapa, no sé si el vos han donat. A la part de dalt de Puntiró la consideren erosionable, no té ni 
un 1% de desnivell. És a dir que el senyor enginyer de camins, que va fer la parcel· lació, les part 
allà a on hi havia molta pendent, la va declarar zona verda. És a dir, els solars no tenen tanta 
pendent com pugui ser erosionable. El tema d’incendis, hi ha hagut tècnics que m’han dit tallau 
els arbres. No, no se tracta d’això. Si Punturó té arbres és perquè els hem deixat créixer i tampoc 
erosiona tant. Ajuden a no erosionar. Voldríem demanar com a veïns de Palma que som, que 
nos recolzéssiu en aquest camí de poder lluitar contra una administració que no nos escolta. 
Tenim dret a demanar una llicència d’obres o una reforma. I nos deis que no. El Consell Insular 
nos passa al Govern. El Govern diu que sí. Les lleis són generalistes, ja ho sabem. Però la llei 
quan és un cas com Puntiró, que és un nucli rural consolidat, s’hauria de mirar parcel· la per 
parcel· la. A veure amem si és vera, que hi ha tanta erosió i tant de d’això. Són molt planes les 
parcel· les. Jo ho dic, és un metro cada 100 metros, cada 10 metros. No és erosionable. No creim 
que sigui erosionable. El Govern Balear diu: Sí, ho podem revisar això. Però revisar una cosa 
d’aquestes dins el Govern Balear, parcel·la per parcel· la són 15 anys. 15 anys de tràmits 
burocràtic. Això és inviable. Xerrant de salut mental. La salut mental d’una persona que ha 
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comprat un solar i ara li diuen, no, ara vostè ja no pot construir aquí, ja no val res el seu solar. 
Això sí que fa mal en aquesta gent. Perquè sempre Puntiró ha estat una excepció de llei com a 
nucli rural. Sempre s’ha pogut construir. És un addicional a la llei. Això se fa en el Parlament de 
les Illes Balears. Addicional a la llei i Puntiró queda excepció de complir aquesta llei. Punto. Ja 
està. Puntiró pagam els imposts. L’Ajuntament de Palma va demanar al Cadastre que 
considerassin a Puntiró urbà per lo que fos, però qeu fos urbà per poder pagar els ... i l’Ibi i ho 
pagam com urbà. Però no ho som urbans. Som rústics, nucli rural per selecció limitada. Son 
Vida és erosionable també. Però com que és urbà s’hi pot construir. Noltros pagam com urbà, 
no som urbans, però de tots els doblers que pagam que l'Ajuntament de Palma sen pot endur 
250.000 euros cada any de Puntiró. No en rebem ni un. Cero. No tenim cap reciprocitat d’això. 
Cero. Res. És igual, no ho demanam. Lo que demanam és que els veïnats de Puntiró puguin 
sol·licitar una llicència d’obres a un nucli rural consolidat, autoritzat per aquesta ajuntament. 
Que fa 50 anys que esteim allà. I l’hem aixecat i el tenim i el mantenim noltros. La llei del rústic 
diu que el nucli rural s’ha de fer responsable. Noltros asfaltam, noltros duim s’aigo, noltros 
pagam totes les reparacions. No li costam res a l’Ajuntament de Palma. però una persona que ha 
comprat un solar o que ha comprat una parcel· la que és edificable no entenem com no tenim un 
costat, dels nostres representants, per poder seguir a dins els tràmits burocràtics. Està clar, hem 
d’entendre una cosa, la societat és incapaç de seguir-vos. Ho enteneu? Canviau cada dia, cada 4 
anys canviam les normes. És incapaç. Si compram un solar, al menys hauria de ser amb una 
seguretat de 30 o 40 anys. No pot ser. Ara diu ja no hi pot construir aquí. No, no pot ser. Ho heu 
d’entendre. Heu de mirar un poc per la salut mental de les persones. Hi ha gent que ha acabat de 
pagar el solar, vol construir i ara li diu: no ha arribat tard, ara ja no pot construir. Què vol dir? 
Però la gent, són persones normals i corrents. Demanam a l’Ajuntament de Palma que nos 
acompanyi, nos rebi, que no nos rep. Que estic cansat de demanar hora en el director general 
d’Urbanisme. Però, bé, és igual, demanam acompanyament per mirar de solventar aquest 
problema per aquesta gent afectada. Una comunitat sense comuneros no té sentit, no tendrem 
capital suficient per dur-la endavant al final. El matarem. Me pareix que m’he explicat. Moltes 
gràcies per haver-me escoltat. I esperam la vostra contestació.” 
 
Sr. Berrio Jiménez, representant de l’Associació Unitat Cívica per a la República:  
 
“Buenos días. Sr. Alcalde, voy a empezar por el punto 45 de la plaza Mayor. Exactamente hace 
3 años y 3 meses que su Concejal, su Concejal el Sr. de Podemos, cerró los establecimientos 
que había allí. Poniendo en la calle a todos los trabajadores y a los autónomos. Han transcurrido 
3 años y siguen igual. Pero no solamente esto, los problemas que ustedes crean es porque yo 
creo que ustedes no dan más de sí. Hay unos vecinos y hay unas personas con incapacidades 
que empleaban el ascensor, la escalera mecánica para llegar a sus viviendas. Ustedes no piensan 
en estas personas. En la persona que aparca en el aparcamiento del Ajuntament, y que después 
cómo suben en la parte de arriba. Cómo suben. Porque usted no tiene ese problema Sr. Hila. A 
usted le traen y le llevan en coche y con guardaespaldas. O con Policía, mejor dicho. Pero los 
ciudadanos de a pie sí tenemos ese problema. Yo he ayudado a gente a subir allí. Yo con mi 
discapacidad también he ayudado a la gente allí y me da vergüenza. Estos eran los que iban a 
asaltar los cielos. Han asaltado los cielos colocando a 143 de los suyos en las administraciones. 
Qué son esta gente. Y usted los tiene ahí. Pero Sr. Hila, yo en cierta ocasión, cuando vengo a los 
Plenos y escucho a las personas que asistimos aquí a mí se me caería la cara de vergüenza de 
escuchar lo que usted tiene que aguantar. Porque le dije en cierta ocasión Sr. Hila que para mí, 
con todos mis respetos como persona, usted es el peor Alcalde que ha existido en esta ciudad. Y 
en cada Pleno que vengo me lo corrobora la gente. De aquí, de todas estas personas que han 
venido aquí, ustedes andan haciéndose las fotos siempre con la Última Hora y con los otros, que 
no sé qué tienen con ustedes la Última Hora y el Diario de Mallorca. No sé qué tienen. Pero 
vamos, la foto se las hacen bien. Pero no van a conseguir un voto de todas estas personas que 
están aquí. Me refiero a usted Sr. Hila y al Sr. de Podemos. Ya puede ir haciendo lo que quiera 
con estos. Pero Sr. Hila, en estos 3 años y 3 meses qué han hecho ustedes con la plaza Mayor. 
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¿No tenía que hacer un proyecto? ¿Pero cuándo? ¿Cuándo termine su mandato? ¿Cuándo lo van 
a hacer? Gástese el dinero, si tiene 131 millones de beneficios. Gástese el dinero. Y otra cosa, 
Sr. Hila, con estos beneficios que usted declara que dice que yo no sé si es verdad o no, y 
tenemos a la gente muriéndose de hambre. Pero qué socialistas son ustedes. Qué socialistas son 
ustedes. Yo no sé, claro como usted va siempre en coche y no va por la calle andando. Ni sus 
colegas tampoco. Pues no se enteran de las necesidades de la gente. Yo creo que un día Sr. Hila, 
estoy pensando a los dels Caputxins traérselos a ustedes aquí, para que les vean ustedes. Para 
que les vean ustedes y escuchen de sus necesidades. Es que se lo merecen. Se les merecen que 
les traiga. Gástense los 131 millones. Y si usted no es capaz, dígamelo a mí que yo los gastaré 
con la gente. Con la gente, con las personas. Que eso era el gobierno para la gente. No están 
cumpliendo nada. Bueno, Sr. Hila, por este tema yo ya le dejo porque 3 años y 3 meses sin 
mover un dedo. Y la plaza Mayor sigue allí. Ahora resulta que se aburren y un bosque lo 
convierten en no sé, una autopista. Es inverosímil. Yo no sé qué informes han pedido a Medio 
Ambiente, si los han pedido. Si ustedes no necesitan permisos para ejecutar cualquier tipo de 
obra o qué. No lo entiendo. Pero bueno, meter 20 centímetros allí, Sr. Hila, ya es muy fuerte. 
Hay otros sistemas. Y si ha estado 50 años aquellos, que ya estaba que no se veía. Ahora van 
ustedes y la imagen que da, la verdad, es que, en fin, no merece ni la pena comentar. Quite el 
asfalto ese, que para pasar los caballos va mejor por la tierra, que es lo que hay allí. No hay otro 
tema. Sr. Hila, quiero decir una cosa antes de irme. El sábado estuve en Son Reus. La verdad, es 
que es deplorable. Que le roben los perros y digan que la Policía está investigando. Pero, si eso 
un niño de teta lo sabe. Si roban los perros que la Policía les había secuestrado o como se llame, 
a los gitanos. Y a los cuatro días desaparecen de allí. Pues no importa mucha investigación. Hay 
que ir allí, hay que echarle valor y ya está. Coja usted su Concejal de Medio Ambiente y se va 
allí donde los gitanos y dice: los perros a Son Reus otra vez. Sr. Hila, ustedes no están 
capacitados para gobernar en este ayuntamiento. Y le diré una cosa, que hay que ser crueles con 
lo que hacen con las palomas que tienen allí. Que tienen a un energúmeno que viene aquí, coge 
las palomas, se las lleva allí y las encierran en un palomar de nada, que aquello. Y como tiene 
un halcón que no ve. Ve menos que los ciegos. Entonces el genio de turno. Yo no sé si ha sido 
cosa de su Concejal, no me extrañaría, no lo sé. O del … que tienen allí en Son Reus. Les rompe 
las alas a los palomos. Le rompe las alas, le rompe la cola y entonces el halcón se las come. Los 
niños que van allí están viendo este espectáculo. Es vergonzoso que un ayuntamiento consienta 
esto. y usted es el responsable de este otro señor. Ya acabo Sr. Hila. Muchas gracias. Sr. Hila, 
quite este espectáculo de que la gente vea cómo torturan a estos pobres animales. Y si no saben 
donde llevar el halcón o el buitre, hay sitios en Mallorca donde están, donde pueden ir estos 
animales. Pero que no den este espectáculo de cortarles, de romperles las alas para que el otro se 
la coma viva. Eso no está bien, Sr. Hila. Eso no está bien. Confío en que usted tome cartas en el 
asunto y que se termine con esta práctica que tienen allí en Son Reus. Y lo del robo, deje de 
pagar a la seguridad. Para qué. A 10 metros de la caseta le roba los perros y no se enteran. Para 
qué queremos seguridad. Estamos mejor sin ella y tendremos más dinero. Muchas gracias 
señores.” 
 
33. Grup VOX relativa a un reconeixement públic per als policies locals ofesos per 
un cas de corrupció judicial 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. El pasado 30 de noviembre tuvo lugar en la Audiencia Provincial 
de Palma la última sesión del mal llamado caso Cursach. La Fiscalía presentó sus conclusiones. 
En las que exculpaban a todos los procesados y pidió disculpas por la injusticia que había 
significado todo el procedimiento penal instado contra ellos. El Fiscal, embargado por la 
emoción, no pudo terminar su alegato rompiendo la sala en un aplauso generalizado, que 
expresaba el reconocimiento de los ya exculpados y sus abogados, hacia un órgano que había 
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iniciado un diabólico procedimiento pero que era capaz de reconocer su error y pedir perdón. 
Algo inédito en la justicia española. Como inédito fue todo el proceso. A continuación los 
Policías tuvieron la última palabra en la sala. Lo que allí se dijo, que hoy hemos escuchado, 
grabado para cuando se nieguen los hechos relatados, sobrepasa todo lo aceptable. La relación 
de los daños sufridos, costes emocionales, económicos, profesionales y, en definitiva, 
personales no tienen parangón en la historia de nuestro consistorio moderno. Y todo ello con la 
aquiescencia de los equipos de gobierno de este ayuntamiento. Sin la colaboración de los cuales, 
la muerte civil de estos servidores públicos no hubiera sido posible. Y ello durante 9 
larguísimos años. 4 equipos de gobierno del Ayuntamiento de Palma encabezados por el Psib, 
después PP, Més y de nuevo Psib, vulneraron el principio fundamental de presunción de 
inocencia y tergiversaron el principio de aportación de prueba de cargo y faltaron al más 
elemental principio de lealtad, entre la administración y sus funcionarios. Lo que significó la 
imputación de más de un centenar de policías locales y funcionarios de la administración 
general y el procesamiento de una treintena de agentes y funcionarios. Todos ellos no solo 
abandonados, si no también perseguidos, anulados, porque debieron preservar su integración 
como funcionarios y velar por el recto cumplimiento de la ley. Cosa que no sucedió. Los 
partidos políticos implicados vieron una oportunidad para atacar sus oponentes. Presentarse ante 
la ciudadanía como defensores de la legalidad y tenaces perseguidores de la corrupción. La 
urgencia en salir en los medios viendo la oportunidad de obtener rédito político, la falta de 
reflexión ante los hechos que se presentaban en la opinión pública. Y porque no, una notable 
dosis de miedo y cobardía política, nublaron el entendimiento de 4 equipos de gobierno de 
partidos distintos y ayudaron a provocar la catástrofe que significó el caso que aquí se expone. 
Se utilizó a las personas como armas arrojadizas contra los oponentes políticos. Sin la más 
mínima consideración hacia ellos y sus familias. Se dio rienda suelta a las decisiones malsanas 
de algunos funcionarios, que ya hemos oído, y se despejaron promociones y reconocimientos. 
Otra de las consecuencias de semejante comportamiento fue el hundimiento del crédito de la 
Policía Local. Su prestigio social logrado a través de largos años de preparación estudio y 
servicio al ciudadano. Todas las medidas organizativas tomadas de la Policía Local desde 2013 
castigaron a los supuestos corruptos. Se trasmitió a la opinión pública de que la Policía Local 
estaba siendo depurada de elementos indeseables. Pero eso era falso, dado que el inicio de esta 
corrupción fue fraudulento e impulso de una instrucción ahora, presuntamente, delictiva y una 
colaboración interesada por parte de ciertos. El Pleno, y esta es la proposición, solicitamos que: 
“El Pleno del Ayuntamiento de Palma, con el fin de restituir el honor y profesionalidad de los 
policías locales y a fin de paliar en la medida de lo posible, las nefastas consecuencias de todo 
este sin sentido, insta al Equipo de Gobierno a realizar un Acto Solemne de Desagravio a los 
funcionarios implicados y sus familiares, acto que debe recoger obligatoriamente dos acciones 
simultáneas: Uno. Un acto público de gala, con asistencia de funcionarios, familiares, abogados, 
Poder Judicial, FCSE, entidades ciudadanas y público en general, a realizar en un espacio 
emblemático, sea el Castillo de Bellver, es Baluart des Príncep, o en Sa Misericordia. Concesión 
de la Cruz al Mérito Policial, con distintivo azul para los policías y la Condecoración 
Honorífica, a los funcionarios de administración general. En segundo lugar. Habilitación de una 
oficina provisional, dotada de técnicos y jurídicos, para: Elaborar un censo de los funcionarios 
afectados. Establecer un registro propio para las reclamaciones de los afectados. Apertura 
procedimiento de reclamación. Previsión presupuestaria. Procedimiento de restitución de cargos 
y puestos de trabajo afectados. Establecer representación jurídica del Ayuntamiento en cuantas 
reclamaciones, los afectados puedan presentar a la Autoridad Judicial.” No quiero repetir ni 
recordar lo que ya hemos oído en las distintas intervenciones. Ahora el Ayuntamiento tiene la 
posibilidad y el deber de restituir el daño causado. Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Per donar resposta a aquesta moció vàries consideracions Sr. Coll. 
D’entrada trobam una mica atrevida l’afirmació de la corrupció judicial. Perquè en el mateix 
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moment en que es presenta aquesta moció hi ha tot un al·legat de la presumpció d’innocència. 
Després, no se veu reflectida en el títol de la primera moció. Per tant, creim que és 
imprescindible que aquesta presumpció d’innocència que se fa gala durant tota la moció, també 
se correspongui amb el títol de la moció que avui se presenta en aquesta qüestió. Hi ha una 
qüestió fonamental també, que radica en la separació de poders. I vostès, que donen lliçons de 
constitucionalisme, totes les forces polítiques amb representació, no deixa de ser una qüestió 
que crida l’atenció. Són constitucionalistes fins que nos interessa. I aquí jo crec que el respecte a 
les decisions judicials ha de ser exquisit i ha de ser exemple per part de tots els partits polítics 
que estan a unes altres funcions, que estan a un legislatiu o a un executiu, però no a un judicial. 
Els hi he de recordar també que aquestes investigacions se varen iniciar per part del cos nacional 
de Policia, de la Fiscalia i de la Justícia. I no s’ha tractat en cap cas de cap investigació instada, 
en cap cas, per l’Ajuntament de Palma. He de recordar també en aquesta qüestió que aquest fet 
que avui nos afecta, no només va succeir i tenir unes conseqüències importants i rellevants a 
l’Àrea de Seguretat Ciutadana, si no també a altres àrees i altres departaments d’aquest 
ajuntament. Els hi puc recordar que jo soc el titular de l’Àrea de Mobilitat Sostenible, que 
també se va veure afectada per aquestes i altres qüestions derivades d’aquesta situació. I que 
com no pot ser d’una altra manera, també vàrem col·laborar amb la justícia. Però tornant a 
l’origen de la qüestió. I referint-me especialment al punt que fa referència a l’Àrea de Seguretat 
Ciutadana, hauríem de recordar que  les investigacions d’algunes consideracions se varen 
produir i se varen generar durant un mandat anterior. Durant un mandat anterior al 2015. Durant 
el mandat amb majoria absoluta del Partit Popular, a on el batle Isern era el responsable 
d’aquest ajuntament i a on hi podem recordar afirmacions, que fins i tot ell va dir: no le 
temblará la mano y depurará todas las responsabilidades. I això ho deia, precisament, el batle 
Isern del Partit Popular. Llavors, jo crec que hem de ser una mica coherents amb els discursos 
que se fan aquí. No en cap cas oportunistes, ni tan sols per fer sonar altres arguments que 
consider en aquesta qüestió no fan més que embullar una mica més la troca. A dia d’avui li puc 
garantir, Sr. Coll, que ja fa estona que no pesen mesures respecte cap empleat públic. I que estan 
tots en el seu lloc de treball i han rebut els ... i gastos i despeses que així se corresponen. Moltes 
gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Yo les voy a decir que frente a las intervenciones que ha habido del Sr. Amengual, el Sr. Garau 
y el Sr. Franco, debo decirles que son demoledoras. Demoledoras. Y cualquier persona que 
tenga conciencia debería estar sufriendo lo que hoy nos han expuesto aquí. Es una cosa 
impresionante. Y debo decirle que a mí sí me ha impresionado. Por otra parte decirle, Sr. 
Dalmau, que todavía existen algunos compañeros de la Policía Local que están con recursos en 
marcha, aún a sabiendas de que hay una resolución final y tienen algunos puntos que no les 
permiten volver a recuperar sus derechos como empleados de este ayuntamiento. Yo les rogaría 
que ya de una vez por todas arreglen esta situación. Estaría bien. Debo decirles que sí, que es 
cierto que aquí hay una actualización lamentable por parte de la administración de justicia, por 
parte de determinadas personas de la administración de justicia y por parte de determinados 
funcionarios del Cuerpo Nacional de Policía. Es evidente. El sistema tiene fallos y puede fallar 
en algún momento. Lo que no podemos hacer es persistir en un error pertinaz y seguir 
prorrogando situaciones que no deberían estar sucediendo a día de hoy. Por tanto yo debo 
decirles que existe también una cosa que se llama responsabilidad política. Cuando alguien hace 
lo que ha ocurrido, es decir, no tenemos memoria para saber lo que han dicho unos y otros, aún 
gobernando, deberíamos recuperar la memoria. Todos deberíamos recuperar la memoria. Y a 
partir de ahí poder pedir responsabilidades porque hay una cosa que se llaman responsabilidades 
políticas. Que parece que han desaparecido. Y es decir, llegar a esta situación en esta 
envergadura de problema personal con servidores públicos de este ayuntamiento, empleados de 
las propias oficinas del ayuntamiento. Yo estaba en la anterior legislatura y algunas mañanas 
llegaba y me despachaba viendo como bajaban funcionarios y se los llevaba la Policía. Es decir, 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 43 - 

toda esta situación que han vivido estas personas tiene que tener un resarcimiento. Y por nuestra 
parte, yo les digo, ustedes han presentado las proposiciones. A mí no me permiten presentar 
muchas más proposiciones. Saben ustedes perfectamente. Igual que hoy el tiempo cuando se me 
acabe, se me habrá acabado el minuto. Bueno, pues se habrá acabado el minuto pero yo voy a 
apoyar todas cuantas medidas pongan a favor de estas personas. Es decir, porque creo que esta 
situación no puede pasar ni un minuto más. Hoy este Pleno tiene que resolver el que esta 
situación quede zanjada para los funcionarios de este ayuntamiento y para todo el cuerpo de la 
Policía Local. Muchas gracias.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Poco se puede añadir después de lo que hemos escuchado esta mañana, 
porque como vecino y como ciudadano tengo el alma encogida. Como funcionario estoy 
escandalizado. Como cargo público siento vergüenza. Por todo lo que ha pasado en este 
consistorio y como se ha tratado a nuestro cuerpo de Policía Local y a otros tantos funcionarios 
que no pertenecen al cuerpo, que se ha tratado con tanta injusticia. Esta proposición que 
presenta el Grupo Municipal Vox la vamos a apoyar en sintonía con lo que vamos a hacer con el 
resto de proposiciones que van en el sentido de alcanzar una reparación, aunque sea mínima. 
Porque entendemos que el tiempo no lo podemos echar para atrás. No podemos recuperar el 
tiempo con la familia, no podemos recuperar, no podemos emplear ese término que se emplea 
ahora que es desver. No nos podemos desver en los medios de comunicación. No nos podemos 
desescuchar en las radios con nuestro nombre. Eso no lo podemos hacer. Yo no he escuchado 
aquí en ningún momento que ningún Policía quiera una medalla, pero sí que se tiene que exigir 
y con la voz muy alta en este Pleno, reparación, indemnización y disculpas. Porque es lo que se 
merece como poco nuestro cuerpo de Policía Local y los funcionarios que han sido 
vilipendiados, que han sido humillados y que han sido encerrados en la cárcel. Ese lugar en 
donde los minutos se convierten en días. Por todo ello apoyaremos esta proposición y 
demandaremos ante este Pleno dignidad, honor y justicia. Y lo sentimos mucho. Gracias Sr. 
Alcalde.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Hoy tienen ustedes aquí la oportunidad, porque se la brinda en este caso el partido de Vox, de 
celebrar un acto solemne de desagravio. Solo puede celebrar un acto solemne de desagravio 
quien de verdad cree que estas personas han sido agraviadas. Si ustedes siguen manteniendo que 
no quieren hacer este acto y que no quieren ponerse a disposición todo lo que pone aquí, una 
oficina provisional dotada de técnicos y de jurídicos para ayudarles en sus causas, si no lo 
hacen, es que ustedes siguen pensando que son culpables. Es que ustedes siguen pensando que 
ustedes tenían razón. Y mire, le voy a decir una cosa, Sr. Dalmau ha fet un paperot que no li val 
els doblers que guanya. Però això és a part. Vamos a hablar de la situación de ahora. Hemos 
oído esta mañana decir una y otra vez que la Sra. Joana Maria Adrover ha intentado cambiar las 
cosas y no ha podido. Y ahora utilizando unas palabras, se las pido prestadas, porque yo nunca 
lo diría pero usted sí Sra. Pastor, voy a coger unas palabras de la Sra. Pastor simplemente 
cambiando los nombres de las personas. Y lo voy a leer textualmente: “En un primer momento 
empaticé con la Sra. Adrover.” He cambiado el sujeto. “Porque pensé, vaya marrón le ha tocado 
al frente de la Regidoría.” También cambio esto. Pero ahora veo, si ustedes votan en contra, que 
tienen la misma poca vergüenza que los demás. Gràcies.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. No entiendo el Regidor de Movilidad porque contesta a esta 
proposición. Pero en fin, será por lo de PalmaCamina aunque no sea tan cierto. La realidad, 
habla usted de oportunidad. Oportunismo. Ustedes tienen ustedes la oportunidad de corregir lo 
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que durante 9 años han hecho. No estar a la altura. No apoyar a unos ejemplares Policías y 
funcionarios. Acusados de forma ligera y torticera. El error lo cometió un Fiscal y un Juez que 
están imputados. Y posiblemente terminarán, por las pruebas, no digo cómo, pero me parece 
que todos lo sabemos. Aquí no solamente ha fallado la justicia, que ha pedido perdón. Ha 
fallado el Ayuntamiento. Presunción de inocencia. Denegada. Apoyo cuando hay una crisis de 
este tipo, en vez de aliarse con la Fiscalía y con los Jueces, algunos presuntamente, niegan el 
apoyo institucional a cien personas, a 30 Policías y les niegan todo. 6 meses sin sueldo, no, 4 
años. Las declaraciones que hemos oído esta mañana que he intentado reflejar aquí. Si no son 
capaces ustedes de pedir perdón porque el Ayuntamiento no estuvo donde tenía que estar y se 
dejó arrastrar por la campaña mediática de desprestigio y de ataque, ustedes sí que pierden una 
oportunidad. Hay que reconocerlo. Lo ha hecho un gran magistrado, la magistrada y el juez y lo 
han dicho: perdón. Ellos necesitan perdón. Que se les haga una reposición de su honor, de su 
dignidad que es la proposición que estoy poniendo a ustedes. Tienen una oportunidad. Hace 2 
años lo pedí. Cuando ya estaban desimputados. No, ho tendrem en compte. El acto ya diremos. 
No. Necesitan una reparación pública. El daño, la tortura que han sufrido, no se la deseo a 
ninguno de ustedes. Ni a mis enemigos. Que ustedes no lo son. Es y ha sido una tortura. Ustedes 
tendrían que estar ahora mismo, después de haber oído las exposiciones de los afectados, que 
aquí hay unos pocos, pero hay muchísimos más y algunos que ya no pueden estar aquí, el 
Ayuntamiento tiene la obligación, usted. Usted tiene la obligación de compensar el daño 
sufrido. Espero que todavía les quede un poco de sentido, de responsabilidad, de liderazgo. Sr. 
Alcalde, usted es el jefe de la Policía Local. Usted. Y usted tiene una oportunidad para decir 
perdón por lo que ha pasado durante estos nueve años y haremos todo lo posible para que quede 
claro su inocencia y sus derechos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. me sap greu Sr. Coll, que hagi ara de sortir del Ple perquè m’anava a 
referir a vostè. Esteim aquí elegits i som 29 regidors. Amb tots els mateixos drets i deures. Per 
tant no li ha de sorprendre que el Regidor de Mobilitat Sostenible d’aquest ajuntament també 
pugui respondre políticament a qualsevol aspecte que aquí se pugui debatre. Com ho fa vostè 
com a portaveu o com ho fa vostè com a regidor del seu Grup Municipal de Vox. Elegit 
democràticament, com no pot ser d’altra manera. Segona qüestió, important i crec que 
destacable, a mi m’agradaria que en situacions semblants, que vostès haguin tengut l’ocasió de 
gestionar, com haguessin treballat, com haguessin respost, com haguessin col·laborat amb la 
Justícia. O és que no haguessin col·laborat? O és que haguessin obstruït un procés judicial de 
col·laboració amb la justícia? Que és el que va fer aquest ajuntament. No hi havia altra opció. 
Ho diu la llei d’enjudiciament criminal. Per tant, la col·laboració exquisida i absoluta per part de 
l’Ajuntament de Palma quan hi ha un procés judicial obert. I això jo crec que és important que 
quedi palès. I Sra. Celeste, finalment, paperot és el qui va fer el batle d’aquesta ciutat al 2013-
2015 quan deia aquestes barbaritats. Isern diu que la corrupció és endèmica a la Policia i que 
treballa per erradicar-la. Això sí que és un paperot. Això sí que és de vergonya. Moltes gràcies.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 3 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 1 abstenció (Cs) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma, con el fin de restituir el honor y profesionalidad 
de los policías locales y a fin de paliar en la medida de lo posible, las nefastas 
consecuencias de todo este sin sentido, insta al Equipo de Gobierno a realizar un Acto 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 45 - 

Solemne de Desagravio a los funcionarios implicados y sus familiares, acto que debe 
recoger obligatoriamente dos acciones simultáneas: 
 
1º. Acto público de gala, con asistencia de funcionarios, familiares, abogados, Poder 
Judicial, FCSE, entidades ciudadanas y público en general, a realizar en un espacio 
emblemático, sea el Castillo de Bellver, es Baluart des Princep, o en Sa Misericordia. 
 
Concesión de la Cruz al Mérito Policial, con distintivo azul para los policías y la 
Condecoración Honorífica, a los funcionarios de administración general. (todo ello 
amparado por el D.40/2019, Reglamento Marco de Funcionamiento de las PP.LL. de les 
Illes Balears, en su Capítulo V.) 
 
2º. Habilitación de una oficina provisional, dotada de técnicos y jurídicos, para: 
 
a.- Elaborar un censo de los funcionarios afectados. 
b.- Establecer un registro propio para las reclamaciones de los afectados. 
c.- Apertura procedimiento de reclamación. 
d.- Previsión presupuestaria. 
e.- Procedimiento de restitución de cargos y puestos de trabajo afectados. 
f.- Establecer representación jurídica del Ayuntamiento en cuantas reclamaciones, los 
afectados puedan presentar a la Autoridad Judicial. 
 
No aprovat per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá)  
 
41. Grup PP relativa al restabliment de l'honorabilitat dels afectats injustament 
pel "Caso Cursach" 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Vamos a ver. El Pleno del Ajuntament de Palma insta al Alcalde Hila a pedir disculpas 
públicamente. Y de forma personal y por escrito a todos los funcionarios y agentes de la Policía 
Local de Palma que fueron injustamente señalados y suspendidos de empleo y sueldo a raíz del 
conocido como Caso Cursach. a reconocer los errores cometidos por parte de su equipo de 
gobierno. Y concretamente, por parte de la entonces Regidora de Seguridad Ciudadana, la Sra. 
Angélica Pastor, en la gestión de la Policía Local durante la instrucción y juicio del caso. Y a 
pedir perdón al Partido Popular de Palma por haberlo acusado públicamente de organizar una 
trama corrupta en la Policía Local de Palma, con el objetivo de establecer en la medida de lo 
posible, el honor y la dignidad de las personas afectadas y del cuerpo de la Policía Local de 
Palma. Esto es a lo que le instamos, Sr. Alcalde. A reconocer sus errores. A reconocer los 
errores de su Regidora. Y a pedir perdón. Curioso que hace un minuto usted ya está votando en 
contra de desagraviar a estas personas. Pero vamos a ver, usted a oído como nosotros hoy lo que 
han dicho estas personas, han venido a decirles lo que han sufrido, han venido a decirles que 
ustedes, que eran los jefes en ese momento de los funcionarios, vulneraron sus derechos y no les 
permitieron defenderse al no abrirles expedientes disciplinarios. Ustedes simplemente 
decidieron culparles y condenarles y dejarles a los pies de los caballos. La única suerte que han 
tenido todos y cada uno de ellos es que se les fue tanto de las manos el tema, que en lugar de 
uno, como está pasando ahora, que ha quedado uno, eran decenas. Y entre todos consiguieron 
tumbar lo que parecía imposible tumbar, que era un Juez y un Fiscal. Presuntamente. Si hubiera 
sido uno o dos, tres o cuatro casos. Estos señores estarían hoy en la cárcel. Lo sabemos todos. Y 
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ustedes estarían contentos y satisfechos del trabajo y la colaboración. Además, durante los 3 
años y medio que tuvieron margen de la legislatura pasada, se dedicaron, como siempre, a 
repartir a todo el mundo. También al Partido Popular. Y también en boca de la Sra. Pastor, que 
cuando habla es muy vehemente, hoy le tengo que decir, voy a cambiar también los sujetos. Que 
presentamos esta proposición no por capricho, ni por rédito electoral, si no ante la gravedad y 
los vergonzosos hechos que ocurrieron la legislatura pasada. Y que se han visto ratificados con 
el sobreseimiento de toda esta causa. Estamos ante una situación excepcional. Lo dijo 
textualmente. Porque también requiere una decisión excepcional. En este caso, dijo ella, 
estamos hablando de una responsabilidad política, porque las responsabilidades penales ya se 
encargarán otros. Usted hoy, Sr. Alcalde, tiene la oportunidad de asumir su responsabilidad 
política y si no lo hace, si hoy sigue votando en contra de resarcir el daño que se ha hecho a 
estas personas, es que no nos quedará otra alternativa que pedirle inmediatamente su dimisión. 
Hay que pedir que usted, como jefe de todos los funcionarios de esta casa, no puede seguir al 
mando si no reconoce este gravísimo error. Todos nos podemos equivocar. Quizás ustedes se 
pasaron de frenada con la equivocación. Además se lo decíamos, pero bueno, les ha dado su 
rédito, vuelven a estar aquí sentados 4 años más. Consiguieron lo que querían. El tema no es 
este. Ahora usted tiene la oportunidad de salir por la puerta con un mínimo de honorabilidad 
personal y dignidad política o volver ahora y levantar la mano, porque quiero que la levante. 
Ahora no me vale el voto de comisión, quiero que todos ustedes voten y levanten la mano y 
digan que no van a pedir perdón a estas personas. Y que no van a resarcir este dolor. La mano 
de cada uno de ustedes. Li he dit abans Sra. Adrover, vostè tria a quina banda vol estar. I a partir 
d’ara quan estigui a una banda no me vengui que yo intento arreglar lo que la otra estropeó. No, 
ustedes, cada uno de ustedes con nombre y apellidos levantarán la mano. Y decidirán si están 
con unos o con otros. Y es más, les recuerdo que a día de hoy los únicos condenados por el caso 
son ustedes, por prevaricación. Todos estos son inocentes y ustedes tienen una sentencia por 
prevaricación. Eso es lo que hay.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Tornam a referir-nos a la mateixa qüestió. Però Sra. Celeste, lliçons i 
carnets d’honorabilitat aquí no toca repartir-los i molt manco avui. Perquè com li he dit, aquesta 
qüestió és una situació que ve de lluny. I una situació que nos ha tocat compartir amb 
responsabilitat tant en el passat mandat com a l’actual. Per tant, lliçons d’honorabilitat i molt 
manco del seu partit és difícil que se pugui entendre per part del conjunt de la ciutadania. Vostè 
ha posat una qüestió important damunt la taula i és qüestionar la legitimitat que té aquest 
govern. Vostès han estat elegits una altra vegada. És que això no és una qüestió divina, Sra. 
Celeste. Això és una qüestió democràtica. La majoria d ela gent, ciutadans de Palma, han volgut 
triar i han elegit en aquests tres partits que conformen aquest equip de govern i que duen des del 
2015 intentant treballar de forma valenta per transformar la ciutat. en front, de d’immobilisme, 
del tornar enrere, del dir que no a tots els projectes i no i no  i no a tots els avanços socials i 
econòmics i de la mobilitat que feim a Palma. i això és lo que avui. Jo he respectat.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Quan vostès xerren la resta escolta. ¿Quién les ha interrumpido? Dígame una persona. ¿Quién 
les ha interrumpido cuando ha hablado la Sra. Celeste? Dígame un Regidor que ha 
interrumpido. Ninguno. ¿Verdad? No, era por detrás. No, era por ustedes dos. Era por allí detrás 
que se estaban dirigiendo. Cuando a ustedes les interrumpen también me piden amparo. ¿Qué es 
que esto va en una dirección solo? Yo solo estoy diciendo a dos Regidores que están detrás de 
ustedes que están todo el tiempo dirigiéndose al Sr. Dalmau, mientras habla. Usted no les ve. 
Yo sí. Que le dejen terminar. Como dejan terminar a la Sra. Celeste cuando habla. Es pedir 
simplemente eso. Muchas gracias. Sr. Dalmau.” 
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Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Me referia a aquesta qüestió, a la legitimitat democràtica que tenen 
els diferents governs. I amb això volia lligar-ho a la necessitat que aquesta legitimitat arribi a 
tots els poders. I jo avui escoltar al Partit Popular aquí defensant una sèrie d’arguments que 
després no practiquen. I que després hem vist com a diferents àmbits del govern d’Espanya, del 
Parlament espanyol, segresten la voluntat de la majoria per tal de fer front a una renovació d’un 
dels poders importants, que és el poder judicial, del Tribunal Constitucional. Llavors, aquí clar, 
xirria moltíssim perquè aquesta coherència amb el seu discurs, aquí la veritat és que brilla per la 
seva absència. Entrant a la qüestió de la moció, jo des del meu punt de vista consider que és una 
mica qüestionable prejutjar i senyalar a persones com han fet amb el seu al·legat. I crec que una 
de les qüestions que com aprenentatge i com experiència hem tingut en aquests darrers anys, és 
intentar respectar al màxim els processos. Siguin administratius, siguin judicials, siguin 
legislatius. Perquè dins el desenvolupament d’aquests processos sorgeixen moltes qüestions que 
després afecten de forma directa a les decisions que se prenen i per tant, jo m’agradaria saber 
quan parlen d’acusació particular a què s’estan referint. Quins són els delictes? Quins són les 
qüestions que ha tramés l’Ajuntament de Palma respecte d’aquesta qüestió? Bé, en 
conseqüència trob que a dia d’avui, és una situació la que hem viscuda difícil. L’Àrea de 
Seguretat Ciutadana ha intentat anar treballant per anar millorant tota la situació amb la 
proximitat d ela Policia Local. Hem millorat determinats procediment, estam en el costat. Hem 
fet front a la necessitat de tenir més mans a la Policia. I en aquesta qüestió en seguirem fent 
feina al llarg d’aquests anys que tenim per davant. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Vamos a ver, bueno yo arrancando que vamos a votar a favor o voy a 
votar a favor de su proposición. Parece como si estuviéramos en un ámbito donde el auditorio 
fuera un patio de niños. Porque aquí todo el mundo ha ayudado mucho a la justicia y porque 
hemos ayudado mucho al Juez y al Fiscal. Bueno, pero no somos inocentes y somos ya 
mayorcitos. Y tenemos ciertos conocimientos y sabemos qué hacemos. Y luego, también 
sabemos identificar nuestros propios actos cuando hacemos unas cosas y hacemos otras. Porque 
es que si no, de qué estamos hablando aquí hoy. Estamos hablando de que para delinquir hace 
falta tener un colaborador necesario. ¿Hay que decir algo del Juez y del Fiscal? Pues vamos a 
ver a dónde vamos a ir. Hace falta un cómplice. Fíjense que incluso en la figura, y me rectificará 
el Sr. Coll, dice hasta en la obediencia debida cuando es para delinquir, no hay obligación de 
hacerlo. Entonces, mire usted, yo la colaboración con la justicia tiene un límite. La colaboración 
con la justicia tiene el límite de poder facilitar ciertas cosas, pero no llegar aquí a tirarse de 
cabeza a un lago. Que es lo que parece que ha ocurrido aquí. Por tanto, luego viene otra figura. 
Piden ustedes por qué un acusador particular. Se lo diré. Ustedes no son ustedes, son el conjunto 
de la sociedad. Y aquí ha resultado perjudicado ellos y toda la ciudadanía de Palma y por tanto 
no pasa nada que tengan una acusación particular. La acusación particular no se da para que 
usted promueva acciones, será para que promuevan acciones a favor de la ciudadanía y a favor 
de los afectados por esta resolución judicial lamentable.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Alcalde. En la siguiente proposición cambien de Regidor, denle un respiro al Sr. 
Dalmau. El ser humano tiene una capacidad limitada para tragar sapos y la verdad, ha tenido 
que llevar la argumentación tan arriba que nos hemos ido ya al Congreso de los Diputados, al 
Tribunal Constitucional y seguro que en la réplica me hablará de Ciudadanos que desaparece o 
no sé qué, o Inés Arrimadas iba bien conjuntado bolso y zapatos. Lo que sea. Nos hemos 
llevado la argumentación tan, tan, tan arriba para evitar lo que se pide aquí. Pidan perdón. Si 
además tienen un montón de afectados aquí y se van a ahorrar trabajo. Los tienen aquí. Les 
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pueden pedir perdón. Pidan perdón. No pasa nada por pedir perdón. Si es muy humano. Si es 
que yo meto un montón la pata. Yo me paso el día pidiendo perdón. No pasa nada. Les pueden 
pedir perdón aquí y por escrito. Han cometido un error. Se pide perdón y luego si se toman más 
adelante otro tipo de responsabilidades políticas, que la palabra dimitir suena a señor de Rusia, 
también se pueden llevar adelante actitudes políticas en ese sentido. Pero pidan perdón. Están 
aquí. Es lo que está pidiendo la proposición. Es tan sencillo como eso. Se han equivocado. 
Pidan perdón. No pasa nada. Gracias.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Estamos de nuevo en el mismo sentido. Tiene usted una 
oportunidad. La última. Como bien dicen reconocer errores no solamente usted, Sr. Hila, no 
solamente usted. He hablado de nueve años de injusticias. El Alcalde es el jefe directo de la 
Policía. No es el Regidor, no es el Intendente. Es usted. Hemos oído con claridad lo que han 
vivido. 4 meses en la cárcel. Policías incomunicados y tratados como terroristas. La prensa 
despedazándolos. Diciendo todas las barbaridades posibles porque en la instrucción se permitió 
que auténticos truanes, no de aquí, de otros sitios, declararan cosas que no eran verdad. Yo sé 
que es difícil, porque para esto hay que ser jefe y líder, estar con sus policías. Y respetar como 
mínimo la presunción de inocencia. Y no darles la espalda. 9 años. 9 años de tortura, de 
suplicio. Ha costado la familia, ha costado el trabajo. Y desgracias mayores. Tanto le cuesta 
decir, pedir perdón y hacer lo que necesitan que es reparación de los daños sufridos. 
Históricamente aquí y políticamente en el Parlamento de España, de Alemania, se ha pedido 
perdón y se ha restituido a gente que 30 años antes o 50 años antes sufrieron injusticias brutales. 
Vaya usted a Naciones Unidas, váyase al Parlamento Europeo, al alemán o al español. Y lo 
hicieron. Porque tiene un sentido. Yo lo que le pido a usted es que tenga el valor de mirar a la 
cara, a los ojos de cada uno de ellos y de los que no están. Y decirles perdón y haremos todo lo 
posible para reparar el daño sufrido. Es su última oportunidad. Hace dos años me negaron un 
acto público de reconocimiento. Que le presenté a la Regidora. Dijo: bueno, esto ya lo 
miraremos. Y no se hizo. Sea valiente, sea inteligente y sea un jefe de la Policía y pida perdón. 
Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Tiene la mala suerte de que yo esté aquí. Claro, yo era miembro de ese 
gobierno que ustedes están intentando vincular. Nos quieren poner en el mismo nivel. Que yo 
sepa, el caso Santus ya nació cuando yo no estaba en el equipo de gobierno. Había habido otro 
caso antes, de la Playa de Palma o algo así, pero que ya nosotros no estábamos. Pero Sr. Hila, 
hay una diferencia clara en el tema de la colaboración, entre comillas, que ustedes están 
diciendo que hicieron tanto con la Fiscalía como con el Tribunal de Justicia. Su objetivo político 
era que estos señores acabaran en la cárcel y hoy salir victorioso. No era el objetivo político de 
ningún gobierno del Partido Popular. Si usted, si esto tuviera un mínimo de decencia, usted 
dimitiría hoy. Yo llevo mucho tiempo en este Pleno, nunca he escuchado lo que he escuchado 
hoy. A ustedes dos, se lo siento decirlo, a la Sra. Pastor y a usted, deberían coger, pedirles 
perdón y dejar la política. Porque en política cuando uno se equivoca hay que asumir 
responsabilidades y desde el minuto 1 los quería a estos señores en la cárcel. No defendió su 
presunción de inocencia. No defendió el buen nombre de la Policía Local. No lo hizo nunca. 
Nunca hasta que lo ha pedido un Fiscal que ha venido de Madrid. Que les ha dejado a ustedes 
con el culo al aire. Son casi ya las 12 y media. ¿Les ha pedido perdón? Los tiene aquí delante. 
No tiene sensibilidad por lo que han pasado. ¿No les pide perdón? Miren, yo era portavoz de un 
gobierno. Si nosotros en el gobierno hicimos algo injusto les quiero pedir perdón. No era 
consciente de que les hiciéramos algo injusto. Pero veo que usted, el único de aquel gobierno 
que está vivo aún políticamente soy yo. Veo que no han encontrado ningunas palabras mías 
acusando a estas personas, condenándolos antes, si no defendiendo su presunción de inocencia. 
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Ni del Concejal Navarro ni del Concejal Álvaro Gijón, que eran el Teniente de Alcalde de 
Seguridad Ciudadana y el Concejal de Seguridad Ciudadana. Las palabras de Isern creo que 
eran del caso de la Playa de Palma. Que no era del caso este. Que cuando uno leía lo que leían 
del testigo 31, del testigo 19, pero si en Palma nos conocemos todos. Sabíamos que estaban 
mintiendo. Todo el mundo sabía que estaban mintiendo. Hablando con estas personas sabíamos 
todos que estaban mintiendo. Pero su objetivo político, Sr. Hila, por eso no les pide perdón. Era 
que acabasen en la cárcel. Y les ha salido mal. Les ha salido mal. Diga aquí a qué le obligaron 
en esa colaboración. ¿Le obligaron a grabar a periodistas que no decían la versión que quería el 
Fiscal? Dígalo, sea valiente. Usted Sra. Pastor y usted Sr. Hila. ¿Nos quieren hacer creer que un 
tercera fila del ayuntamiento grabó por su cuenta y riesgo a periodistas del periódico que más se 
lee en Palma? ¿De verdad lo hicieron a modo propio? Claro que hubo unas indicaciones de 
donde parecía que estaba la corrupción, presuntamente, porque tienen presunción de inocencia. 
Tanto el Fiscal, los policías que están ahora imputados. Por tanto, no vamos a hacer lo que 
hicieron ustedes. Porque nosotros, nuestro objetivo político no es que acaben en la cárcel ni el 
Fiscal, ni el Juez ni los Policías. No es un objetivo político. Nuestro objetivo político es otra 
cosa. Entre otras cosas que ustedes asuman la responsabilidad política de haber querido, de 
haber disfrutado lo que pasaba. Ustedes fueron parte de la cadena de linchamientos que sufrió 
esta gente. Ustedes, esto ahora que se habla tanto de la izquierda mediática, etcétera. Ustedes 
dieron coba. No era colaborar. Nosotros, el gobierno de Isern, el gobierno del Partido Popular 
colaboraba pero no los queríamos en la cárcel. No los queríamos en la cárcel. Nosotros hemos 
defendido la presunción de inocencia de gente que está imputada. La Sra. Truyol. A hoy 
seguimos defendiendo su presunción de inocencia porque tiene derecho a una presunción de 
inocencia. La tiene. La única que no hemos defendido es la de la Sra. Jhardi que está condenada. 
Que un tribunal ha dicho que era corrupta y prevaricó. Prevaricó porque era su objetivo político, 
el que compartía con usted. Por eso usted ha salido defendiendo a la Sra. Jhardi. Prefirió salir, 
ha preferido salir a una condenada por corrupción defenderla antes que a estos policías. 
Defendió usted. Usted vincula su futuro político a que condenen o no condenen a la Sra. Jhardi. 
¿Lo vincula? No lo hace porque sabe que se corrompió. Por todo este aparato y linchamiento 
mediático. Ha sido una vergüenza. Es el caso más vergonzoso que ha sufrido este ayuntamiento. 
No hay otro y llevo muchas legislaturas aquí. Y he visto muchas cosas. Hasta el jardinero de 
Armengol he visto por aquí. Pero lo que hemos visto hoy. Son las 12, ¿aún sigue sin pedirles 
perdón? Sr. Hila, no puede ser Alcalde. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Me ha recordado un poco al PP con Pedro Sánchez y la deslegitimación de las instituciones 
esta intervención. Ha recordado un poquito. Miren, yo sé que ustedes la memoria la utilizan 
selectivamente y dicen que no pero cuando interesan utilizan los temas. Este debate lo hemos 
tenido ya en este Pleno. Este debate lo tuvimos cuando acabó la instrucción. Tuvimos este 
debate. ¿Y qué hice yo? Se acordarán. Pero hoy lo han olvidado. Me disculpé. Yo pedí perdón. 
Está en las actas. En el Pleno del Ayuntamiento. Pedí perdón si alguna de mis actuaciones había 
perjudicado a una persona injustamente. Pedí perdón y lo vuelvo a pedir. En este caso y en 
cualquiera que me afecte en mis decisiones. En cualquiera. Toda persona que por acción u 
omisión sea tratada injustamente por una responsabilidad mía, por supuesto, que me disculpo. 
Lo hice en aquel momento, que ustedes se han querido olvidar hoy, y lo vuelvo a hacer ahora. 
Claro que sí. Claro que sí. Pero diré más. Diré yo creo que era aquel el momento para hacerlo. 
Era aquel el momento porque a pesar que habían pasado varios jueces y fiscales y varios 
equipos de la seguridad, de los cuerpos de seguridad del Estado por esa instrucción. No uno ni 
dos, si no varios equipos de jueces y fiscales y de cuerpos de seguridad del Estado, siguieron 
adelante con las acusaciones. Siguieron adelante. Y cuando acabó la instrucción se desimputó a 
muchas personas, de lo cual yo me alegro profundamente. Pero le diré más. Después, otros 
fiscales y otros jueces abrieron juicio oral. Otros. Mi pregunta es: ¿Por qué el Fiscal si lo tenía 
tan claro el primer día retiró todas las acusaciones? ¿Por qué no lo hizo? Es una pregunta que 
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habría que hacerle. Ese Fiscal que lloró, mi pregunta es por qué si lo tenía tan claro el primer día 
no retiró las acusaciones. ¿Por qué no lo hizo? ¿Por qué siguieron adelante con el caso? Es un 
juicio en el que el Ayuntamiento no se ha personado nunca, no a las personas que estaban allí 
imputadas no tenían medidas por parte de este ayuntamiento y que la justicia juzgó. Y yo allí ya 
no puedo entrar. La justicia juzgó y aquí no vino a preguntar a nadie si tenían que seguir, si no 
tenían que seguir, qué tenían que hacer. Y entonces yo ya me resulta muy difícil valorar la 
intervención de un tribunal, de un Fiscal y demás. Solo digo que podían haber acabado antes. La 
justicia por desgracia es demasiado lenta en este país. Para todos los casos. Demasiado lenta. 
Podía haber acabado antes. También creo que hubiese sido bueno para todos que hubiera 
acabado antes. Y yo pedí perdón en su momento, cuando acabó la instrucción y me reitero. Pero 
lo del juicio oral quien tendría que pedir perdón, en todo caso, son otras personas que lo 
abrieron y lo juzgaron. Y acusaron e hicieron lo que tuvieron que hacer. Yo no estuve en nada 
de todo eso y el ayuntamiento no se personó. Y no tenemos mucho que ver con ese juicio oral. 
Ahora pasamos a votación de la propuesta.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 3 vots a favor (PP i VOX-ACTUA PALMA) i 1 abstenció (Cs) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ajuntament de Palma insta al alcalde Hila a pedir disculpas públicamente y 
de forma personal y por escrito a todos los funcionarios y agentes de la Policía Local de 
Palma que fueron injustamente señalados y suspendidos de empleo y sueldo a raíz del 
conocido como "caso Cursach";  a reconocer los errores cometidos por parte de su 
equipo de gobierno y, concretamente, por parte de la entonces regidora de Seguridad 
Ciudadana, Dª Angélica Pastor, en la gestión de la Policía Local durante la instrucción y 
juicio del caso; y a pedir perdón al Partido Popular de Palma por haberlo acusado 
públicamente de "organizar una trama corrupta en la Policía Local de Palma"; con el 
objetivo de restablecer en la medida de lo posible el honor y la dignidad de las personas 
afectadas y del Cuerpo de la Policía Local de Palma. 
 
No aprovat per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá)  
 
43. Grup PP relativa a personació en la causes derivades del "cas Cursach" 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Mire, ustedes, cada uno de ustedes, Sr. Carrió, Sr. Vilà, Oliveira, Sra. 
Navarro, García, Perpinyà, Pastor, Noguera, Sr. Hila, Jarabo, Adrover, Dalmau, Sra. Costa, Sra. 
Truyol, ¿por qué no votan a favor de pedir perdón a los Policías? ¿Por qué? ¿Por qué no tienen 
humanidad ustedes? ¿Han oído todo lo que ha pasado aquí? Todo lo que han contado y todo lo 
que se han dejado de contar. ¿Ustedes saben lo que es que le vayan a buscar a su casa y le 
detengan y no se sabe por qué? Ir a un calabozo con delincuentes comunes, como han contado 
muchos policías de aquí, que los han metido horas, el máximo de horas con delincuentes 
comunes para ablandarlos. Que te lleven a la cárcel y que tu familia se entere por el periódico. 
Que aparezcan las fotos. Que no tengas dinero para pagar a los abogados. Como se ha contado 
en el caso. Gente que ha tenido que vivir de prestado. Que ha perdido su casa precisamente para 
pagar a los abogados. Porque les habían suspendido ustedes de empleo y sueldo. Y no tenían 
ingresos. Y como no tenían ingresos han perdido su casa. Esta gente que está aquí ha pasado por 
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estas situaciones. Eso no lo han llegado a contar. ¿Ustedes saben lo que es estar en la cárcel sin 
saber qué has hecho para estar allí? Personas, profesionales que solo han cumplido con su 
obligación. ¿No tienen humanidad? Es que no tienen humanidad, no tienen un mínimo de 
empatía, con estas personas que han venido aquí a contar todo este padecimiento. Por eso les 
decimos, bueno, ustedes no quieren pedir disculpas, no quieren restablecer la honorabilidad del 
cuerpo y de estas personas que han padecido. Pero por lo menos, ya que el Ayuntamiento ha 
sufrido unos perjuicios como entidad, reclámenlos. Porque estas personas han estado 
suspendidas de empleo y sueldo, no han ido a trabajar, pero al final se les ha tenido que pagar. 
Ha habido que pagar unos sueldos de personas que porque ustedes las suspendieron no pudieron 
ir a trabajar. Se ha pagado por un trabajo que no se ha hecho. Han tenido y va a haber que pagar 
honorarios de los abogados. No van a ser baratos. Cuando se ha llegado tan lejos, estos 
honorarios de abogados, cuando se ha ido a la sala, son muy caros. Y estas personas muchos de 
ellos, no están en condiciones de poder asumir ese coste tan cuantioso. Además de otra serie de 
costes que tiene el ayuntamiento porque tiene, ha tenido una parte muy importante de la Policía 
Local que no puede ir a prestar servicio porque ha tenido que ir a la sala. Ha tenido que ir allí a 
las vistas. Más otros gastos. ¿No quiere recuperarlos usted Sr. Alcalde? ¿Por qué lo tienen que 
pagar los ciudadanos de Palma? ¿Por qué tiene que ir a cargo de los presupuestos municipales 
cuando el propio Ministerio de Justicia dice que esto es un error judicial? ¿Qué ha sido esto? Ha 
sido un fracaso de la justicia. ¿Por qué no quieren reclamar estos costes económicos de los 
ciudadanos de Palma que van a tener que pagar a estas personas que han sido injustamente 
tratadas? No entendemos. ¿No quieren ustedes saber la verdad? ¿No les interesa saber la 
verdad? El Ayuntamiento debería personarse. Porque ustedes sí que se personaron contra estos 
policías, cuando les imputaron el Ayuntamiento se personó. Pero ahora no quieren personarse. 
Contra el Juez, el Fiscal, los policías y otras personas. Debe ser eso por lo que no se quieren 
personar. Porque como además del Juez, el Fiscal y los policías de blanqueo pueden salir otras 
personas, a lo mejor es por eso por lo que ustedes no se quieren personar y van a votar en contra 
de todo esto. Porque esas otras personas no sabemos quién pueden ser. Porque aquí han salido 
informaciones de que a lo mejor pueda salir en esta lista de personas miembros de su equipo de 
gobierno. O personal de su confianza que se ha visto implicado en toda esta trama que ha 
llevado a este fracaso de la justicia. Porque puede ser que se determine que han sido 
colaboradores necesarios. Por eso no se quieren personar. Porque les da miedo que alguna 
persona de su equipo de gobierno o de su confianza salga en un chat con el juez o el fiscal. Les 
da miedo que salgan en grabaciones. Les da miedo que salgan en otro tipo de reuniones o que 
hayan tenido relación personal o profesional. ¿Les da miedo todo esto? porque no se entiende 
que usted como Alcalde, responsable político de este ayuntamiento, no quiera recuperar este 
coste económico que tiene el ayuntamiento. Ya no hablamos del coste moral. Ya no hablamos 
del coste personal de estas personas. Ahora estamos hablando del coste económico que lo tienen 
que pagar los ciudadanos de Palma. El coste moral ya lo han pagado ellos. Su coste personal y 
económico lo han pagado ellos. Pero ahora viene el coste de los ciudadanos de Palma. El coste 
de este desastre y de este fracaso judicial. Deberían pensar en personarse y si es un fracaso de la 
justicia, que lo pague el Ministerio de Justicia, que lo pague el Ministerio del Interior y que lo 
paguen las personas, todas aquellas que resulten implicadas si es que resultan en todo este 
procedimiento. Gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Oliveras, això de venir amb el discurs fet de casa té aquests 
problemes i és que després no escolta quan el Batle fa just dos minuts s’ha referit a la seva 
intervenció. I li recrimina les disculpes quan el Batle li diu, precisament, que aquest debat ja 
l’hem tingut, que ja vàrem fer en el seu moment, que sí ha demanat disculpes. Ja ho va demanar 
i que hi torna a referir-se amb aquesta qüestió. Però vostè diu com si no hagués passat res, que 
noltros no hem demanat disculpes. Idò sí. Ho ha fet l’equip de govern i ho ha fet amb paraules 
del Batle. Qüestió. I me referia abans també a la seva altra moció. És a dir, quins delictes són els 
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que ha patit l’ajuntament per poder-se personar. Jo crec que hi ha qüestions amb les que vostè li 
agrada molt elucubrar i imaginar-se i divagar i fer imaginacions respecte de qüestions que poden 
haver o si és per una cosa o si és per una altra. No, no, Sra. Oliveras, clar que no. Li he dit al 
principi de les meves intervencions. Respecte absolut a les decisions judicials. Personació. De 
moment, d’entrada, creim que l’ajuntament no ha patit cap delicte per poder-se referir. Hi ha 
procediments administratius previst per a que aquestes responsabilitats patrimonials de les 
administracions públiques se puguin donar resposta. Per tant, en aquest sentit, noltros estarem 
en contra d’aquesta moció. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Vamos a ver, estábamos hablando del tema de la acusación particular 
también tiene al Ayuntamiento de Palma y a la ciudadanía de Palma como perjudicado. ¿Cómo 
que no? ¿Cómo que no? Nosotros hemos recibido un perjuicio claro sobre las actuaciones que 
se han llevado a cabo por parte de esos funcionarios público, que al final, con todas estas 
medidas que se han tomado, han perjudicado al conjunto social de nuestra ciudad. Y por tanto, 
también exige que nosotros, como Ayuntamiento de Palma, les pidamos una responsabilidad. Es 
decir, no solamente es una responsabilidad de las administraciones públicas. Aquí las personas 
son las que delinquen. Aquí las personas son las que llevan a cabo los actos que ahora van a 
enjuiciarse. Y por tanto, hay una responsabilidad personal que deriva también en una 
responsabilidad civil del que comete el delito, que tiene que estar llevada desde la acusación 
particular en el proceso. Por tanto, no sería descabellado que el Ayuntamiento de Palma se 
personara como acusación particular en este procedimiento y siguiera las acciones en 
averiguación de qué ha ocurrido. En averiguación de los hechos. Lo que pasa es que lo que ha 
ocurrido también habrá que promover prueba para que vean lo que ha ocurrido y que se ponga 
luz a todo este asunto. Y luego está la otra parte, la otra parte es que si el Ministerio de Justicia 
reconoce el funcionamiento anormal de la propia administración de justicia, evidentemente, hay 
un procedimiento para hacer una reclamación económica. Pero es que aquí estamos hablando de 
otra cosa, estamos hablando del perjuicio que se ha causado al conjunto de la ciudadanía por 
personas determinadas, por grupos determinados y que su actuación deviene en una 
responsabilidad civil que ellos también tienen que cubrir. Y que por tanto el Ayuntamiento de 
Palma debería personarse como acusación particular. Gracias.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Alcalde. Por esto no, pero por el monumento de Sa Faixina lo que haga falta. Ahí sí 
que entablamos el low fare que haga falta también. Ahí tiramos con pólvora del rey. Y ahí si 
hace falta llevaremos el edificio de Sa Feixina hasta Estrasburgo. Pero por los Policías Locales 
de nuestro ayuntamiento ahí no. Ahí no porque son casos particulares o no encaja en el tipo. 
Oiga, pues sí. Sí, es que el cuerpo policial local es un emblema. Es un distintivo en nuestra 
ciudad. Es que nos representan. Es que han hecho daño a nuestro ayuntamiento. Y sí le hacen 
daño a nuestra policía local. Claro que hay que representarles. No hagamos estas distinciones, 
que por un monolito vamos hasta el infinito y más allá, como si estuviéramos en Toy Story. 
Pero en este caso no identificamos el que se haya hecho daño en el honor y en el prestigio de un 
cuerpo en general a la hora de llevar adelante acciones judiciales. Claro que sí. Claro que hay 
que representarles. Claro que hay que ayudarles. Claro que hay que defender la honorabilidad de 
la Policía Local y de este ayuntamiento y nos tenemos que personar. Y ya dejamos para el 
epílogo de este Pleno, que serán las comparecencias, el resto de conclusiones que el Grupo 
Municipal Ciudadanos quiere llegar a sacar en claro en esta sesión de hoy. Porque tenemos una 
comparecencia. Esperemos que el Alcalde nos responda. Ha comparecido físicamente pero 
esperamos que tenga respuesta para todo lo que le planteamos aquí. Y que aproveche también la 
oportunidad aunque sea la última oportunidad, de limpiar el nombre de la institución y el poder 
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pedir disculpas y el poder realmente limpiar el buen nombre del ayuntamiento y de nuestra 
policía local. Muchas gracias.” 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Muchas gracias. Mire, le voy a dar una noticia casi en directo, para que aproveche y pida 
disculpas también a los últimos policías que quedaban imputados, acaba de salir la sentencia y 
ya están todos, absolutamente todos absueltos. A sí que puede aprovechar y pedir disculpas ya a 
todos. Ya no queda nadie. Todos los Policías Locales de Palma han quedado absueltos. 
Aproveche. Y ahora que ya tenemos la sentencia, que ya se pueden cuantificar los costes que el 
ayuntamiento tiene que asumir de todo este fracaso judicial, el ayuntamiento debería personarse 
para recuperar estos costes económicos. Porque ustedes bien que se presentaron como acusación 
contra los policías. Pero por qué no se quieren presentar contra una investigación que hay contra 
un Juez, un Fiscal y un grupo de blanqueo y otras personas. Me sigo preguntando: ¿Es por qué 
puede haber más personas incluso de su equipo de gobierno que puedan resultar incluidas 
dentro de esta investigación y por eso, claro es preferible perder el dinero de los ciudadanos de 
Palma antes que saber la verdad? ¿Usted no quiere saber la verdad como Alcalde? ¿No quiere 
saber la verdad de todo lo que hay? ¿No quiere tener conocimiento de todo lo que ha habido, de 
todos los testigos falsos, de todos los que han ido a hablar, de todas las mentiras que se han 
dicho, de todos los informes que se han aportado, bien, mal o regular, de todo lo que han 
padecido estas personas que han venido aquí y de todo lo que han padecido sus familias? ¿No le 
interesa? Si ya no le interesa a nivel personal porque a nivel humanidad yo, permítame Sr. 
Alcalde, después de haber votado en contra de lo que ha votado, de lo que han hecho todos 
ustedes los que están aquí, yo tengo ya mis dudas, por lo menos a nivel económico deberían 
presentarse y personarse en esta causa para saber exactamente qué es lo que ha ocurrido. En 
otros casos, como de miembros imputados de su equipo de gobierno, sí que el ayuntamiento les 
está pagando los abogados. Pero para esto ustedes no se están personando. Gracias.” 
 
Sr. Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Qualcú parlava de la repercussió d’aquestes qüestions que poden 
derivar-se a la ciutadania i per tant, la defensa que aquest ajuntament ha de fer dels interessos 
ciutadans, com no pot ser d’altra manera. Clar que sí. Clar que sí. Però sap que passa Sr. Bauzá? 
Que la defensa que s’ha de fer dels interessos de la ciutadania ha de tenir una traducció en 
efectius. Amb efectius i amb activitat d’aquests efectius i amb les millores dels recursos que 
tenen aquests efectius. Per tant, l’interés d’aquest equip de govern ha esta el d’apostar de forma 
decidida, per l’Àrea de Seguretat Ciutadana i especialment per la Policia Local. I ho traduiré 
amb fets. Perquè jo crec que aquí ja, amb tres anys i mig de balanç d’un mandat, hem de poder 
parlar de fets i no de desitjos, única i exclusivament. Amb un pandèmia sanitària a nivell 
mundial que hem tengut, hem pogut fer dues convocatòries per tal de tenir disposat ja 125 
efectius. En feia més de 10 anys que no se feia cap procés d’estabilització per tenir més mans a 
la Policia Local. S’han convocat 89 llocs de promoció. Hi ha ja un total de 240 llocs de feina. 
S’han incorporat 101 vehicles i s’està treballant per incorporar 35 vehicles més. S’han fet obres 
d’adequació d’espais a diverses dependències. S’ha millorat la seguretat als edificis. S’ha 
invertit en emissores, en sistemes d’enregistrament, en transmissions i en arnés. Hi ha un 
contracte vigent de vestuari amb un import d’1.275.000. en definitiva, aquests són la implicació 
que té aquest govern municipal, precisament, en allò que reclamava. En els interessos de la 
ciutadania. Moltes gràcies.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, 
MÉS-Estimam Palma), 3 vots a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
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Es proposa la següent esmena de substitució: 
 
El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a la personación del 
Ayuntamiento de Palma como parte perjudicada en cualquier procedimiento judicial que 
se abra contra el juez Penalva y el fiscal Subirán, así como cualquier persona 
relacionada con la causa. 
 
No aprovat per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 10 vots a favor (PP, Cs i Sr. Bauzá) i 3 abstencions (VOX-ACTUA PALMA) 
 
45. Grup PP relativa a les galeries de la plaça Major 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES 
PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a redactar un proyecto 
para las Galerías de la Plaza Mayor de Palma y a finalizarlo y publicarlo en un plazo 
máximo de 3 meses. 
 
Queda sobre la taula 
 
47. Grup PP relativa a Pla d'Usos i Gestió del Bosc de Bellver amb participació 
ciutadana 
 
Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Los ciudadanos ya están cansados de las tropelías del Bosque de Bellver. Porque usted, 
mientras planta el contador de árboles, bate récords en talas de árboles en toda la ciudad. tala 
incluso pinos centenarios en el bosque para que pase la maquinaria pesada. Mientras se pone la 
chapita de la Agenda 2030, lo que hace es que masifica el bosque, hormigonando con el parque 
temático. Dicta el bando climático y esta es su gestión. Mire, hormigón y asfalto en el Bosque 
de Bellver. Mire Sra. Truyol, usted que tendrá que emitir un informe. Hormigón y asfalto en el 
Bosque de Bellver. Y es que los ciudadanos lo que le piden, Sr. Alcalde, es que haga un banco 
verde. Igual que ha hecho el banco para el maltrato. Le piden que haga este banco, a ver si tiene 
esta iniciativa. Es una iniciativa ciudadana. En el que le dicen que se siente, que piense y que 
deje de ejercer violencia sobre el Bosque de Bellver. Queda muy bonito en color verde. Porque 
cuando pensábamos de verdad que ya lo de hacer un parque temático con hormigón, ya era el 
máximo que ustedes eran capaces de hacer para destrozar el bosque, resulta que ahora nos 
encontramos con que ustedes construyen una carretera en pleno bosque. Y lo hacen con asfalto. 
Y lo justifican en base a dos cuestiones. Una, prevención de riesgos y otro los servicios de 
emergencia. Cuando son ustedes los que han creado el problema. Prevención de riesgos porque 
la Policía Montada tiene agujeros en la calzada y se producen accidentes. Claro, ha entrado la 
maquinaria pesada para construir el Bosque de Bellver, cómo no va a haber socavones. Y ahora 
dicen que es para arreglar socavones por lo que asfaltan. Para entrar el servicio de emergencias. 
Claro, en lugar de cerrar el camino perimetral, lo que han hecho ha sido montar allí el parque de 
aventuras, no pueden entrar los camiones de emergencias porque tienen que eludir la tirolina, las 
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rocas y las mesas de pin-pon y entonces no les ha quedado más remedio que asfaltar este 
camino. Pero es que ustedes deberían decir dónde está previsto el uso de asfalto en el Bosque de 
Bellver, en lugar de usar materiales naturales, ecológicos y drenantes. Porque en el Plan General 
no está previsto. La Sra. Truyol en su plan general dice que si hay que arreglar un camino hay 
que hacerlo con materiales ecológicos y drenantes. En el Plan de usos de Bellver tampoco está 
contemplado que se pueda asfaltar un camino. En el proyecto de los caminos perimetrales 
tampoco. El proyecto de los caminos interiores tampoco está previsto. No está previsto el 
asfalto en el bosque de Bellver. Y lo que nosotros queremos preguntar es por qué ustedes 
asfaltan el Bosque de Bellver. Y es que sencillamente cuando ustedes presentan a la prensa que 
van a asfaltar exclusivamente la parte de la Policía Montada hasta la carretera que lleva al 
Bosque de Bellver, de repente ustedes han debido de llamar a la misma empresa que asfalta las 
calles, que asfalta las carreteras, que eche hormigón desde la Policía Montada hasta la calle 
Polvorí. Así se ahorran la exposición pública, se ahorran que los ciudadanos puedan presentar 
alegaciones y se ahorran la transparencia y lo único que hacen ha sido coger una hormigonera, 
echar allí el asfalto y decir que todo esto es por prevención de riesgos y porque puedan acceder 
los equipos de emergencias, cuando el problema de los equipos de emergencia no es que haya o 
no haya asfalto. Porque los equipos de emergencia ya han ido. Los equipos de emergencia el 
problema que tienen es que en la explanada del Bosque de Bellver han puesto ustedes un parque 
temático de aventuras y no se puede prestar los servicios adecuadamente porque está la tirolina, 
las mesas y unas rocas que han puesto. Por tanto, lo que les pedimos es que se actualice, con 
Participación Ciudadana, el Plan de usos del Bosque de Bellver y que se elimine el asfalto y que 
se ponga material adecuado a un bosque. Un material ecológico y drenante y natural. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Buenos días. Muchas gracias Sr. Jarabo. Bueno, el sentido del voto como sabeis y ya 
anunciamos en comisión es voto en contra. Evidentemente la intención del Grupo Municipal del 
Partido Popular a la hora de presentar esta proposición, pues viene emparejada dentro de una 
serie de intervenciones que han ido viniendo a lo largo de la legislatura. En relación al uso que 
quieren ellos o al tratamiento que quieren ellos que exista y que se le dé al Bosque de Bellver. 
Por lo tanto no quiero entrar en debate, sobre todo por los argumentos y un poco en este caso 
estrambóticos que como siempre grima aquí la Regidora Oliveras, en relación a cualquier 
intervención en el bosque. Decir, que bueno, que cuando nosotros hacemos una intervención es 
porque es una necesidad. No es solo una necesidad porque nosotros lo decidamos, si no porque 
hay una serie de reiteraciones y peticiones por toda una serie de situaciones, entidades, que dan 
lugar a que se tenga que acometer esta actuación. Esta situación está completamente avalada. 
Cumple completamente la normativa, la ley de caminos públicos y senderistas de Mallorca. Que 
la que por la cual nos han denunciado según dice la prensa el PP ante el Seprona y ante no sé 
quién, me han dicho Comisión de Urbanismo. No sé cómo ha sido. Y decir que bueno, en este 
caso los técnicos municipales cuando cometen esta actuación, lo primero que se hace es 
establecer cuál va a ser el alcance de la actuación. Por qué tiene que ser ese el alcance. Por qué 
se hace esa intervención y en base a qué normativa de aplicación y qué uso del pavimento se 
tiene que dar. Nosotros tenemos los informes y la intervención por parte del Servicio de 
Vialidad y Jefe de Departamento que así dicen que se tiene que hacer. Por lo tanto se autoriza 
por tanto de la Regidoría. Y lo único que se hace es dotar al servicio, al vial de servicio de un 
pavimento que es el necesario, que es el que toca y es el que da cobertura no solo a los medios 
técnicos del Bosque de Bellver si no también a los medios de seguridad y los medios de 
emergencia que puedan tener que utilizar esta vía. Porque, como sabéis, allí está nuestro gran 
querido Parque del Polvorín, que es muy utilizado por todos y cada uno de los ciudadanos de 
Palma con sus niños. Y en el momento que haya una emergencia se tiene que dar una buena 
cobertura para poder acceder a esa zona.” 
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Sra. Oliveras Ballarín (PP): 
 
“Gracias Sr. Jarabo. Sí, mire, el Partido Popular ha denunciado esta actuación. Lo primero en el 
Ayuntamiento, porque como he dicho anteriormente en el Plan general no se permite que un 
ciudadano particular asfalte un camino, por tanto, la Sra. Truyol si vota en contra de esta 
propuesta tendrá que explicar por qué a los ciudadanos les obliga a hacer algo que a usted se lo 
permite, que es asfaltar el pulmón verde de Palma. Entonces tendrá que dar esta explicación. 
Porque mire, Sra. Truyol, mire la cantidad de asfalto que hay. Mire, esto es una mochila. Y el 
asfalto supera el tamaño de una mochila en determinados casos. No, no lo quiere mirar es 
normal. Es normal. Yo en su caso también estaría preocupada tener que levantar la mano 
votando a favor de que se hormigone y de que se asfalte hasta más de 50 centímetros el Bosque 
de Bellver. Y sí, hemos presentado un escrito en el Ayuntamiento, en el Seprona y en la 
Agencia del Territorio. Claro que sí. Por incumplimiento de lo que usted dice, de la Ley de 
caminos. Porque no dejan asfaltar. Justamente lo pone: no se puede usar asfalto. Lo dice 
expresamente y pone esto. Tampoco se permite en el Plan General de Urbanismo. Que tanto 
defiende la Sra. Truyol y que ahora veremos qué informe le va a tener que hacer a usted aquí. Ni 
la Ley de Capitalidad, ni el Plan General, ni el Plan de usos del Bosque de Bellver, ni la 
Constitución. Porque ustedes ni siquiera han expuesto este proyecto y los ciudadanos tienen 
derecho a participar en estos proyectos. Sra. Costa, no ha hecho el proyecto, no ha dado 
transparencia, no ha dado publicidad y los ciudadanos no han podido participar. Usted, que es la 
Regidora de Participación Ciudadana, cuando levante la mano también piense que está 
incumpliendo sus obligaciones. Incluso, el Plan de usos y el bando del Alcalde. Y directivas 
europeas. Porque usted esto lo hace todo por la puerta de atrás. Ha cogido la empresa de 
hormigón, ha mandado hormigonar, asfaltar, este camino. Sin exposición pública, sin proyecto y 
sin transparencia y publicidad. Es que estamos llegando a un punto que va a llegar a decir un 
día, nos van a dar la noticia que va a asfaltar la playa, que va a quitar la arena y va a poner 
asfalto. Es que estamos ya en ese punto. Después de un parque temático en el Bosque de Bellver 
y de esta cantidad de asfalto en un camino que estaba en desuso, es que ya nos esperamos 
cualquier cosa. Y en cuanto a que actualicen el Plan de usos, pensamos que es absolutamente de 
justicia actualizarlo, pero con participación Ciudadana. Y ya que estamos Sra. Pastor, le voy a 
recordar que tenemos pendientes de recibir los informes técnicos de las talas de los árboles de la 
calle Ricargo Ortega, Nuredduna, Metge Joan Mestre Bauzá, Alcalá Zamora, Adrián Ferrán, el 
Parc de la Mar, el Vivero, los pinos centenarios de Génova, la calle Pins, la calle Anfós, el Parc 
de Ses Estacions, los árboles que taló en Santa Catalina, Bisbe Campins, en la calle Joan Miró, 
en Son Ferriol, el informe famoso del georadar de Bellver, Verge de Lluc, Son Ferriol, el barrio 
de La Soledat. Una lista importante de todos estos árboles que ustedes han talado y que desde 
luego no descuentan del contador que le gusta tanto al Alcalde Hila. Y ya permíteme Sra. Pastor 
una breve pregunta, es que se está comentando que parece ser que para usted podría tener 
consecuencias todo esto que se ha comentado aquí, están ahí en los pasillos, por si usted lo 
quiere saber. Si lo quiere confirmar o no. Gracias.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, sí yo decir que en base a la denuncia que nos presenta el Partido Popular y que alegan 
la Ley 13/2018 de caminos públicos y rutas senderistas dice lo siguiente: Por razones 
medioambientales, paisajísticas y recursivistas y de ocio, los caminos o tramos de camino no 
asfaltados o pavimentados hasta el momento de la entrada en vigor de esta ley, no pueden ser 
recubiertos con asfalto. La entrada en vigor fue el 2018, este camino servicio era una vía 
asfaltada anterior al 2018, así que lean bien la ley y trasladen bien, sobre todo, la petición que 
hace. En cuanto al Plan de usos y gestión del Bosque de Bellver dice que se establece como 
acceso principal al Bosque de Bellver el acceso por la calle Polvorín. Es una de las vías de 
servicio que por lo tanto estaba ya asfaltada y que por lo tanto se ha recuperado para poder dar 
servicio. Decir también que mencionar que la ordenanza municipal establece la necesidad de 
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conjugar limitaciones de uso establecidas en la ordenanza con la seguridad y el cumplimiento de 
las funciones de circunstancias personales de las fuerzas y cuerpos de seguridad, los servicios de 
protección civil y servicios, los trabajos llevados a cabo por los técnicos municipales. Y eso es 
como hemos estado dando cobertura con este asfalto. La propuesta de la retirada de la capa de 
aglomerado, aparte de ser inviable tanto técnicamente como económicamente, incluso en el 
aspecto medioambiental, es improcedente y contraria a los objetivos de protección del Bosque 
sitos en este documento. Este documento no lo he escrito yo. Lo ha firmado el Jefe de Servicio 
de Vialidad y el Jefe de Departamento del área de Infraestructuras. Así que por lo tanto, en este 
caso, yo no puedo contradecir lo que dice un informe técnico municipal, aunque a ustedes no les 
guste. Y nada, decir que respecto a otros temas, prefiero no expresarme en público, porque yo 
ya me expresé donde me tenía que expresar cuando me defendí de las 13 denuncias y querellas 
que me pusieron injustamente y que están archivadas. Muchas gracias.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i DT per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-
Estimam Palma), 3 a favor (PP i Cs) i 1 abstenció (VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
PRIMERO: El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a que se 
actualice el Plan de Usos y Gestión del Bosque de Bellver y que incluya la participación 
ciudadana mediante el trámite de audiencia pública y plazo para la presentación de 
alegaciones previo a la aprobación definitiva.  
 
SEGUNDO: El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a eliminar 
el asfaltado ejecutado recientemente sobre el camino viejo del Bosque de Bellver y 
sustituirlo por un pavimento más sostenible y respetuoso con el entorno y el 
medioambiente. 
 
No aprovat per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 10 vots a favor (PP, Cs i Sr. Bauzá) i 3 abstencions (VOX-ACTUA PALMA) 
 
56. Grup PP relativa a Puntiró 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
PRIMER: El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a avaluar a nivell 
tècnic i jurídic i de forma coordinada amb les administracions supramunicipals (Govern 
de les Illes Balears i Consell Insular de Mallorca) els efectes de la normativa urbanística 
aplicable, com les zones delimitades com a Àrea de Protecció de Riscos (APR), el 
Decret Llei 9/2020, de 25 de maig, de mesures urgents de protecció del territori de les 
Illes Balears, i de les diferents modificacions del Pla Territorial de Mallorca sobre el 
nucli rural de Puntiró de Palma, per tal de determinar les particularitats i 
excepcionalitats normatives necessàries per a la preservació del territori, de la seguretat 
de les persones i dels drets dels ciutadans. 
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SEGON: El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a establir i mantenir 
contacte directe i continuat amb els representants veïnals i de propietaris de la zona rural 
de Puntiró, per tal de conèixer de primera mà les inquietuds i incerteses que pateixen en 
relació a la normativa aplicable a aquest indret i escoltar les seves reivindicacions i 
poder trobar una resposta justa i consensuada a la situació esdevenguda amb la norma. 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional 
 
28. Sobre la taula. Grup VOX relativa al Banc d'Aliments 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
L’Ajuntament de Palma augmentarà la subvenció al Banc d’Aliments fins als 35.000€ 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional 
 
29. Grup Cs relativa a l'ampliació del gimnàs situat en el Palau Municipal de Son 
Moix 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM  i MÉS-Estimam 
Palma), 1 vot a favor (Cs) i 3 abstencions (PP i VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma, insta al equipo de gobierno a adecuar otro 
espacio para ampliar el gimnasio en el Palacio Municipal de deportes Son Moix, y así 
poder dar un mayor servicio ante la demanda de usuarios. 
 
2. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a ampliar el 
gimnasio al aire libre de calistenia del Palacio Municipal de deportes Son Moix, 
incluyendo aparatos de gimnasia y juegos biosaludables. 
 
Queda sobre la taula 
 
30. Grup Cs relativa a mesures necessàries en matèria de seguretat ciutadana 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Sr. Jarabo. En comisión la Regidora y este grupo municipal hablamos sobre una 
posible transaccional. Nos leyó el texto. Lo hemos debatido el grupo municipal y nos parece 
correcto lo que nos propuso. No sé si tiene aquí concretamente lo que se planteó.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
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“Sí, bueno, pues muchísimas gracias por aceptar las transaccionales de los puntos 3 y 4. 
Entonces el voto quedaría a favor en el primer punto, en contra por parte del equipo de gobierno 
en el segundo. Y unas transaccionales en el tercer punto que irían en la línea de seguir 
avanzando con la progresiva implementación del plan de reestructuración elaborado por la 
Jefatura de Policía en los últimos 3 años y que contiene aportaciones de los representantes 
sindicales. En el punto 4, sería mantener abierto el estudio de fórmulas ágiles de contratación 
con el fin de minimizar al máximo la demora en la reparación de los vehículos policiales.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“únicamente por concluir. En cuanto al punto número 2, nosotros seguiremos insistiendo. Ya es 
una cuestión que tenemos planteada aquí en numerosas ocasiones. Es un modo de plantear la 
seguridad ciudadana diferente al que plantea el equipo de gobierno. Seguiremos insistiendo en 
que la colaboración de un sector privado con alta profesionalidad como es el de la seguridad 
privada, pues puede hacer un gran favor a nuestra policía local a la hora de colaborar, participar 
y de aliviar su carga de trabajo y que puede la policía dedicarse a otras cuestiones de 
cumplimiento de las ordenanzas y cuestiones relativas a seguridad ciudadana. Mientras la 
seguridad privada puede estar en situaciones que pueden colaborar. Y luego, en relación al plan 
de ordenación pues esperamos que progrese, esperemos que se implante. Ayer tuvimos una 
concentración en el propio Cuartel de San Fernando. La Policía no está contenta. Los sindicatos 
no están contestos. Y le rogamos desde este grupo municipal que se lleva adelante este plan de 
ordenación, de que se lleguen a acuerdos con los sindicatos y que no les engañen, no les 
mientan. Ya hemos tenido bastante hoy con la Policía Local como para encima la situación 
actual, nosotros somos políticos, podemos encajar que nos mientan, pero no les mientan a ellos, 
cumplan las promesas y lleguen a un acuerdo y que realmente la Policía Local tenga los medios 
personales, los  medios materiales y tenga esa ordenación que se merece y confiamos en que 
cumpla su palabra. Muchas gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sr. Escriche. Muchas veces me pierdo por lo contrario, por ser muy 
transparente y muy clara y muy práctica en las cuestiones. No pretendo engañar a nadie. Y me 
sabe mal si alguien en algún momento se siente engañado. Pero suelo ser muy clara en mis 
exposiciones y compromiso. De hecho, muchas veces no les voto a favor de cosas para no crear 
una falsa expectativa cuando a lo mejor sería más fácil hacerlo y evitar el debate. No soy así. No 
es mi estilo. A lo mejor me equivoco yo. Y respecto al tema de la Policía, de la seguridad 
privada, ayer mismo en Junta de Gobierno aprobamos una ampliación del contrato de seguridad 
privada. Es decir, insisto, el Ayuntamiento de Palma cuenta con los profesionales de la 
seguridad privada para muchas cuestiones que no se sobrecargan en la Policía Local. En este 
caso fue en el Escorxador. Entonces, es un servicio con el que contamos y hay una colaboración 
completa con este cuerpo. Ahora, dedicar dinero del área de Seguridad Ciudadana para contratar 
seguridad privada ese es el límite que tenemos. Dijimos que sí a un proyecto donde la 
financiación nos venía de una administración externa. Si se vuelve a presentar la oportunidad la 
aprovecharemos. Pero no quitaremos dinero del Capítulo 1 de Policía para dedicarla a seguridad 
privada. Hay un contrato suscrito y se seguirá utilizando. Gracias.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat 
Punt 2: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA 
PALMA  i Cs) i 2 abstencions (PP) 
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Punts 3 i 4: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-
ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa amb la transaccional als punts 3 i 4 incorporada: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a: 
 
1. Seguir convocando oposiciones al cuerpo de Policía Local cubriendo en su totalidad 
el máximo de plazas permitido por la normativa vigente a los efectos de alcanzar un 
número de policías acorde con las necesidades del territorio y la población de nuestra 
ciudad. 
 
2. En tanto no se alcance este número necesario de policías, contratar a profesionales de 
la seguridad privada en número suficiente para colaborar y aliviar la carga de trabajo de 
estos funcionarios públicos. 
 
3. Seguir avanzado en la progresiva implementación del plan de reestructuración 
elaborado por la jefatura de Policía en los últimos tres años, y que contiene aportaciones 
de los representantes sindicales. 
 
4. Mantener abierto el estudio de fórmulas ágiles de contratación, con el fin de 
minimizar al máximo la demora en la reparación de los vehículos policiales. 
 
Aprovat el punt 1 per unanimitat. Aprovats els punts 3 i 4 per unanimitat la 
transaccional incorporada. No aprovat el punt 2 per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, 
UNIDES PODEM, MÉS-Estimam PALMA), 7 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA, 
Cs i Sr. Bauzá) i 6 abstencions (PP)  
 
31. Grup VOX relativa al suport a les dones embarassades en situació de 
vulnerabilitat 
 
Sra. Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. España sufre la tasa de natalidad más baja desde que hay registros y miles 
de mujeres embarazadas siguen siendo olvidadas por la administración pública. En el año 2021 
en España fallecieron 450.687 personas y nacieron 336.811 bebés. La menor cifra desde 1941. 
Frente a esta situación, desde nuestro Grupo Municipal Vox Palma consideramos que se debe 
tener y prestar más apoyo a la mujer embarazada para ejercer su derecho a ser madre. Si no 
nuestra sociedad terminará desapareciendo. Actualmente existe una tendencia a fomentar el 
aborto y se plantea como la única alternativa para las mujeres en situación de vulnerabilidad. 
Consideramos que esta institución debe ofrecer otras alternativas y ayudas en lugar de fomentar 
el aborto. Debemos defender no solo el derecho de las mujeres a recibir apoyo de las 
instituciones públicas para no abortar, si no también que reciban apoyo durante el embarazo 
porque es un periodo de grandes modificaciones metabólicas, hormonales e inmunológicas. 
Considerablemente perceptibles por la mujer desde el inicio de la gestación y desde el punto de 
vista psicológico que supone un importante cambio para que no todas las mujeres por sus 
circunstancias están preparadas. En los casos de mayor precariedad y vulnerabilidad se deben 
emplear todos los recursos posibles para que la madre pueda enfrentarse a estos cambios y se 
elaboren estrategias para llevar a cabo el cuidado de recién nacidos. Facilitando que se cree el 
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vínculo necesario entre ambos, que garantice una crianza saludable. No cabe duda que destinar 
recursos para apoyar a mujeres en un momento tan delicado de su vida es una importante 
herramienta de prevención y de reinserción, con altos niveles de beneficios para madres, hijos y 
para la sociedad. Por ello debemos asegurarnos de que existan los recursos necesarios para 
atender a toda mujer embarazada en situación vulnerable de una manera integral y se le 
proporcione el apoyo psicológico y habitacional que le permita afrontar esta situación del mejor 
lado posible. Así como su integración social y la de sus hijos. Debido a la falta de regulación 
expresa por nuestro ayuntamiento en esta materia y debido a la preocupación por cubrir esta 
necesidad, es necesario establecer un proyecto concreto de ayudas a estas mujeres embarazadas. 
El objeto de este proyecto deberá ser la integración de mujeres embarazadas con o sin otros 
menores a su cargo, empadronadas en nuestro municipio y en situación de vulnerabilidad. 
Consistiría en ofrecer residencias temporales de acogida materno infantil y orientarles en 
conseguir un entorno socio-económico adecuado. Para ello, debe establecerse un programa de 
acompañamiento y acogida que atienda a las mujeres, les proporcione alojamiento manutención 
y ayuda. Este proyecto a favor de las mujeres embarazadas debe establecerse de manera estable 
y duradera. Hasta los dos años de vida del bebé. Por lo que el Ayuntamiento de Palma debe 
destinar una partida presupuestaria suficiente a esta finalidad. Por todo esto el Pleno del 
Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a tomar las siguientes medidas: Uno. El 
Ayuntamiento de Palma aprobará un nuevo Plan Estratégico de Subvenciones, las bases y la 
convocatoria para establecer un proyecto de atención a las mujeres embarazadas en situación de 
vulnerabilidad que les proporciones alojamiento, manutención y ayuda, al igual que apoye a las 
madres en el vínculo madre-hijo y prevenga situaciones de desamparo. Punto dos. El 
Ayuntamiento de Palma destinará una partida de los presupuestos municipal para el proyecto de 
atención a mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad. Punto 3. La subvención para 
atender a mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad será en régimen de concurrencia 
competitiva, a un solo proyecto de una entidad sin ánimo de lucro, con una duración de al 
menos tres años. Muchas gracias.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sra. Barceló, usted sabe perfectamente tan bien como yo, que cualquier 
mujer embarazada en nuestra ciudad es atendida. Tanto por los Servicios Sociales en casos de 
vulnerabilidad como por los Servicios de Salud en cualquier caso. En cualquier caso. Y creo que 
usted está utilizando a estas mujeres para encubrir lo que es su intención. Que es intentar 
restringir al máximo el derecho de las mujeres a decidir sobre sus cuerpos. Y se están alineando 
con los sectores más radicales de nuestra sociedad que incluso se plantan en la puerta de las 
clínicas abortistas para intentar amedrentar a las mujeres que intentan abortar. Esa es su 
intención de fondo. Y creo que ustedes lo saben perfectamente. El apoyo que nosotros damos a 
estas mujeres tiene que ser mucho más estructural. Insisto, ya hay un apoyo por parte del 
ayuntamiento, por parte de la comunidad autónoma y sus servicios de salud para atender a estas 
mujeres. Pero, ¿qué pretenden ustedes? Insisto, es condicionar al máximo a las mujeres y usted 
lo ha dicho. Desde la perspectiva que ustedes tienen de que nuestra sociedad va a desaparecer. 
Lo ha dicho. Porque no se está facilitando el nacimiento de niños. Y ha dicho que la sociedad, 
nuestra sociedad va a desaparecer. Sra. Barceló, lo que necesitamos es que estas mujeres y esas 
familias tengan un acompañamiento, una ayuda económica y que las mujeres tengan la 
capacidad de decidir sobre sus cuerpos porque es un derecho que tienen, el de esa decisión. Y lo 
tienen. Y ustedes lo quieren restringir. Las últimas semanas además se han aprobado dos leyes 
importantes que van, no en la línea que usted dice, si no en una línea totalmente contraria que es 
la que defendemos nosotros que es que las mujeres puedan decidir al máximo. Y se han 
modificado la ley del aborto y se ha aprobado una ley de familias. Creo que es por ahí por donde 
tenemos que ir para ayudar en todo caso a esas mujeres que usted dice. Pero no de manera 
caritativa como usted está utilizando. Si no que tengan una capacidad estructural de ingresos y 
de seguridad en todos los niveles para poder ser madres, si así lo deciden, o para poder abortar, 
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si así lo deciden. Pero la decisión sobre los cuerpos es suya. Y creo que son pasos muy 
importantes los que estamos dando en los últimos años en cuanto a todo esto, porque insisto, el 
objetivo nuestro es garantizar que las mujeres puedan ejercer ese derecho a la interrupción 
voluntaria del embarazo y que además puedan hacerlo en el hospital más cercano. Y con una red 
pública de referencia que les ayude en ese caso. Pero si quieren ser madres también. Y esa 
opción siempre está ahí, Sra. Barceló. Y tienen esas ayudas. Pero es que además, en caso de que 
sea así, aprobamos una ley de familia que sí queda ese sustento, desde el Congreso, a nivel 
estatal, para todas las mujeres. Estén en situación de vulnerabilidad o no. Pero estas mujeres a 
las que usted se refiere, en concreto, y a las que yo creo que usted está utilizando, están 
amparadas por multitud de servicios que las atienden. Y se lo dije el otro día a su compañero. Si 
usted conoce alguna mujer que no esté siendo atendida por nuestros servicios públicos 
trasládelo. Porque yo estoy convencido de que absolutamente todas son atendidas. Pero además 
damos pasos para que puedan tener una seguridad de ingresos en el futuro si quieren ser madres. 
Con esos cheques que hemos creado de 100 euros por madre que quiera optar al derecho a serlo. 
Y esto no es ninguna dificultad, si no todo lo contrario. Es una ayuda. Al igual que puedan 
conciliar con 8 semanas de permisos. Al igual que puedan tener días libres para poder conciliar 
en caso de que el hijo esté enfermo. Por aquí es por donde tenemos que ir y no con medidas 
absolutamente, insisto, desde una perspectiva yo diría que demasiado caritativa por su lado y sin 
entender la cantidad de recursos que tienen estas mujeres para poder salir adelante. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Escriche Cots (Cs): 
 
“Gracias Alcalde. En principio esta era una proposición para apoyar a mujeres embarazadas en 
situación de vulnerabilidad y hemos acabado hablando de aborto. Pero bueno, si esta es la 
música que suena, pues habrá que bailar. Mire, nosotros estamos de acuerdo con la proposición 
de una manera más o menos general. Lo que pasa es que en la exposición de motivos pues hay 
cosas que no nos gustan y lo vamos a manifestar. Si se manifiesta que hay una tendencia en 
aumentar el aborto y que se plantea como única alternativa para las mujeres, es algo que no 
tiene reflejo en la realidad. No funciona así. Entre otras cosas porque el derecho al aborto, algún 
jurista le discutiría si es un derecho o un hecho, porque más que nada es un hecho que está 
despenalizado, no está regulado en ningún texto jurídico nuestro como un derecho como tal. Y 
yo no sé si alguien aquí ha abortado y no me interesa saberlo, no sé si alguien ha acompañado a 
alguna vez a alguien que haya abortado. Pero no es nada agradable. Ni es algo que se preste al 
fomento. Entre otras cosas porque no deja de ser la manifestación de un fracaso. De algo que ha 
salido mal, algo hemos hecho mal como sociedad, algo hemos hecho mal en nuestro circuito 
educativo o en algo nos hemos equivocado en nuestras decisiones de carácter personal. 
Entonces no es algo tanto que se pueda fomentar. No se fomenta en nuestra sociedad el aborto. 
Y cuando una persona va a abortar, cuando una mujer va a abortar yo le voy a decir lo primero 
que se le hace. Cuando esa persona manifiesta su interés en abortar se le da un sobre. Se le da un 
sobre cerrado. Y ¿sabe lo que hay en ese sobre cerrado? Información sobre ayudas públicas, 
información sobre derechos vinculados al embarazo y a la maternidad, se da información sobre 
los datos de centros disponibles para recibir información adecuada, sobre anticoncepción, sobre 
la planificación familiar. Se dan datos sobre los centros donde la mujer puede recibir 
voluntariamente asesoramiento. Antes y después del embarazo. Esto no es un fomento de nada. 
Esto es información. Y desde el planteamiento de la propuesta a nosotros no nos importaría y 
apoyamos que en ese sobre haya una prestación más. Que este Ayuntamiento de Palma se moje 
y que ayude a las mujeres que se encuentran en una situación de vulnerabilidad. Que es al fin y 
al cabo lo que se trata esto. De poner en ese sobre una prestación más de ayudar más a gente que 
está en situación desfavorable. Muchas gracias.” 
 
Sra. Barceló Schwarz (VOX- ACTUA PALMA): 
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“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Jarabo, nos queda claro después de su explicación y su voto en contra 
de nuestra proposición para apoyar a la mujer embarazada vulnerable, que este equipo de 
gobierno la única solución que ofrece es el aborto. A nivel nacional, Pedro Sánchez no ha sido 
capaz de promover una ley de lucha contra la exclusión social motivada por la maternidad. Y 
hoy aquí tiene la oportunidad de aprobar esta propuesta que presenta el Grupo Municipal Vox 
Palma y votan en contra. ¿Quiere hablar de datos del aborto? Muy bien, vamos a hablar. Las 
administraciones públicas destinan solo 3 millones 392.000 euros a las mujeres embarazadas 
que necesitan apoyo. Frente a los 32 millones de euros de ayudas que se destinan al aborto. Es 
decir, 10 euros al aborto por cada euro de ayudas a mujeres embarazadas. Ahí tiene los datos. Y 
ahí es donde nosotros estamos pidiendo más ayuda. Los estudios han destacado la importancia 
de orientar a la mujer embarazada en situación vulnerable para que a partir de una atención 
profesional y especializada puedan reconducir sus experiencias traumáticas y puedan retomar un 
proyecto personal adaptado a sus intereses y posibilidades. Los ayuntamientos son parte 
esencial para que ninguna mujer en situación de vulnerabilidad se encuentre sola. Y así lo 
recogen los artículos 25 a 28 de la Ley 7/1985 del 2 de abril, Reguladora de las bases del 
régimen local. Que otorgan al municipio competencia para la promoción de servicios sociales. 
En el punto 2 del artículo 25 dice que el municipio ejercerá en todo caso como competencias 
propias. En nuestra sociedad existe una gran falta de recursos públicos, de acogida y 
acompañamiento de mujeres embarazadas. Especialmente cuando tienen menores a su cargo. En 
situación de vulnerabilidad social. Así lo atestiguan las entidades que se dedican 
profesionalmente a la atención, asesoramiento y acogida de mujeres en situación vulnerable. 
Frente a la negación, a su negación de la existencia de mujeres embarazadas en situación de 
vulnerabilidad en nuestro municipio, por parte del equipo de gobierno, algunas de ellas son 
apoyadas y acompañadas por entidades privadas. Desde nuestro Grupo Municipal Vox Palma 
consideramos que esta institución debe apoyar, asistir y acompañar a todas las mujeres 
vulnerables que necesitan apoyo y ser alternativa para que ninguna mujer se vea obligada a 
renunciar a la maternidad. Una vez más en Vox demostramos nuestro compromiso a favor de la 
familia y de la vida. Muchas gracias.” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Ninguna negación, Sra. Barceló. Claro que hay personas en situación de vulnerabilidad, entre 
ellas mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad. Pero aquí usted dice que yo lo niego. 
Lo que está intentando y se lo vuelvo a recordar, y así lo ha reconocido ahora en su 
intervención, es que se facilite el nacimiento de esos hijos y se restrinja al máximo el derecho al 
aborto. Y yo lo que le estoy diciendo es que la mujer tiene que tener la capacidad de decidir que 
tiene ese derecho. Y ustedes hacen una comparación de cifras que no es cierta. Ayudemos 
económicamente a las familias y a las mujeres como ha hecho el Ayuntamiento de Palma con 11 
millones de euros, el pasado año o este año, que incluyen evidentemente también a familias 
monomarentales. Y esto se ha hecho. Pero hay que seguir trabajando porque es evidente que 
esas madres necesitarán muchas más ayudas. Pero sobre todo son esas mujeres, tanto si quieren 
ser madres como no, las que tienen que tener la capacidad de si quieren ser madres, 
efectivamente, que puedan tener un cheque para la crianza, que puedan tener días de 
conciliación, que puedan en caso de que la criatura pueda estar enferma que puedan ausentarse 
del puesto de trabajo y ustedes están en contra de todo esto. Y lo que nos están pidiendo aquí es 
que creemos una subvención para que una entidad acompañe a estas mujeres para que puedan 
ser madres simplemente. No están pidiendo una ayuda económica para esas madres. No la están 
pidiendo. Están pidiendo que demos una ayuda a una entidad. Que sabemos cuál podría ser. Que 
se encargue de convencer a estas mujeres para que no aborten. A pesar de que el resto de su 
vida, probablemente, tengan una situación muy complicada en sus vidas si no abortan. Por 
tanto, medite usted bien lo que está diciendo porque está poniendo en una situación muy difícil 
a muchas mujeres en esos casos. Que efectivamente, pueden tener muchas dudas en ese 
momento. Y lo que hay que hacer es, evidentemente, hablar con ellas e intentar que tomen la 
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decisión por su cuenta. Pero ustedes van en una dirección muy contraria, que es intentar que no 
ejerzan un derecho que tienen y así usted lo ha reconocido. Muchas gracias.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a tomar las siguientes 
medidas: 
 
1- El ayuntamiento de Palma aprobará un nuevo Plan Estratégico de Subvenciones, las 
bases y la convocatoria para establecer un proyecto de atención a las mujeres 
embarazadas en situación de vulnerabilidad que les proporciones alojamiento, 
manutención y ayuda, al igual que apoye a las madres en el vínculo madre-hijo y 
prevenga situaciones de desamparo. 
 
2- El ayuntamiento de Palma destinará una partida de los presupuestos municipal para el 
proyecto de atención a mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad. 
 
3- La subvención para atender a mujeres embarazadas en situación de vulnerabilidad 
será en régimen de concurrencia competitiva, a un solo proyecto de una entidad sin 
ánimo de lucro, con una duración de al menos tres años. 
 
No aprovat per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma) i 13 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
32. Grup VOX relativa a la reparació de la corona de la Verge de la Salut, patrona 
de Palma 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a sufragar, con fondos 
del Área de Cultura, la restauración de la Corona de la Virgen de la Salud y, en su caso, 
su repercusión al delincuente responsable. 
 
Queda sobre la taula 
 
34. Grup VOX relativa a l'increment de la presència policial a s'Arenal de Palma 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
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Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
- Aumentar la presencia y control policial en todo el Arenal de Palma, para solventar el 
gravísimo problema de inseguridad que cada vez es mayor por el incremento 
delincuencial.  
 
- Solicitar al gobierno de las Islas Baleares mayor inversión en la zona con el objetivo 
de poder atender las solicitudes relativas a las carencias sanitarias, sociales, culturales y 
deportivas.  
 
Queda sobre la taula 
 
35. Grup VOX relativa a punts de venda de droga 
 
Sra. Pérez Barceló (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. A pesar de los esfuerzos de la Policía por desmantelar ciertos puntos de 
venta de droga en Palma, todavía podemos ver como hay lugares en que la venta está siendo 
habitual y a la vista de todos. En zonas como Camp Redó, el viaducto cercano a Carrefour de 
Palma o en pleno centro, en el Parque de las Estaciones. Por citar algunas zonas. Podemos 
encontrar puntos de venta de droga. En ciertos casos donde me consta de primera mano, están 
captando a niños hasta de 12 y 13 años para la venta y consumo de sustancias como el cannabis. 
En los centros educativos cercanos a ciertos puntos, como es el Parque de las Estaciones, se está 
viendo un aumento considerable del consumo y venta respecto a cursos anteriores. Esto es muy 
grave y se le debe dar una solución de manera inmediata. Es intolerable que en nuestra ciudad se 
esté dando este aumento de venta de sustancias ilegales, llegando incluso a niños. Solicitamos 
más contundencia y una actuación inmediata para disolver estos puntos de venta y mercadeo de 
droga. Aumentando la presencia policial en los mismos, así como colocando en lugares clave, 
como los mencionados, cámaras de video vigilancia que permitan identificar a los vendedores 
de droga y además inhiban su mercadeo en lugares públicos. También solicitamos aplicar el 
programa de formación sobre los peligros de la droga, especialmente en menores y jóvenes. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. No podem votar a favor d’aquesta proposició perquè mescla. No podem votar a 
favor perquè primer, no compartim la diagnosi que vostè plasma aquí per escrit parlant d’un 
gravíssim problema d’inseguretat de la zona. I no ho compartim no perquè ho diguem noltros, si 
no perquè tots els foros allà a on participam juntament amb Policia Nacional, que és la que té la 
competència en seguretat ciutadana i amb la que noltros col·laboram, no és aquesta la 
informació que ens trasllada. No ho és. Ens parla una baixada de delinqüència en aquesta zona. I 
no només d’això. D’una baixada de fets delictius en aquesta zona, si no també d’un increment 
d’actuacions que acaben agafant a la persona que ha fet l’incompliment, agafant als delinqüents. 
Noltros lo que seguirem fent és proporcionar, per suposat, més vigilància a Platja de Palma, a 
S’Arenal de Palma i col· laborant amb la Policia Nacional en tot lo que nos sol·liciti per acabar 
amb determinades situacions com esteim fent. Recordi que tenim Policies Nacionals que estan 
pràcticament incorporats dins la plantilla de la Nacional i que són els que ataquen tota aquesta 
sèrie de qüestions. A més recordi, que amb la posada en marxa de les Taules de Seguretat i 
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Convivència a Litoral s’han fet moltíssimes reunions a on els veïnats no és això lo que 
traslladen. I a on, a més, hem conseguit que Policia Nacional també vengui per prendre nota de 
totes aquelles qüestions que les associacions van denunciant de possibles punts que detecten i 
amb tota confiança i tota tranquil·litat de que això s’investigarà. I al cap d’un parell de mesos 
per mitjans de premsa o inclús a les pròpies meses tenen constància del resultat que acaba en 
detencions o desmantellaments de punts. Per tant, continuarem amb aquesta dinàmica però no 
podem votar a favor d’aquesta proposició.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gracias. Nosotros entendemos el fondo y el sentir de esta propuesta, lo que sí queremos 
reivindicar desde el Grupo Municipal Ciudadanos es la importancia de los programas de 
prevención comunitaria. Porque si hay oferta es porque hay demanda. Y es donde se tiene que 
atacar. Para eso es necesario que las entidades públicas, pues destinen dinero. Y los 
presupuestos no están al nivel de las necesidades actuales que tiene la sociedad. Luego, por otro 
lado quisiéramos añadir y con la exposición de motivos y lo quiero dejar presente que no estoy 
de acuerdo con la exposición de motivos que se hace. Porque hay una facilidad de estigmatizar 
determinadas zonas. Llevamos luchando desde el primer día en estos plenos, de la 
estigmatización que está sufriendo el barrio de Camp Redó y hoy lo tenemos aquí mencionado 
encima de una proposición de este ayuntamiento. Hay drogas por todas las partes de Palma. Hay 
drogas por todas las ciudades del mundo. La droga es muy fácil de acceder ahora. Si tenemos 
programas comunitarios que luchen con la prevención, va a lograr que en algún momento, esa 
oferta cada vez tenga más dificultades. Muchas gracias.” 
 
Sra. Pérez Barceló (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Sra. Adrover, no estamos, no negamos que la Policía esté actuando. Lo están haciendo 
correctamente. Pero es que todavía quedan puntos. Es que lo estoy viendo de primera mano. Se 
está proporcionando droga a niños de 12 y 13 años, vuelvo a repetir. Estoy de acuerdo con la 
Sra. Pomar, se necesita prevención. Pero es que hay ciertos puntos que están cerca de los 
centros educativos en los que se está vendiendo la droga. Y es en estos puntos en los que 
consideramos que hay que poner el foco además de otros. Pero estos los consideramos básicos. 
E incidimos en lo que le solicitamos. Muchas gracias.” 
 
Sra. Adrover Moyano (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, Sra. Pérez. És a dir, si vostè sap o té identificats punts a on se ven droga. Crec que té el meu 
telèfon, té el meu correu electrònic i lo primer que ha de fer és fer-m’ho arribar. I no se preocupi 
que jo ho traslladaré allà a on correspongui.  Però no se calli aquesta informació, cosa que no 
estan fent els veïnats que participen a les Meses de seguretat i convivència. Que lo que fan és, 
cada vegada que tenen una sospita o una certesa que a un lloc determinat se pugui està traficant. 
Se dona informació a la Mesa Policial i se posen en marxa les investigacions per part de la 
Policia Nacional i amb col·laboració a la Policia Local de Palma. però vostè lo que està fent 
amb aquesta proposició és traslladar absolutament tota la responsabilitat del tràfic de drogues a 
la ciutat de Palma i en concret a la que vostès senyala, a S’Arenal, que coincidesc amb la Sra. 
Pomar amb el tema de l’estigmatització, a la Policia Local de Palma. I sap que li dic? Que 
aquesta és la dinàmica, lo que realment estan demanant els veïnats a les meses és, ara li diré. 
Fent un resum de les meses de Litoral, les peticions dels veïnats van en la línea de no apreciar 
un increment de delinqüència o inseguretat, de que a la temporada turística ha tingut impactes 
habituals com increment de renous, circulació o incivisme, que se faci control de vehicles de 
mobilitat personal. Aquesta és una insistent demanda. I això no ho farà altra cos ni força de 
seguretat que tenim a Palma. només ho farà la Policia Local de Palma. per tant, deixi que facin 
la seva feina. Deixi de sobre carregar els agents de la Policia Local de Palma amb totes les 
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malignitats que puguin passar en aquesta ciutat i que cadascú faci la feina que li correspon. Com 
millor pugui i sumant amb altres cossos i fent les coses amb col·laboració. Perquè així no se 
suma, se multiplica.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
- Aumentar la presencia policial en los puntos de venta y mercadeo de droga. 
- Colocar en lugares clave como los mencionados, cámaras de vídeo-vigilancia que 
permitan identificar a los vendedores de droga y además inhiban su mercadeo en lugares 
públicos. 
- Aplicar un programa de información sobre los peligros de la droga, especialmente en 
menores y jóvenes. 
 
No aprovat per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 6 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 7 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 
36. Grup PP relativa al reconeixement dels descendents jueus a Mallorca 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punts 1, 2 i 3 (apartats a), b) i d) : s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 
unanimitat 
Punt 3 apartat c): s'ha dictaminat favorablement sobre aquest apartat per 8 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP i Cs) i 1 vot en contra 
(VOX-ACTUA PALMA) 
 
Es proposa: 
 
PRIMER: El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a reconèixer  de 
forma pública que històricament s'ha produït una greu injustícia de marginació i 
discriminació amb els descendents d'origen jueu a Mallorca. 
 
SEGON: El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a reconèixer les 
importants aportacions a l'economia, a la cultura, a l'art, i al conjunt de la societat de les 
generacions de descendents d'origen jueu a Mallorca. 
 
TERCER: El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a 
promourà l'execució d'estudis històrics que permetin conèixer, divulgar i conservar el 
llegat de la contribució dels descendents d'origen jueu al conjunt de la nostra Comunitat. 
 
QUART: El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a estudiar 
la possibilitat que aquest col·lectiu sigui reconegut i emparat en una norma amb rang de 
Llei. 
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CINQUÈ: El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a 
elaborar material didàctic perquè pugui estudiar-se la història d'aquest col·lectiu en els 
centres d'ensenyament de les Illes Balears. En aquest sentit, s'haurà de crear i constituir 
una comissió d'experts que introdueixin en els plans d'estudi de la Conselleria 
d'Educació el coneixement de la presència dels jueus mallorquins i els seus descendents 
en tots els àmbits. 
 
SISÈ: El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a establir el 
dia 5 de maig -aniversari de l'Auto de Fe de 1691- com a dia dedicat a la memòria de 
tots els descendents de jueus conversos de Mallorca, amb la celebració d'actes 
institucionals de memòria i desgreuge. 
 
Aprovats per unanimitat els punts 1, 2, 3, 4, i 6. Aprovat el punt 5 per 24 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, PP, Cs i Sr. Bauzá) i 3 vots en 
contra (VOX-ACTUA PALMA) 
 
37. Grup PP relativa a la formació especialitzada de l'Àrea de Seguretat Ciutadana 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la transaccional a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a la implementación de 
programas y cursos de formación especializada para el Área de Seguridad Ciudadana, 
tanto de la Policía Local como del Cuerpo de Bomberos, para complementar aquellas 
materias que actualmente se imparten desde la Escuela de Formación y desde el EBAP. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
38. Grup PP relativa a la prestació del servei municipal de retirada i depòsit de 
vehicles 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a que adopten las 
medidas oportunas para que Palma disponga con carácter de urgencia de un recinto 
municipal en el que se puedan depositar los vehículos considerados residuos sólidos 
urbanos, potencialmente contaminantes, en cumplimiento de la normativa vigente. 
 
Queda sobre la taula 
 
39. Grup PP relativa a la compra d'aparells de medició de la qualitat de l'aire 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 69 - 

S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 6 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma 
i VOX-ACTUA PALMA) i 3 vots a favor (PP i Cs) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a proceder a la 
adquisición de  equipos de medición de los índices de calidad del aire para adoptar, en 
su caso, las medidas de corrección oportunas para garantizar la salud de las personas, así 
como para la implantación de las zonas de bajas emisiones, así como formación 
necesaria para su uso por parte de los técnicos municipales. 
 
Queda sobre la taula 
 
40. Grup PP relativa a sanitat pública a Palma 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-ACTUA PALMA i Cs) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a solicitar a la 
Conselleria de Salut:  
 
PRIMERO: La adopción de medidas de urgencia para solucionar el colapso de la 
atención primaria en nuestra ciudad, ante la falta de personal y aumento de población de 
Palma, especialmente en los fines de semana, dotando a cada SUAP de Palma de los 
facultativos que garanticen la cobertura real del servicio.  
 
SEGUNDO: La contratación de personal sanitario, mediante la adopción de acciones 
para atraer facultativos necesarios a Palma, a la vista del presupuesto de la CAIB y de la 
existencia de recursos económicos.  
 
Queda sobre la taula 
 
42. Sobre la taula. Grup Cs relativa a "Economía Plateada" 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 6 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, 
MÉS-Estimam Palma i VOX-ACTUA PALMA), 1 vot a favor (Cs) i 1 abstencions (PP) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
1.- Promover y potenciar en Palma el establecimiento de propuestas de emprendimiento 
relacionadas con el segmento de población mayores de 50 años que generen soluciones 
específicas dedicadas a mejorar la autonomía y la calidad de vida de nuestros vecinos y 
vecinas mayores. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 70 - 

 
2.- Estudiar el establecimiento de líneas estratégicas en el marco de la Economía 
Plateada. 
 
3.- Fomentar y favorecer la formación a través de Palma Activa de las nuevas 
profesiones especializadas en el marco de este segmento de población. 
 
Aprovat per 24 vots a favor (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma, 
PP, Cs i Sr. Bauzá) i 3 vots en contra (VOX-ACTUA PALMA), la transaccional 
 
44. Grup Cs relativa a la petició d'un casal de barri a la Vileta 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i DT per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a: 
 
1- Iniciar los trámites necesarios para alquilar en el barrio de la Vileta un casal de barrio 
para que las asociaciones vecinales puedan desarrollar sus actividades. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
46. Grup PP relativa a la Platja de Palma 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i DT per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
PRIMERO: El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a planificar 
obras de mejora, mantenimiento y reparación de las calles y aceras, del pavimento, del 
mobiliario urbano y la jardinería de Platja de Palma que están en muy mal estado.  
 
SEGUNDO: El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a mejorar la 
seguridad ciudadana en la zona. 
 
TERCERO: El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a mejorar la 
limpieza en Platja de Palma. 
 
CUARTO: El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a mejorar las 
infraestructuras y servicios en general de la zona de Playa de Palma. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
48. No adscrit relativa a la línia 40 Eixample Transversal 
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Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Gràcies Sr. Batle. hi ha una transaccional que hem fet amb el Regidor damunt el tema i per 
poder endinsar-nos a dins un estudi per poder modificar, dins aquesta línea transversal, lo que és 
els horaris que s’estan donant en aquesta moment. Perquè entenem que aquestes línees 
transversals, que s’han demandat molt per part dels grups polítics, són molt importants, però els 
hi hem de donar la suficient cobertura per poder-la tenir. Moltes gràcies.” 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
El Ple del Ajuntament de Palma, insta l’equip de govern a estudiar l’ampliació dels 
horaris actuals de la nova Línia 40 Eixample - Transversal de l’EMT Palma. 
 
Aprovat per unanimitat la transaccional 
 
49. No adscrit relativa al canvi de circulació a la zona del Coll den Rebassa 
direcció al Camí de Can Pastilla 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa: 
 
Que se proceda a dejar en una sola dirección la vía que conecta la calle Cardenal Rossell 
con el Camí de Can Pastilla, para evitar las situaciones expuestas. La doble dirección 
desde el Camí de Can Pastilla en dirección al Coll tendría continuidad en el Camí de 
Son Fangos y en la calle Darwin, desde donde se dirigiría el tráfico a la rotonda 
existente y el enlace nuevamente con el Coll D´en Rebassa se produciría por la calle 
Cardenal Rossell. 
 
Queda sobre la taula 
 
50. Grup Cs relativa a l'aplicació de l'Ordenança de renous al carrer Nicolás de 
Pacs 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a: 
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1. La inclusión de la calle Nicolau de Pacs como Zona de situación acústica especial o 
Zona de servidumbre acústica. 
 
2. Establecer un Plan de aislamiento acústico de viviendas de la calle Nicolau de Pacs 
por su involución en el bienestar desde el cierre del túnel de Nuredduna. 
 
Queda sobre la taula 
 
51. Grup Cs relativa a l'eliminació de les pintades vandàliques 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punt 1: S'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat 
Punt 2: S’ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 a favor (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs). 
Punt 3: S’ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra(PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma), 2 a favor (VOX-ACTUA PALMA i 
Cs) i 2 abstencions (PP). 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a: 
 
1. Relajar las condiciones del servicio de Emaya, en especial para espacios de 
retranqueos privados, accesos a garajes o portales, etc. 
 
2. Ampliar el servicio a cerramientos metálicos comerciales y privados. 
 
3. Incluir en el pago inicial una "tarifa plana" para sucesivas peticiones para el mismo 
espacio. 
 
Queda sobre la taula 
 
52. Grup Cs relativa a la seguretat dels carrils bici 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1 i 2: Es dictaminen desfavorablement sobre aquests puntsper 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 vots a favor (PP, VOX-
ACTUA PALMA i Cs). 
Punt 3: S’ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma), 2 a favor (VOX-ACTUA PALMA i 
Cs) i 2 abstencions (PP). 
 
Es proposa: 
 
1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma, insta al equipo de gobierno a confeccionar un 
listado de los carriles bici de nuestra ciudad susceptibles de segregación, para que no 
compartan espacio con el peatón. 
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2. El Pleno del Ayuntamiento de Palma, insta al equipo de gobierno a empezar cuanto 
antes a segregar los carriles bici compartidos con el peatón, dotándolos de seguridad 
frente a otros vehículos. 
 
3. El Pleno del Ayuntamiento de Palma, insta al equipo de gobierno a eliminar el carril 
bici de la plaza España para dar seguridad y devolver el espacio que se quitó a los 
peatones.  
 
Queda sobre la taula 
 
53. Grup VOX relativa a la recollida de fems porta per porta 
 
Sra. Pérez Barceló (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Como podemos comprobar en diversas publicaciones de periódicos 
locales, la recogida de basura puerta a puerta implantada recientemente en diferentes barrios de 
nuestro municipio está provocando la indignación de los vecinos. Les procedo a leer algunos de 
los titulares de dichos periódicos. El 3 de diciembre podíamos leer la siguiente queja: “El caos 
que ha provocado en Establiments la recogida de basura puerta a puerta, que no es tal, porque el 
camión de la recogida es demasiado grande para poder pasar por las estrechas calles del barrio.” 
Día 12 de diciembre titular: “Vecinos de Sa Garriga amenazan con movilizarse por la recogida 
selectiva.” Día 15 de diciembre: “Vecinos de Son Espanyol se quejan del servicio de recogida 
puerta a puerta de l’Ajuntament.” Día 18 de diciembre: “Basura en el suelo y malos olores en el 
nuevo sistema de recogida de basura puerta a puerta en Establiments.” Como han podido 
comprobar los vecinos están hartos de la situación. Las quejas entre los vecinos de esta zona son 
continuas. Denuncian que las bolsas de basura están hasta 3 días sin recoger con la consecuencia 
de que los animales abren dichas bolsas y cae toda la basura a la carretera. Han eliminado los 
contenedores que había y ahora se ven obligados a dejar las bolsas en algunos casos a unos 2 
kilómetros de distancia. Se da la circunstancia que algunos vecinos no pueden llevar la basura a 
esta distancia. Y se ven obligados a dejarla cerca de su casa provocando que la basura se vaya 
acumulando. También se quejan de que les obligan a sacar las bolsas entre las 9 de la noche y 
las 6 de la mañana, aún cuando la recogida es entre las 11 y la 1 del mediodía. Este hecho 
también provoca la proliferación de animales como ratas, gatos, por citar algunos. Los vecinos 
afectados también denuncian que la recogida de pañales se realiza tan solo ciertos días, 
provocando una falta de intimidad notable, así como una falta de higiene. Como pueden ver, 
este procedimiento de recogida de basura no está funcionando. Les solicitamos que vuelvan a 
colocar los contenedores en los lugares donde estaban. Volviendo al método de recogida y no 
causar más dificultades a los vecinos. Muchas gracias.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“Jo ho entenc. Vox vol tornar cap enrere, que implantem sistemes que estan obsolets i lo que 
volen és el reciclatge no es faci i que quedi tot com estava. És una opció, però no és la nostra. El 
sistema de porta a porta és el sistema més avançat que existeix i és el millor que existeix. De fet 
és un sistema de recollida que és pràcticament un sistema fet a mida. Perquè vegi aquest sistema 
és un sistema que, evidentment, implica una modificació dels hàbits habituals dels veïnats i 
també implica una modificació molt substancial del sistema en que s’ha de recollir. I és un 
sistema que normalment necessita estabilitzar-se. És a dir, una vegada que l’has posat en marxa 
normalment se necessita al voltant d’una mica de tranquil·litat, durant 3 setmanes o durant un 
temps prudencial, en el qual conseguim resoldre tots els problemes puntuals que hi ha. Li 
recomano que llegesqui els diaris més actuals. Li dic perquè justament els veïnats de Son 
Espanyol, en aquest moment, nos estan donant l’enhorabona pel sistema com funciona. El de 
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Son Sardina també. I moltes d’aquestes notícies que vostè ha llegit eren notícies que sortien 
pràcticament dos dies després d’haver-lo posat en marxa. Sí, dos dies després, tres dies, una 
setmana. Per tant, era una cosa que encara estava molt començant. En aquest moment el sistema 
està funcionant bastant bé. S’ha anat resolguent tots els temes que hi havia puntualment. I s’han 
fet reunions amb tots els veïnats de totes les zones. Adaptant en cada cas, escoltant a tots els 
veïnats, veient cada  un dels punts que hi havia que resoldre. I s’han anat resolguent. Li puc 
posar. Tema de Sa Garriga. Sa Garriga nos demanaven que volien una zona d’aportació. Ja està, 
hem parlat amb els veïnats. està decidida a on s’ha de posar i ja està posada. Establiments, hi 
havia una sèrie de tòtems que demanaven que aquests tòtems no se posassin a una determinada 
zona. S’han canviat, s’han posat a l’àrea que corresponia. A la zona del Secar de la Real, hi 
havia un carrer a on justament la protesta era perquè allà no posàvem porta a porta, no és que no 
volguessin el porta a porta si no que també la volien en aquell carrer. En lo qual lo que hem fet 
ha estat, justament, adaptar-nos i fer que allà també se passi. I així hem anat fent amb tots els 
diferents veïnats i les diferents zones. I en aquest moment, en un plaç record, d’aproximadament 
un mes, poc més, hem conseguit resoldre pràcticament tots els problemes. Què queda encara 
una mica i alguns punts per resoldre? Sí, això és lo normal de tot aquest procés. Aquest procés 
de porta a porta normalment té un temps relativament reduït per poder-se adaptar. De tota 
manera és que vostès me demanen a la seva proposició que tornem a rere. És a dir, que tornem 
posar els contenidors. Li llegiré una llei. La Llei 8/2019 del 19 de febrer, de residus i sòls 
contaminants de les Illes Balears. És una llei que tots hem de complir. Article 29.10: “En els ens 
locals, Ajuntaments, han d’incorporar sistemes de recollida que garanteixin els bons resultats i 
que tendeixin a sistemes no anònims, com són el porta a porta.” O sigui, la pròpia llei nos diu 
que hem d’anar cap aquí, perquè resulta que lo que teníem abans en aquests barris, eren uns 
contenidors que recordo, a més vostès nos havien protestat moltes vegades, perquè eren un niu 
de fems, perquè eren contenidors que estaven oberts, perquè resulta que eren contenidors que no 
permetien el reciclatge. I aquests contenidors els teníem que retirar. I per això lo que hem fet és 
passar d’una sistema absolutament obsolet, que no complia la normativa, al sistema millor que 
existeix que és el porta a porta. I ojalà aquest sistema de porta a porta el poguéssim estendre  a 
molts més barris de Palma. És molt més complicat. En aquests barris és més senzill. A zones 
urbanes és més complexa. Actualment el tenim en els nuclis comercials del centre ciutat. els 
tenim en els polígons. I ara hem començat a posar-ho en aquests barris rurals que nos permetien. 
Per tant, la veritat és que votarem que no i seguirem endavant amb el porta a porta. Com no pot 
ser d’altra manera. Gràcies.” 
 
Sra. Pérez Barceló (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Gràcies. No estam en contra del reciclatge. Ja li dic. No estam en contra del reciclatge. Si se fa 
ben fet. Però no s’ha de perjudicar als veïnats. se pot fer correctament però no tenguent les 
bosses com estan penjades a postes. Nos agradaria que escoltassin més als veïnats i aquí i 
damunt d’això millorar. La notícia darrera que he llegit era de dia 18 de desembre i avui és dia 
22. No ha passat tant de temps, no és tan antiga. I era, li torn a dir: “Basura en el suelo y malos 
olores con el nuevo sistema de recogida de basura puerta a puerta en Establiments.” 
M’agradaria que m’explicàs si se pot, quina resposta ha donat als veïnats respecte al fet de 
deixar les bosses penjades amb la conseqüència de ser una cridada als animals, amb rompudes 
de bosses i tal. A veure quina resposta ha donat en aquests veïnats. Res, si se pot millorar la 
situació. Gràcies.” 
 
Sr. Perpinyà Font (PSIB-PSOE): 
 
“No, només dir-li, el sistema, lo que vostè me diu, tornar als contenidors antics que hi havia, va 
contra el reciclatge. Directament. Són il·legals, per tant no els podem posar. Segona, lo que 
vostè me diu, per exemple, ja s’ha corregit. L’horari ja s’ha, abans deia que el treguessin abans 
de les nou i ara ja han dit que ha de ser només abans de les 8. Quan vulguin però abans de l’hora 
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de recollida. I el temps de recollida, les hores de recollida s’ha reduït també. Perquè és cert que 
els primers dies se recollia molt més tard. És a dir, s’han anat fent totes les modificacions que ja 
li dic, en aquest moment el sistema està funcionant bé. Parli ara, el del 18 de desembre és cert. 
Jo també el vaig llegir. I si vostè llegeix diu: algunos días. Hem passat de todo era un desastre a 
hay algún día que hay algún problema. Han passat 3 setmanes. Deixau-nos acabar-ho 
d’implantar bé. Deixar-nos acabar-ho de resoldre i veuràs que el sistema funciona. M’he reunit 
amb totes les associacions de veïnats de totes les zones en les que estan. I a més m’hi he reunit 
no una sola vegada, si no vàries vegades. I estic en contacte continu amb ells i els estam 
escoltant. Per suposat que sí. Per suposat que sí. Perquè això és un servei que els hi donam a 
ells. I ho tenc molt clar. Són ells els que han de ser més beneficiats. Per tant, crec que reciclatge, 
bon servei a aquests veïnats i li diré: per noltros és molt més complicat el porta a porta que anar 
recollint els contenidors. Però és que és molt millor per a tots. Per això l’hem posat. Gràcies.” 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 2 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 2 abstencions (PP) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a volver a colocar los 
contenedores de basura en los barrios afectados por esta medida con el fin de no 
provocar más problemas a los vecinos. 
 
No aprovat per 14 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam 
Palma), 6 vots a favor (VOX-ACTUA PALMA i Cs) i 7 abstencions (PP i Sr. Bauzá) 
 
54. Grup VOX relativa a la seguretat als autobusos de l'EMT 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punt 1: Es dictamina desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma) i 4 a favor (PP, VOX-ACTUA 
PALMA i Cs). 
Punts 2 i 3: S’han dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam Palma), 1 a favor (VOX-ACTUA 
PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs). 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que adopte las 
siguientes medidas oportunas para mejorar la seguridad en el transporte público: 
 
1. Realizar un estudio de los incidentes producidos en las diferentes líneas de la EMT a 
lo largo de esta legislatura para solucionar la falta de seguridad.  
 
2. Integrar, aunque sea de forma aleatoria, a miembros de la policía local para disuadir y 
en su caso actuar contra estas actuaciones que ponen en peligro la conducción y 
seguridad del conductor y usuarios de la EMT.  
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 76 - 

3. Establecer el derecho de admisión de usuarios, para que los conductores tengan la 
potestad de decidir si un pasajero, por su comportamiento conflictivo pueda acceder al 
interior del autobús.  
 
Queda sobre la taula 
 
55. Grup VOX relativa a la neteja dels autobusos 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PSIB-PSOE, UNIDES PODEM i MÉS-Estimam 
Palma), 1 vot a favor (VOX-ACTUA PALMA) i 3 abstencions (PP i Cs) 
 
Es proposa la següent transaccional: 
 
1. El Ple del Ajuntament de Palma insta l’equip de govern a reforçar la neteja dins 
l'interior dels vehicles que presten servei de l'EMT Palma. 
 
2. El Ple del Ajuntament de Palma, insta al equip de govern a millorar el sistema actual 
de túnels de rentat de les instal·lacions de l'EMT Palma. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
57. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Cs del Batle 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia del alcalde de Palma, Sr. José Hila Vargas, para que explique por qué 
después de saber el desenlace del juicio del Caso Cursach (operación SANCUS) no 
comparece por su propia voluntad y da las explicaciones que considere oportunas de la 
mala gestión llevada a cabo (por ejemplo, dictando la pérdida de la condición de 
funcionarios, suspensión de empleo y sueldo, etc) y pide perdón por el daño ocasionado 
a funcionarios públicos por el escarnio público llevado a cabo por parte de su equipo de 
gobierno. 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Gràcies Sr. Batle. La verdad, se corrompe tanto con la mentira como con el silencio, Sr. Batle. 
Li donam l’oportunitat aquí per poder comparèixer. Entenc que sigui un Ple molt difícil per 
vostès i que els faci inclús graci. Però com han vist, aquí ha vengut una sèrie de persones que de 
graci no n’han tengut cap. Noltros li demanam la compareixença perquè no han esta capaços de 
demanar-la vostès per sí sols. I EU en el seu moment varen ser molt valents i per si sols varen 
demanar una roda de premsa i varen sortir a dir tot lo que tenien que dir en aquell moment. Ara, 
en conseqüència, també tendrien que sortir aquí, no dels mitjans de comunicació, si no a la casa 
del poble. En el Ple de l’Ajuntament de Palma. A donar les explicacions i, més que 
explicacions, noltros li demanam que demanin perdó als funcionaris i a les seves famílies. Jo no 
tenc perquè repetir el sofriment que nos han descrit avui totes les persones que han vengut. 
Persones que s’havien guanyat les seves places a pols. I que vostès els varen destituir. No 
només se demana perdó per les seves famílies i per les seves persones. Si no també perdó a tots 
els ciutadans de Palma. Perquè això nos costa doblers. I ja els hi he dit a l’inici d’aquest Ple. 
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Vostès són el govern més car que ha tengut Palma a l’història. Surten molt cars a la ciutadania. 
Per això noltros li demanam aquesta compareixença. No ha de ser difícil. Vostè ja ha donat unes 
certes explicacions a les quals noltros no nos han convençut en el més mínim. Té l’oportunitat 
per poder .... tot lo que ha fet. Aquí té el seu temps per poder-ho fer. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Yo creo que antes, con la presencia de las personas que han venido a intervenir, que era cuando 
lo tenía que decir he reiterado mis disculpas que ya hice en otra ocasión. Ya sé que en política es 
difícil que alguien se disculpe, pero yo sí me disculpo y lo he hecho en otras cosas y lo seguiré 
haciendo. Pedí disculpas hace unos años cuando acabó la instrucción. Y la reitero. Pero vuelvo a 
decir lo de antes, yo no soy responsable de juicios orales ni de las actuaciones judiciales. Mi 
deber es colaborar con la justicia. Y la justicia sigue su camino. Y declarar inocente a alguien no 
es equivocarse, es declarar inocente a alguien que es lo que toca cuando se es inocente. Y ya 
están ustedes quizás equivocándose porque están prejuzgando la siguiente parte. Entonces yo les 
digo un consejo, visto lo visto, no prejuzguen nada. No vale la pena. No prejuzguen nada. La 
justicia hablará y cuando hable entonces sabremos si ha sido así o no ha sido así. Mi experiencia 
es esa. Yo no voy a prejuzgar nada. Hace muchos años que no hablo de ningún caso judicial 
afecte a quien afecte. Nunca. Yo no he pedido la dimisión de Joan Gual, por ejemplo. No se me 
ocurriría. Otros sí la pidieron. Yo a estas alturas no se tendría que pedir visto lo visto. Entonces, 
creo que mi parte de pedir disculpas está hecha. Y si la justicia ha seguido adelante creo que no 
me toca a mí explicarlo. Y si alguien tiene alguna petición tiene que irse allí, a un tribunal de 
justicia a pedirla. No aquí. Porque yo no tengo ninguna responsabilidad ni me han pedido 
ninguna opinión en este caso. Entonces creo que poco más puedo aportar a una causa oral 
donde, bueno, no tengo nada que ver. Gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (No adscrit): 
 
“Això Sr. Hila pareixia lo que al meu temps, jo som un poc més major que vostè, era allò d’un 
consejo te doy porque Popeye el marino soy. Y no. No. No perquè aquest tema de la 
col·laboració amb la justícia és lo que jo li he dit abans. Vostè va fer una roda de premsa a todo 
tren amb tot el seu govern darrere i varen donar canya tota la que varen voler. I ningú els hi va 
dir res. Tothom estaia allà expectant i sorprès. Perquè jo li he de dir, jo estaia sorprès de que 
vostès s’haguessin tirat en el riu d’aquesta manera. I això vostè pareix que no ho recorda. I vostè 
era el que estaia allà. Si cerquen en el YouTube sortiran  a la roda de premsa. Ara arrib i dic: 
perdón i me’n vaig, com si no hagués passat res. No, miri, el tema està que la col·laboració és 
una cosa i té un punt. I tot lo que passa d’aquest punt, quan és a sabiendas de i ho sap, perquè 
sap perfectament, tots sabem perfectament lo que feim. Ja no és col·laboració. Hem sobrepassat 
les coses. I hem d’anar alerta amb sobrepassar les coses. Noltros no presumim de res ni pensam 
què passarà ni qui imputaran o no. Ja ho diran els tribunals. Els tribunals en aquest cas han 
tengut un efecte lamentable en aquesta causa per dues persones i per un grup que s’han posat a 
actuar d’aquesta manera. Habitualment si jo els hi duc l’estadística que tenen els tribunals. En 
jutgen molts de mils de casos cada any i no veu moltes vegades ni moltes mils de vegades, que 
surti un desastre com aquest que ha sortit ara. Que és realment lamentable. Jo li dic, és terrorífic. 
Però, ojo, també poden actuar els tribunals. Clar que sí que poden actuar. I amb això té raó. 
Poden actuar i també poden valorar quan esteim amb una cosa i quan esteim amb l’altra. Perquè 
si hi va haver unes persones que varen intoxicar aquesta investigació i ho varen remenar 
d’aquesta manera, miri, allà els té. El tribunal se posa en marxa i avalua també aquestes coses. 
És a dir, tots els judicis poden anar en un sentit o l’altra. I per això hem de deixar que facin. Ni 
pressuposam res, ni esperam res. Però tot ho veurem venir. Perquè això pareix a ser que no ha 
acabat. Ara ha acabat a un punt. I ha acabat a un punt que ha clarificat un vent. Però ara a lo 
millor anirà a clarificar l’altra. I també haurem d’esperar. D’acord?” 
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Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias. Audiencia Provincial de Palma de Mallorca. Sentencia 498/2022 con fecha 22 
de diciembre del 2022. Ilustrísimas señoras Magistradas: Doña Samanta Romero Adán, Doña 
Rocío Martín Hernández, Doña Gloria Martín Fonseca. Ya tenemos sentencia. De hoy. Se 
exonera a todos los Policías. Pero aparte de esto, todos aquellos que habían sido inculpados han 
sido exculpados. 170 páginas, pero sí se va a procesar o se va a investigar, perdón, a dos 
Policías por obstrucción a la justicia y falso testimonio. Pedir perdón Sr. Alcalde, está bien. Pero 
pedir perdón no es pido perdón. Es dar una compensación. Es corregir un error. De 9 años de 
este ayuntamiento por no haber sabido gestionar esta crisis con la lealtad que la administración 
debe a su funcionario, empezando por la presunción de inocencia. Y ha habido momentos que 
no solamente ha habido un juicio de la prensa habitual que condena a la que fue Alcaldesa de 
Barcelona, Rita Barberá, hasta enterrarla. O a estas familias que han sufrido lo que han sufrido. 
Ya hay sentencia. Han quedado exculpados. Pero hay dos Policías que sí parece ser que van a 
ser imputados, por lo que acabo de nombrar. De lo que ya se ha explicado esta mañana. Pido 
perdón. Aquí, nuestro regidor también ha pedido perdón, por la parte que pudiera haber afectado 
o no. Pero lo que hay que hacer es ser coherente. Querían un acto de rehabilitación de su honor, 
de rehabilitación a la Policía. Y lo siguen negando. Lo negaron hace dos años. Cuando ya 
podrían haber dicho: aquí no hemos estado. Cuando yo pedí aquí que hubiese una comisión y 
que hubiese defensa del comportamiento de la Policía, aquí diciendo que no hace falta. Pues si 
hubiésemos tenido esta comisión, hubiese podido analizar con más serenidad qué está pasando. 
Y no haberse sumado a dos personajes de la justicia que van a ser investigados. Y por el miedo 
mediático azuzar el fuego. Y haberse olvidado cien personas investigadas. 30 que han tenido 
que ir a juicio. Y lo que hemos visto esta mañana. Perdón de palabra está muy bien. No basta. 
Es totalmente insuficiente. Están exigiendo perdón de hace 80 años o de hace 150 años, de la 
Guerra Civil. O de la Segunda Guerra Mundial y nos negamos a pedir perdón y reparar, que vea 
que realmente el Alcalde está con ellos. Que no lo está. A pesar de lo que ha pasado. Usted se 
va a hacer enseguida la foto cuando hay un derribo de un monumento, hay un accidente de 
autobús o una cosa de este tipo y se persona, porque se preocupa por el ciudadano. Pero es 
incapaz de preocuparse por esta gente lo que ha pasado. O sea, a mí la palabra perdón está muy 
bien, pero falta otra parte, la reparación. Gracias.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies. Sr. Alcalde, ha tenido ahora la oportunidad de explicarnos realmente cuál era su 
versión. Ahora le han pedido una comparecencia. Nosotros, por parte del Partido Popular, no 
hace falta. Sabemos perfectamente lo que hizo y por qué lo hizo. Pero ahora ha tenido la 
oportunidad de explicar qué pasó realmente. ¿Usted de verdad ha escuchado a estas personas y 
nos dice sí, les suspendí de empleo y sueldo sin abrir un expediente, no les dejé defenderse? 
Entiendo que no lo hará. ¿Ha aprendido o lo hará también con estas dos personas que hoy salen 
investigadas? Usted acusó al Partido Popular. ¿Sigue pensando que el Partido Popular orquestró 
una trama corrupta en el seno de la Policía Local? Habéis votado que no a pedir perdón a los 
Policías porque también en eso incluía que nos tenía que pedir perdón a nuestra organización. 
¿Sigue pensando? Aquí en este Pleno, en este Pleno la Regidora Pastor nos llamó corruptos. A 
todos los del PP. Todo el Partido Popular. Corruptos. ¿Cómo que corruptos? Y ahora qué. Usted 
dice de boquita: yo sí, ya os he pedido perdón. Amparado por todos sus compañeros que 
levantan la mano al unísono como si no hubiera un mañana. Dónde están sus declaraciones 
públicas que contrarresten las declaraciones públicas que hizo con tanta valentía. Usted 
presumió de valentía, vamos. ¿Sabe lo que es la valentía? No es hacer sangre del árbol caído. 
No, no lo es. Usted se ensañó. Usted no solo. Usted y el Sr. Noguera y la portavoz en su 
momento de Podemos. No, usted no se ensañó solo. Fue armado. Como equipo de gobierno. Y 
evidentemente se niega a restablecer el honor de estas personas. Usted con decir lo siento, el que 
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ha perdido el trabajo ya se arregle. Claro, como usted nunca ha pasado una oposición. Pero los 
que la hemos pasado y llevamos 30 años en un cuerpo sabemos el dolor que te puede suponer, a 
punto de jubilarte, que te echen una patada y te dejen en la calle. Eso es tremendo. Ustedes que 
defienden a todos los funcionarios. A todos menos los que dependen de ustedes. Y hay que 
reconocerlo, algún día, y no solo en petit comité, si no públicamente, usted va a tener que 
reconocer que se sirvió por un interés político. Usted vio un campo abierto de puedo acabar con 
el Partido Popular de Palma. Y arrasó. Con lo que cayera. Y lo he dicho esta mañana y lo 
mantengo, menos mal que no fueron solo 4, ni 5, ni 6, si no que se les escapó de las manos, 
porque como no había nadie que hubiera hecho nada, necesitaban ir inculpando gente. Menos 
mal. Y ha sido tal despropósito que al final ha caído. Si hubieran sido 4 o 5, estas personas 
estarían en la cárcel. Y usted estaría sentado siendo el Alcalde de Palma y el Partido Popular 
pues enterrado como lo más corrupto que ha habido en Palma. Ustedes, ustedes todos, no usted 
Alcalde, todos, tienen que pedir disculpas. Los 3. Los 3 partidos políticos que hay aquí. Porque 
ustedes se valieron del dolor ajeno, se valieron de una situación inesperada y claro que con 
valentía la afrontaron. Claro que con valentía la afrontaron. Y hoy no la afrontan con valentía. 
Hoy la afrontan diciendo: perdón, vámonos a hablar del Bosque de Bellver. No, claro que no 
queremos de según qué hoy. Hoy es que no es el día para hablar de según qué. Es que es 
vergonzoso estar aquí sentados después de lo que hemos oído y de lo que hemos visto. Es que es 
vergonzoso que sigamos aquí sentados como si no pasara nada. Nos tendríamos que haber ido 
todos. Porque es vergonzoso lo que ha pasado. Y si ustedes no se dan cuenta y siguen sentados 
tan tranquilos y siguen pensando que el 31 de desembre pueden tener a la Policía formada sin 
hacerles un acto como se merecen. Es que no valen para esto. Valdrán para otras cosas, seguro. 
Pero para esto no valen. Ahora es cuando hay que demostrar la valentía de todos ustedes. Y para 
eso nos encontrarán al lado. Aunque mire, le voy a decir una cosa, aunque no pida perdón al 
Partido Popular. Le exonero de eso. No hace falta que se rebaje. Ya sabemos que se ha 
equivocado. Usted también lo sabe. Tiene conciencia y lo sé. Usted lo sabe. Se equivocó. Se 
cebó porque vio un mar abierto. Ostras, voy a acabar con estos. Es verdad que hizo daño. Y por 
eso se lo he dicho. Allí sigue. Pero no basta con decir perdón aquí sentado. No. Tiene que hacer 
algo. Y lo primero es reconocer todos y cada uno de los errores que cometieron. Hoy tenía el 
momento para  explicarnos qué errores…” 
 
Sr. Jarabo Vicente (UNIDES PODEM): 
 
“Sra. Celeste ha acabado su tiempo.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Sí, he acabado  mi tiempo y no vale la pena seguir xerrant. Pero es una lástima que no valga la 
pena seguir xerrant. Perquè d’això hauríem de seguir xerrant fins que vostès posin el mac en 
terra. I de fet, no passi pena, me queden 5 mesos, però aturaré.” 
 
Sra. Pomar Juan (Cs): 
 
“Sr. Alcalde, usted dice que no es responsable de procesos judiciales. Pero sí que es responsable 
de procesos políticos. En esta sala se han oído palabras de tortura, de inquisición, de 
fanfarronear, de connivencia del equipo de gobierno, que dinamitaron el derecho a la defensa. 
De soberbia. Etcétera, etcétera. Esto es lo que hemos oído hoy y esto es unos hechos que se han 
ido repitiendo durante varios años. Nuestra pregunta es: usted ya se da por excusado, ya está 
tranquilo, tiene la conciencia tranquila y ¿qué garantía tienen los funcionarios actuales con este 
equipo de gobierno? ¿Volverán a hacerlo? ¿Lo volverían a hacer? ¿Qué garantía? ¿Qué 
estabilidad pueden tener los funcionarios actuales? Porque usted, yo no se lo había mencionado, 
usted hace unos momentos ha mencionado que habrá  una siguiente parte. Entonces tendremos 
próximos capítulos de este episodio. ¿Habrá próximos capítulos? Si hay próximos capítulos, ¿va 
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a mantener a la Regidora Pastor en su puesto? Si hay próximos capítulos, ¿va a actuar como 
actuó con la Sra. Vivas y el Sr. Rodrigo Romero? Porque allí actuó y llegó a cabo su papel de 
Alcalde. ¿Vamos a tener que ver todo esto? Quizás nos pueda hacer un spoiler y nos puede 
adelantar determinadas noticias que se podrán ir anunciando en un futuro próximo. La verdad es 
que la verdad está en marcha y nada podrá detenerla. Todo sale. Todo se sabe. Y Sr. Alcalde, 
ustedes se pasaron de frenada. Se pasaron de frenada y siguen cuesta abajo y sin frenos. 
Gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Empezaré por la Sra. Celeste. Yo pongo el informativo cada día y veo el PP acusar de unos 
hechos gravísimos a personas legítimamente elegidas por los ciudadanos. Entonces, no me 
venga ahora que el Partido Popular es un partido angelical. No me venga con eso. Y es un 
partido condenado, él y muchas de las personas. Y busque una declaración mía. Busque en los 
últimos años una declaración mía diciendo algo de algunas de las personas que les han 
condenada. Busque una. Venga, encuéntrela. Les han condenado personas muy importantes en 
su partido, también con un … muy importante en Palma. No encontrará ninguna. Cero. 
Entonces, bueno, no me venga con que el Partido Popular es ejemplar en las formas y en el 
fondo. Porque basta cada día leer un periódico o ver un informativo para ver lo que el PP está 
haciendo en este país.” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“Somos una trama corrupta en la Policía Local. ¿Sí o no?” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Pero si usted están acusando un Presidente del Gobierno de todo. ¿Qué me está contando?” 
 
Sra. Celeste Palmero (PP): 
 
“No estamos hablando de esto.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Yo hace años que no hablo del Partido Popular porque me dedico a gobernar la ciudad y no me 
interesa lo demás. Ya está. Entonces, en lo que decía. Yo he sido claro, sé que habitualmente 
nadie pide disculpas en la política. Lo sé, es habitual. No se piden. Yo sí. Lo he hecho en este 
caso y lo haré en otros cuando me equivoque. Pido disculpas. Pero también le diré, ha habido 
querellas. Muchas querellas. Aquí ha habido muchas cosas. Todas archivadas. ¿Quién ha pedido 
disculpas por ellas? ¿Nadie no? Nadie pide disculpas por estas. Solo algunos tienen que pedir 
disculpas. Bueno, pues igual no tendrían que ser solo algunos. Tendrían que ser todos los que 
acusaron y fueron archivadas. También esos habría que pedirles por coherencia. Ustedes 
tendrían que pedirles también que pidieran disculpas. Entonces, con esto acabo. Muchas 
gracias.” 
 
58. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX de la regidora de l'Àrea 
de Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat 
 
Sol·licita: 
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La comparecencia de la Sra. Neus Truyol, regidora responsable del Área de Modelo de 
ciudad, para que nos explique el calendario previsible para la aprobación definitiva del 
Plan general. 
 
Queda sobre la taula 
 
59. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del regidor de l'Àrea de 
Mobilitat Sostenible 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia del Sr. Francesc Dalmau, regidor responsable del Área de Movilidad 
sostenible, para que nos explique si se ha presentado informe y se ha hecho un estudio 
previo sobre el impacto acústico y vibraciones que afectarán negativamente a las zonas 
de Palma por donde el tranvía pasará a pocos metros, como las calles Cardenal Rosell, 
Pérez Galdós, Bartolomé Riutor o la calle Llucmayor entre otras. 
 
Queda sobre la taula 
 
60. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX de la regidora de l'Àrea 
de Seguretat Ciutadana 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia de la Sra. Joana Maria Adrover, regidora responsable del Área de 
Seguridad Ciudadana, para que nos explique qué medidas están tomando desde esta 
regiduría, y en concreto, desde la dirección de la Policía Local, para controlar y poner 
freno a las continuas reyertas y altercados que se están produciendo con okupas y 
presuntos delincuentes por el control de las antiguas sucursales y locales abandonados, 
tanto por la zona de San Fernando como en es Fortí, y que tienen atemorizada a la 
ciudadanía. 
 
Queda sobre la taula 
 
61. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PP de la regidora de l'Àrea de 
Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia de la Sra. Neus Truyol Caimari, regidora del Área de Modelo De 
Ciudad, Vivienda Digna y Sostenibilidad para que dé cuenta de: 
 
1. Calendario de las convocatorias de los procesos de promoción interna y de la 
estabilización del personal.  
 
2. Criterio que se sigue para establecer el calendario a la vista de las consecuencias que 
éste puede tener sobre las personas que concurren a los procesos de promoción y 
estabilización.  
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3. Criterios para el establecimiento de las bases de las convocatorias y las 
remuneraciones asignadas.  
 
Queda sobre la taula 
 
62. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 28.1122 aprovació de les factures 
pels serveis prestats per Ricoh Spain IT Service S.L.U, adoptat amb informe de la 
Intervenció amb OBJECCIONS (Reparo): 2022CINT000666 17/11/2022 Exp 
X2022000438 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
Únic.- Donar compte dels decrets AJT202221242 I AJT20221243  de 28 de novembre 
de 2022 relatiu a l’aprovació de    les factures pels serveis prestats per Ricoh Spain IT 
Service S.L.U, amb NIF B-66068081, com adjudicatària del lot 2 (manteniment 
correctiu i evolutiu de les aplicacions i solucions de negoci) del contracte de serveis de 
tecnologies de la informació i la comunicació de l’Ajuntament de Palma (EXP CONTR 
2017-026-A), adoptat amb informe de la Intervenció amb OBJECCIONS (Reparo): 
2022CINT000666 17/11/2022 Exp X2022000438. 
 
63. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes d'octubre de 2022 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 
1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de OCTUBRE de 2022de 
l’Ajuntament de Palma : 20,77  dies  
2. Detall per entitats mes de OCTUBRE de 2022 

Entidad 
Ratio de  

Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 

de  
Pago 

Periodo 
Medio 

de  
Pago 

Mensual 

Palma 29,56 17,67 23,25 
Agència Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 22,90 24,24 23,07 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 19,18 13,51 19,14 
Inst. M. l'Esport 29,10 9,69 15,58 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 16,51 21,99 17,61 
P. M. d'Escoles d'Infants 2,21 5,00 2,27 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 83 - 

P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

1,59 304,00 1,78 

Palau de Congressos de Palma S.A. 7,22 0 7,22 
 
64. Donar compte al Ple acord Junta de Govern 30.11.22 d'acord de pròrroga de 
fet del contracte servei gestió integral biblioteca de Nou Llevant, adoptat amb 
informe de la Intervenció amb OBJECCIONS (Reparo): 2022CINT000603 
26/11/2022 Exp. X2021000398 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
Únic.- Donar compte de l’acord de la Junta de Govern de 30/11/2022 relatiu a 
l’aprovació de    la proposta d'acord de pròrroga de fet del contracte servei gestió 
integral biblioteca de Nou Llevant, adoptat amb informe de la Intervenció amb 
OBJECCIONS (Reparo): 2022CINT000603 26/11/2022 Exp. X2021000398 
 
65. Donar compte al Ple de l’informe de morositat del mes de novembre de 2022 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 
1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de NOVEMBRE de 2022de 
l’Ajuntament de Palma : 18,69  dies  
2. Detall per entitats mes de NOVEMBRE de 2022 

Entidad 
Ratio de  

Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 

de  
Pago 

Periodo 
Medio 

de  
Pago 

Mensual 

Palma 14,68 23,59 17,85 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 17,72 16,18 16,88 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 14,72 21,91 14,75 
Inst. M. l'Esport 26,38 21,78 23,09 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 30,64 0 30,64 
P. M. d'Escoles d'Infants 1,48 0 1,48 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

4,47 2,00 3,93 

Palau de Congressos de Palma S.A. 12,90 0 12,90 
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66. Pregunta oral del Grup Cs relativa a problemes de seguretat ciutadana i 
ocupació en l'Avinguda de Sant Ferran 
 
¿Qué solución se va adoptar por parte del área de Seguridad Ciudadana para devolver la 
tranquilidad a la zona de San Fernando? 
 
Queda sobre la taula 
 
67. Pregunta oral del Grup Cs relativa a la creació d'un espai d'oci caní a la nostra 
ciutat 
 
¿Cuándo tiene previsto el equipo de gobierno realizar un parque de ocio canino tal y 
como se aprobó por este Pleno en el año 2020? 
 
Queda sobre la taula 
 
68. Pregunta oral Grup PP relativa al parc mòbil de la policia local de Palma 
 
¿Cuál ha sido el número y coste total de las averías producidas en los vehículos modelo 
Opel Granland desde su incorporación al parque móvil de la Policía Local de Palma 
hasta el día de hoy? 
 
Queda sobre la taula 
 
69. Pregunta oral Grup PP relativa al robo d'animals a Son Reus 
 
¿Cuáles son las medidas de seguridad del centro de Son Reus que a juicio del equipo de 
gobierno han podido fallar para que se pudiera perpetrar el robo de 7 animales que 
estaban custodiados, presuntamente, en diferentes localizaciones del recinto sin que 
nadie se percatara de ello? 
 
Queda sobre la taula 
 
70. Pregunta oral Grup PP relativa a la recollida selectiva de residus porta a porta 
 
¿Qué solución piensa ofrecer el equipo de gobierno a los vecinos de los barrios de Sa 
Garriga, Establiments y otros, para paliar los problemas que les está generando la 
recogida selectiva puerta a puerta al no estar incluidas sus viviendas en el recorrido 
diario de recogida? 
 
Queda sobre la taula 
 
71. Pregunta oral del Grup PP relativa als ingressos anuals de la EMT desglossats 
per perfils d'usuaris 
 
Ingresos anuales de la Empresa Municipal de Transportes (EMT) desglosados por 
perfiles de usuarios (billete sencillo, diferentes abonos, residente y no residente, 
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estudiante y universitario, carnet gran A, carnet gran B, carnet verde, familia numerosa 
y menores) de los últimos 4 años (2018-2021). 
 
Queda sobre la taula 
 
72. Pregunta oral del Grup PP relativa a al cost suportat per l'Ajuntament de 
Palma com a conseqüència dels casos judicials 
 
¿Cuál ha sido el coste total al que ha debido hacer frente el Ajuntament por el reintegro 
de los sueldos de los funcionarios suspendidos de empleo y sueldo por las causas IME, 
ORA y Policía Local? 
 
Queda sobre la taula 
 
FOD 1. Reconèixer el deute a favor de quatre treballadores del Patronat Municipal 
de l'Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris per un import de 70.655,32€ 
 
Es proposa: 
 
Primer.- Aprovar el Reconeixement Extrajudicial de Crèdit a favor de les quatre 
treballadores del Patronat Municipal de l’Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris 
que es relacionen. 
Segon.- Autoritzar i disposar el crèdit, reconèixer i liquidar les obligacions de les 
despeses existents a favor de les treballadores, i de la Tresoreria de la Seguretat Social;  
pels imports i amb càrrec a les aplicacions pressupostàries que es relacionen a 
continuació: 
 
TREBALLADORA: Antonia Ramonell Gallego, DNI ***3365** 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 01521015300. 
CONCEPTE: Diferències salarials per tasques de superior categoria, corresponents a les 
mensualitats des de febrer de 2021 fins a 30 de novembre de 2022. 
TOTAL IMPORT: 8.835,49€ 
Ref. 22022000900 OP. 220220004814. 
 
TREBALLADORA: Ana Montes Campillo, DNI ***6469** 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 01521015300. 
 CONCEPTE: Diferències salarials per tasques de superior categoria, corresponents a 
les mensualitats des de juliol de 2021 fins a 30 de novembre de 2022. 
TOTAL IMPORT: 6.793,26€ 
Ref. 22022000901     OP. 220220004815 
 
TREBALLADORA: Teresa Sastre Bestard, DNI . ***6259** 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 01521015300. 
CONCEPTE: Diferències salarials per tasques de superior categoria, corresponentsales 
mensualitats des de maig de 2021 fins a 31 de març de 2022. 
TOTAL IMPORT: 4.091,70€ 
Ref. 22022000902 OP. 220220004816 
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TREBALLADORA: Rafaela Precioso Sánchez, DNI . ***5593** 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 01521015300. 
CONCEPTE: Diferències salarials per tasques de superior categoria, corresponents a les 
mensualitats des de desembre de 2017 fins a 30 de novembre de 2022. 
TOTAL IMPORT: 20.365,21€ 
Ref. 22022000903 OP. 220220004817 
 
TRESORERIA DE LA SEGURETAT SOCIAL 
APLICACIÓ PRESSUPOSTÀRIA: 001521016000. 
CONCEPTE: Endarreriments cotitzacions per diferències salarials de les treballadores 
relacionades. 
TOTAL IMPORT: 30.569,66€ 
Ref.22022000904 OP.2202201004818 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 2. Reconèixer al treballador David Tarongi Asensio la compatibilitat amb 
l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la conducció d’un 
vehicle de 32 tones per a una empresa privada dedicada al sector del transport per 
carretera 
 
Es proposa: 
 
1r.- Reconèixer al treballador David Tarongi Asensio, conductor recollidor de primera 
adscrit a l’Àrea de Qualitat Urbana, va sol·licitar en data 1 d’agost de 2022 la 
compatibilitat de la seva feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè 
consistent en la conducció d’un vehicle de 32 tones per a una empresa privada dedicada 
al sector del transport per carretera de mercaderies, d’acord amb les condicions 
detallades a la seva sol·licitud.  
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a les circumstàncies actuals i a 
l’estricte compliment dels articles 11 i següents de la Llei 53/1984 i, més en concret, el 
treballador ha de complir en tot cas amb les següents condicions:   
 
a) La seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada 
setmanal ordinària de treball, és a dir, inferior a les 18 hores i 45 minuts setmanals.  
 
b) En cap cas podrà atendre cap reunió ni realitzar cap tasca relativa a l’activitat privada 
en l’horari laboral del seu lloc de feina. 
 
c) Al conduir en ambdós llocs de feina, el treballador ha de complir amb els temps 
màxims de conducció i els períodes de descans en els termes establerts en cada moment 
en la normativa en matèria social aplicable al sector del transport, sent exclusivament 
responsabilitat del mateix i de l’empresa contractant assegurar-ne el compliment de les 
obligacions que els són imposades per la normativa general i sectorial que els resulti 
d’aplicació. 
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d) En cas que l’horari de treball del servei que presta a EMAYA canviés per raons 
organitzatives, tècniques i de producció, aquesta situació passaria automàticament a ser 
desfavorable perdent la condició de comptabilitat. 
 
3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local.  
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 3. Reconèixer al treballador Rafael Vives Borrás la compatibilitat amb 
l’exercici de l’activitat privada per compte propi consistent en el desenvolupament 
de tasques dirigides al sector privat de consultoria especialitzada 
 
Es proposa: 
 
1r.- Reconèixer al treballador Rafael Vives Borrás, tècnic de planificació i estudis 
adscrit a l’Àrea de Qualitat Urbana, la compatibilitat de la seva feina amb l’exercici de 
l’activitat privada per compte propi consistent en el desenvolupament de tasques 
dirigides al sector privat de consultoria especialitzada en sistemes d’informació 
geogràfica, gestió i anàlisis de dades, etc. d’acord amb les condicions detallades a la 
seva sol·licitud.   
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a les circumstàncies actuals i a 
l’estricte compliment dels articles 11 i següents de la Llei 53/1984 i, més en concret,el 
treballador ha de complir en tot cas amb les següents condicions:   
 
a) Les activitats que realitzi en exercici de l’activitat privada no poden tenir relació 
directa amb les tasques que realitzi al sector de Qualitat Urbana, ni amb l’objecte social 
d’EMAYA, ni amb els assumptes que EMAYA té amb l’Ajuntament de Palma 
relacionats amb l’objecte social. 
 
b) Les activitats que realitzi en exercici de l’activitat privada no poden tenir per objecte 
actuacions o accions en l’àmbit geogràfic del terme municipal de Palma. 
 
c) Les activitats que realitzi en exercici de l’activitat privada no poden tenir relació 
directa amb cap actuació o acció que, tot i no estar dins l’àmbit geogràfic del terme 
municipal de Palma, pugui tenir relació directa amb alguna de les instal·lacions que 
EMAYA o l’Ajuntament de Palma disposi i/o gestioni fora del seu propi terme 
municipal. 
 
d) Les activitats que realitzi en exercici de l’activitat privada no poden tenir relació 
directa amb cap dels serveis que EMAYA, per raons històriques o d’interès general, 
presti fora del terme municipal de Palma.  
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e) En cap cas podrà exercir l’activitat privada que sol·licita compatibilitzar en el sector 
de la gestió dels residus i de la neteja viària, per no incórrer en competència deslleial.  
 
f) En cap cas podrà realitzar activitats o tasques per a presentar-les a EMAYA o a 
l’Ajuntament de Palma en una licitació ni pot treballar per contractistes ni 
subcontractistes que estiguin prestant serveis per EMAYA o l’Ajuntament per tal 
d’evitar situacions de conflicte d’interès. Tampoc pot participar en cap procediment 
administratiu per assessorar en contra dels interessos d’EMAYA ni de l’Ajuntament de 
Palma, ja sigui en via administrativa i/o judicial.  
 
g) La seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada 
setmanal ordinària de treball, és a dir, inferior a les 18 hores i 45 minuts setmanals.  
 
h) En cap cas podrà atendre cap reunió ni realitzar cap tasca relativa a l’activitat privada 
en l’horari laboral del seu lloc de feina. 
 
3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local.  
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 4. Reconèixer al treballador Gabriel Gomila Fiol a compatibilitat amb 
l’exercici de l’activitat privada per compte propi consistent amb la prestació de 
serveis propis d’un Graduat en Administració d’Empreses 
 
Es proposa: 
 
1r.- Reconèixer al treballador Gabriel Gomila Fiol, tècnic de compres del Departament 
de Contractació i Compres dels Serveis Corporatius adscrit a l’Àrea del Cicle de 
l’Aigua, la compatibilitat de la seva feina amb l’exercici de l’activitat privada per 
compte propi consistent amb la prestació de serveis propis d’un Graduat en 
Administració d’Empreses a persones jurídiques privades i a persones físiques d’acord 
amb les condicions detallades a la seva sol·licitud.  
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a les circumstàncies actuals i a 
l’estricte compliment dels articles 11 i següents de la Llei 53/1984i, més en concret, el 
treballador ha de complir en tot cas amb les següents condicions:   
 
a) Les activitats que realitzi en exercici de l’activitat privada no poden tenir relació 
directa amb les tasques que realitzi al sector del Cicle de l’Aigua, ni el de Qualitat 
Urbana, ni amb l’objecte social d’EMAYA ni amb els assumptes que EMAYA té amb 
l’Ajuntament de Palma relacionats amb el seu objecte social. 
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b) Les activitats que realitzi en exercici de l’activitat privada no poden tenir per objecte 
actuacions o accions en l’àmbit geogràfic del terme municipal de Palma. 
 
c) Les activitats que realitzi en exercici de l’activitat privada no poden tenir relació 
directa amb cap actuació o acció que, tot i no estar dins l’àmbit geogràfic del terme 
municipal de Palma, pugui tenir relació directa amb alguna de les instal·lacions que 
EMAYA o l’Ajuntament de Palma disposi i/o gestioni fora del seu propi terme 
municipal. 
 
d) Les activitats que realitzi en exercici de l’activitat privada no poden tenir relació 
directa amb cap dels serveis que EMAYA, per raons històriques o d’interès general, 
presti fora del terme municipal de Palma.  
 
e) En cap cas podrà exercir l’activitat privada que sol·licita compatibilitzar en el sector 
de l’energia, ni de la recollida de residus i neteja, ni en el sector de l’aigua per 
abastament, regs i industries per no incórrer en competència deslleial.  
 
f) En cap cas podrà realitzar informes o altres documents d’índole similar per presentar-
los a EMAYA o a l’Ajuntament de Palma en una licitació ni pot treballar per 
contractistes ni subcontractistes que estiguin prestant serveis per EMAYA o 
l’Ajuntament per tal d’evitar situacions de conflicte d’interès. Tampoc pot participar en 
cap procediment administratiu per assessorar en contra dels interessos d’EMAYA ni de 
l’Ajuntament de Palma, ja sigui en via administrativa i/o judicial.  
 
g) La seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada 
setmanal ordinària de treball, és a dir, inferior a les 18 hores i 45 minuts setmanals.  
 
h) En cap cas podrà atendre cap reunió ni realitzar cap tasca relativa a l’activitat privada 
en l’horari laboral del seu lloc de feina. 
 
3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local.  
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 5. Reconeixement de deute a T-Systems els mesos agost a octubre de 2022 per 
un import de 75.113,10€ 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb les factures conformades i els informes que 
s’adjunten i que formen part de la present resolució, el reconeixement extrajudicial de 
crèdit per import de 75.113,10 euros (IVA inclòs), (setanta-cinc mil cent tretze euros 
amb deu cèntims) a favor de l'empresa T-Systems ITC IBERIA S.A.U. amb NIF 
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A81608077 corresponent a les factures presentades amb número F2022 9370448582 
d’agost, F2022 9370449541 de setembre i F2022 9370450409 d’octubre 
respectivament, pels serveis realitzats detallats a continuació: serveis d’open systems 
d’agost i setembre i serveis d’oficina tècnica, sistemes, aplicacions i borsa d’innovació 
del mes d’octubre. 
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació 
administrativa i autoritzar i disposar la despesa, reconèixer i liquidar l’obligació de les 
factures conformades adjuntes, per un import total de 75.113,10 euros (IVA inclòs), 
corresponents al serveis prestats per T-Systems els mesos d’agost, setembre i octubre 
amb càrrec a l’aplicació pressupostària 00.92050.22799 ALTRES TREBALLS 
REALITZATS PER ALTRES EMPRESES, del vigent pressupost de despeses de 
l´Institut Municipal d´Innovació del crèdit consignat a l’operació comptable RC agost 
amb número d’operació 220220001605 i referència 22022000524, RC setembre amb 
número d’operació 220220001606 i referència22022000525 i RC octubre amb número 
d’operació 220220001607 i referència 22022000526, que s’adjunten. 
 
TERCER.-Notificar el present acorda l'empresa T-Systems ITC IBERIA S.A.U. 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 6. Reconèixer el deute a favor de GRUPO 5 ACCION Y GESTION SOCIAL 
SA per un import de 6.960,82€ 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació, de conformitat amb la factura 
conformada núm. 2209009 (núm. registre comptable 2022/21762) i amb els informes 
que s’adjunten i que formen part de la present resolució, el deute per import de 6.960,82 
€ (sis mil nou-cents seixanta euros amb vuitanta-dos cèntims) (IVA inclòs), amb càrrec 
a l’aplicació núm. 05.23120.22716 - BENESTAR SOCIAL.-SERVEI 
D'ACOLLIMENT MUNICIPAL- CRAT del vigent pressupost de despeses (FASE 
COMPTABLE RC núm. referència 22022016521 i núm. operació 220220054497), a 
favor de GRUPO 5 ACCION Y GESTION SOCIAL SA (A78867371)  per  l’execució 
de les prestacions, de l’1 al 4 de juliol de 2022, dels serveis del centre residencial 
d’atenció temporal (CRAT). 
 
SEGON.- Notificar el present acord al Servei de Comptabilitat Municipal. 
 
TERCER.-  Notificar el present acord a GRUPO 5 ACCION Y GESTION SOCIAL SA. 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
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FOD 7. Rectificació error material acord plenari de 30/06/2022 d’abonament 
factura reconeixement de crèdit de 2021 de Jorge Nieto Constantino 
 
Es proposa: 
 
1r.- APROVAR la rectificació de l’error material detectat a l’acord plenari núm. PLE 
2022 0630 01 022 de data 30 de juny de 2022 pel qual s’aprovà autoritzar la despesa i 
abonar la quantitat total de 3,10 euros amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
03.33400.22602 (Cultura – Publicitat i propaganda) del vigent Pressupost Municipal de 
Despeses de 2022 (RC amb núm. Op. 21010 i Ref. 7168), quantitat que s’havia d’afeigir 
als 372,00 euros (aprovada pel Ple de 31/03/2022 amb RC amb núm. Op. 2062 i Ref. 
2329) i que sumen 375,10 euros (IVA inclòs), import total de la factura núm. 611 de 
data 09/07/2021 a nom de JORGE NIETO CONSTANTINO (08818321Y), per la 
producció d’un fulletó del Jazz Festival de 2021, en el sentit que allà on diu “RC amb 
núm. Op. 21010 i Ref. 7168” ha de dir “RC amb núm. Op. 21020 i Ref. 7168”. 
 
2n.- Comunicar el present acord al Departament Financer i a l’interessat. 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 8. Donar compte al Ple modificacions de plantilla de personal 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, el Ple de l’Ajuntament 
s’assabenta de: 
 
En compliment de la Base 49.7 d’execució del Pressupost 2022 es dona compte al Ple 
de les modificacions de Plantilla que s’han duit a terme fins a desembre de 2022 
 

1) NOVES DOTACIONS:   

   
DIRECTOR/A TÈCNIC/A DE CULTURA  F30950010 EXPANSIÓ 1 

POLICIA LOCAL  F40071864 EXPANSIÓ 8 
SUBINSPECTOR/A DE LA POLICIA LOCAL UNOC  F40051039 EXPANSIÓ 4 
SUBINSPECTOR/A DE LA POLICIA LOCAL DPJ  F40051040 EXPANSIÓ 5 
CAP DE SERVEI DE SELECCIÓ  F20250086 EXPANSIÓ 1 
TÈCNIC DE PSICÒLEG/ÒLOGA  F30430010 EXPANSIÓ 16 
CAP DE SECCIÓ DELS SERVEIS JURÍDICS F22150059 EXPANSIÓ 1 
AUXILIAR ADMINISTRATIU/IVA II  F230100582 EXPANSIÓ 1 
OFICIAL DE BOMBERS  F5004004 EXPANSIÓ 1 
SOTOFICIAL DE BOMBERS  F5005005EXPANSIÓ 1 
CAP DE DEPARTAMENT D’EDUCACIÓ I POL. 
LINGÜÍSTICA  F30170027 EXPANSIÓ 1 
AUXILIAR ADMINISTRATIU  F23010218 EXPANSIÓ 4 
CAP DE NEGOCIAT D’INTERVENCIÓ  F22030046 EXPANSIÓ 1 
OFICIAL/A DE BOMBER/A  F50040003 EXPANSIÓ 2 
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TAE MITJÀ GESTIÓ DOCUMENTAL I ADM. 
ELECTRÒNICA  F95090029 EXPANSIÓ 1  
TAE MITJÀ GESTIÓ DOCUMENTAL I ADM. 
ELECTRÒNICA  F95090029 EXPANSIÓ 2 
TÈCNIC/A AUXILIAR DE BIBLIOTECA  F31350022 EXPANSIÓ 30  
TÈCNIC/A AUXILIAR DE BIBLIOTECA  F31350022 EXPANSIÓ 31 
CAP DE NEGOCIAT UT CONTROLADOR/A DE TRÀNSIT  F60170003 EXPANSIÓ 1 
CAP DE SECCIÓ DE REGULACIÓ DEL TRÀNSIT  F22150121 EXPANSIÓ 1  
ASSISTENT DE BATLIA I  F22630005 EXPANSIÓ 3 
POLICIA LOCAL  F40071859 EXPANSIÓ 55 

POLICIA LOCAL  F40071859 EXPANSIÓ 58 

POLICIA LOCAL  F40071859 EXPANSIÓ 59 

POLICIA LOCAL  F40071859 EXPANSIÓ 60 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 2 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 6 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 23 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 25 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 26 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 27 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 28 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 29 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 30 

POLICIA LOCAL  F40071861 EXPANSIÓ 31 

POLICIA LOCAL  F40071865 EXPANSIÓ 2 

POLICIA LOCAL  F40071868 EXPANSIÓ 19 

POLICIA LOCAL  F40071868 EXPANSIÓ 22 

POLICIA LOCAL  F40071868 EXPANSIÓ24 

POLICIA LOCAL  F40071868 EXPANSIÓ 35 

POLICIA LOCAL  F40071868 EXPANSIÓ 36 

POLICIA LOCAL  F40071868 EXPANSIÓ 37 

POLICIA LOCAL  F40071868 EXPANSIÓ 38 

POLICIA LOCAL  F40071868EXPANSIÓ 39 

POLICIA LOCAL  F40071868EXPANSIÓ 40 

POLICIA COMUNITÀRIA - C F40071891 EXPANSIÓ 94 

POLICIA COMUNITÀRIA - C  
F40071891 EXPANSIÓ 
113 

POLICIA COMUNITÀRIA - C 
F40071891 EXPANSIÓ 
116 

POLICIA COMUNITÀRIA - C  
F40071891 EXPANSIÓ 
117 

POLICIA COMUNITÀRIA - C  F40071891 EXPANSIÓ120 

POLICIA LOCAL  F40071883 EXPANSIÓ 3 

POLICIA LOCAL SEGI  F40071884 EXPANSIÓ 2 
TAG DEPARTAMENT DE PLANEJAMENT I GESTIÓ 
URBANÍSTICA   F20010005 EXPANSIÓ 3 
AUXILIAR ADMINISTRATIU DEPARTAMENT DE 
DISCIPL.URBANÍSTICA I PROTECCIÓ DE  L’EDIFICACIÓ  F23010146 EXPANSIÓ 13 
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AUXILIAR ADMINISTRATIU DEPARTAMENT DE 
DISCIPL.URBANÍSTICA I PROTECCIÓ DE L’EDIFICACIÓ  F23010146 EXPANSIÓ 14 
BOMBER/A CONDUCTOR/A  F50080252 EXPANSIÓ 50 
BOMBER/A CONDUCTOR/A F50080252 EXPANSIÓ 51 
BOMBER/A CONDUCTOR/A  F50080252 EXPANSIÓ 52 
BOMBER/A CONDUCTOR/A  F50080252 EXPANSIÓ 53 
BOMBER/A CONDUCTOR/A  F50080252 EXPANSIÓ 54 
BOMBER/A CONDUCTOR/A  F50080252 EXPANSIÓ 55 
BOMBER/A CONDUCTOR/A  F50080252 EXPANSIÓ 56 
INSPECTOR/A DE SUPORT  F40041009 EXPANSIÓ 4 
INSPECTOR/A DE SUPORT  F40041009 EXPANSIÓ 5 
ADMINISTRATIU/IVA  F220001000 EXPANSIÓ 3 

POLICIA COMUNITÀRIA  
F40071891 EXPANSIÓ 
111 

AUXILIAR ADMINISTRATIU/IVA  F23010141 EXPANSIÓ 19 

ENGINYER TÈCNIC INDUSTRIAL  F30760009 EXPANSIÓ 1 

TÈCNIC/A MITJÀ  F95090015 EXPANSIÓ 2 
AUXILIAR ADMINISTRATIU/IVA  F23010036 EXPANSIÓ 4 
CAP DE SERVEI DE LA SECRETARIA GENERAL DEL PLE 
II  F20250050 EXPANSIÓ 1 
POLICIA LOCAL UNOC  F40071859 EXPANSIÓ 61 

    

2) DESDOTACIONS:   

    
CAP DE DEPARTAMENT DE CULTURA F30170002  EXPANSIÓ 1 
POLICIA LOCAL  F40071761 EXPANSIÓ 5 
POLICIA LOCAL GAP  F40071854 EXPANSIÓ 11 
SUBINSPECTOR/A DE LA POLICIA LOCAL UVMA  F40051033 EXPANSIÓ 1 
TÈCNIC SUPERIOR DE RECURSOS HUMANS F10120001 EXPANSIÓ 1 
TÈCNIC DE PSICÒLEG/ÒLOGA  F30430025 EXPANSIÓ 1 
LLETRAT/ADA  ASSESSOR/A  F30330001 EXPANSIÓ 5 
AUXILIAR ADMINISTRATIU/IVA  F230100326 EXPANSIÓ 1 
CAPORAL NO OPERATIU GARATGE  F50070048 EXPANSIÓ 1  
SERGENT DE BOMBERS  F50060014 EXPANSIÓ 8 
CAP DE SERVEI D’EDUCACIÓ   F20250032 EXPANSIÓ 1 
NOTIFICADOR/A  F60160001 EXPANSIÓ 14 
TÈCNIC/A SUPERIOR ECONOMISTA F030460001 EXPANSIÓ 1 
SERGENT  F50060014 EXPANSIÓ 3  
CAPORAL NO OPERATIU GARATGE   F50070048 EXPANSIÓ 1 
SECRETARI/ÀRIA GENERAL DEL PLE  F10010001 EXPANSIÓ 1  
VICESECRETARI/ÀRIA  DIRECTOR/A DE LA SECRETARIA 
DE LA JUNTA DE GOVERN   F10080001 EXPANSIÓ 1 
CAP DE LA UNITAT TÈCNICA D’INSPECCIÓ  F30760002 EXPANSIÓ 1 
TAE MITJÀ/ANA INFORMÀTICA  F30760006 EXPANSIÓ 1  
ASSISTENT DE BATLIA II F22630001 EXPANSIÓ 2 
POLICIA LOCAL DIRA F40070754 EXPANSIÓ 1 
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POLICIA LOCAL II F40071893 EXPANSIÓ 3 

POLICIA LOCAL  F40071846 EXPANSIÓ 1 

POLICIA LOCAL F40071846 EXPANSIÓ 3 

POLICIA LOCAL  F40071846 EXPANSIÓ 4 

POLICIA LOCAL  F40071846 EXPANSIÓ 5 

POLICIA LOCAL  F40071846 EXPANSIÓ 6 

POLICIA LOCAL  F40071846 EXPANSIÓ 7 

POLICIA LOCAL  F40071846 EXPANSIÓ 10 

POLICIA LOCAL  F40071846 EXPANSIÓ 13 

POLICIA LOCAL  F40071846 EXPANSIÓ 15 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 2 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 8 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 9 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 12 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 14 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 23 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 27 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 29 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 35 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 36 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 37 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 45 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 52 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 55 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 57 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 60 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 62 

POLICIA COMUNITARIA - A F40071889EXPANSIÓ 68 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 74 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 84 

POLICIA COMUNITARIA - A  F40071889 EXPANSIÓ 89 

POLICIA LOCAL USEI NOCT F40071759 EXPANSIÓ 26 

POLICIA LOCAL USEI NOCT F40071759 EXPANSIÓ 27 

CAP DE SECCIÓ D’INFORMACIÓ URBANÍSTICA  F22150066 EXPANSIÓ 1  
TAG DEPART.DISCIPLINA I PROT.EDIFICACIÓ  F20010014 EXPANSIÓ 9 
BOMBER/A CONDUCTOR/A NO OPERATIU 
MANTENIMENT VEHICLES I EQUIPAMENT  F50080194 EXPANSIÓ 1  
BOMBER/A CONDUCTOR/A NO OPERATIU CONTROL 
ACCESSOS I TELEFONS  F50080236 EXPANSIÓ 1 
BOMBER/A CONDUCTOR/A NO OPERATIU PREVENCIÓ  F50080249 EXPANSIÓ 1 

BOMBER/A CONDUCTOR/A NO OPERATIU 
MANTENIMENT EQUIPS DE RESPIRACIÓ  F50080260 EXPANSIÓ 2 
BOMBER/A CONDUCTOR/A NO OPERATIU OPERADOR 
DE COMUNICACIONS  F50080259 EXPANSIÓ 2 
BOMBER/A CONDUCTOR/A NO OPERATIU OPERADOR 
DE COMUNICACIONS  F50080259 EXPANSIÓ 3 
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BOMBER/A CONDUCTOR/A NO OPERATIU OPERADOR 
DE COMUNICACIONS  F50080259 EXPANSIÓ 4 
COORDINADOR/A DE LA UVMA-PATRULLA VERDA  F40061103 EXPANSIÓ 1 
INSPECTOR/A DE POLICIA LOCAL  F40041001 EXPANSIÓ 1   
AUXILIAR DE BIBLIOTECA F31350005 EXPANSIÓ 1 
POLICIA LOCAL   F40071885 EXPANSIÓ 18 
ADMINISTRATIU/IVA  F22000060 EXPANSIÓ 9 
ETOP F30850001 EXPANSIÓ 1 
TÈCNIC/A MITJÀ  F95090024 EXPANSIÓ 1 
ADMINISTRATIU/IVA  F22000005 EXPANSIÓ 1 
CAP DE SERVEI D’INTERIOR F20250042 EXPANSIÓ 1 
POLICIA LOCAL USEI NOCTURNA  F40071759 EXPANSIÓ 12 

 
FOD 9. Desestimar les al·legacions proposades pel Grup Municipal PP i aprovar 
definitivament la modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de l’Impost sobre 
construccions, instal·lacions i obres, concepte 282,00 
 
Es proposa: 
 
1r.-  Desestimar les al·legacions proposades pel Grup Municipal del Partit Popular (PP) 
contra l’Acord de Ple de 27 d’octubre de 2022, de modificació de  l'Ordenança fiscal 
reguladora de sobre construccions, instal·lacions i obres, concepte 282,00, pels motius  
recollits en els antecedents. 
 
2n.- Aprovar definitivament la modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de l’Impost 
sobre construccions, instal·lacions i obres, concepte 282,00,  d’acord amb el següent 
text: 
 
La modificació consisteix principalment en la nova redacció del articles 5, 6, 7 i 
reestructuració de la resta de l’articulat:    
 

Ordenança fiscal reguladora de l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres 
 Concepte 282,00 
Article 1 
Disposició general 
1. Conformement a l'article 15.1, en relació amb l'article 59.2, del Text Refós de la Llei 

Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 
de març, l'Ajuntament de Palma estableix i exigirà l'Impost sobre construccions, 
instal·lacions i obres, l’exacció del qual es farà d’acord al que disposa aquesta 
Ordenança. 

2. Les construccions, instal·lacions  o obres a què es refereix l'apartat anterior podran 
consistir en: 

a) Obres de construcció d'edificacions i instal·lacions de totes classes de nova planta. 
b) Obres de demolició. 
c) Obres a edificis, tant aquelles que en modifiquin la disposició interior com l'aspecte 

exterior. 
d) Alineacions i rasants. 
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e) Obres de llanterneria i clavegueram. 
f) Obres a cementiris. 
g) Qualssevol altres construccions, instal⋅lacions o obres que requereixin llicència 

d'obra urbanística, comunicació prèvia o declaració responsable. 
3. Aquest Impost és independent i compatible amb la taxa per la prestació de serveis 

urbanístics i/o la taxa per serveis relatius a activitats, establiments i instal·lacions, ja 
implantada. 

   
Article 2 
Fet imposable 
Constitueix el fet imposable de l’Impost la realització, dins el terme municipal, de 
qualsevol construcció, instal·lació o obra per a la qual s'exigeixi l’obtenció de la 
corresponent llicència d’obres, urbanística, s’hagi obtingut o no aquesta llicència, o 
presentació de declaració responsable o comunicació prèvia, sempre que l’expedició de 
la llicència o l’activitat de control correspongui a aquest Ajuntament.  
   
Article 3 
Subjectes passius i responsables 
1. Són subjectes passius d'aquest Impost, a títol de contribuents, les persones físiques o 

jurídiques i les entitats a què es refereix l'article 35.4 de la Llei general tributària, 
propietàries de la construcció, instal·lació o obra, siguin o no propietaris de 
l’immoble sobre el que es realitza aquella. Tindrà la condició de propietari/ària de la 
construcció, instal·lació o obra el/la qui suporti les despeses o el cost que comporti la 
seva realització. 

2. En el supòsit de que la construcció, instal·lació o obra no sigui realitzada pel subjecte 
passiu contribuent, tenen la consideració de subjectes passius substituts els qui 
sol⋅licitin les corresponents llicències o realitzin les construccions, instal·lacions o 
obres. 
El substitut podrà exigir del contribuent l’import de la quota tributària satisfeta. 

3. Respondran solidàriament de les obligacions tributàries del subjecte passiu les 
persones físiques i jurídiques a què es refereixen els articles 41.1 i 42 de la Llei 
general tributària. 
Seran responsables subsidiaris els/les administradors/res de les societats i els/les 
síndics/ques, interventors/res o liquidadors/res de fallides, concursos, societats i 
entitats en general, en els supòsits i amb l'abast que assenyala l'article 43 de la Llei 
general tributària. 

 
Article 4 
Exempció 
Estaran exemptes del pagament de l’impost la realització de qualsevol construcció, 
instal·lació o obra de la qual siguin propietaris l’Estat, les comunitats autònomes o les 
entitats locals que, subjectes a aquest impost, s’hagin de destinar directament a 
carreteres, ferrocarrils, ports, aeroports, obres hidràuliques, sanejament de poblacions i 
de les seves aigües residuals, encara que la seva gestió la duguin a terme organismes 
autònoms, tant si es tracta d’obres de nova inversió com de conservació. 
 
Article 5 
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Bonificació per concórrer circumstàncies socials, historicoartístiques o de foment de 
l’ocupació 
 
1. Les construccions, instal·lacions i obres que siguin declarades  d’especial interès o 
utilitat municipal per concórrer circumstàncies socials, culturals, historicoartístiques o 
de foment de l’ocupació que així ho justifiquin, podran gaudir d’una bonificació de la 
quota de l’impost segon els percentatges regulats en aquesta article.  
Per gaudir d’aquesta bonificació serà indispensable, prèvia sol⋅licitud de la persona 
interessada, que el Ple municipal, per vot favorable de la majoria simple dels seus 
membres, declari expressament que la construcció, instal·lació o obra és d’especial 
interès o utilitat municipal. 
 
A. Es considera que existeix interès o utilitat municipal per concórrer circumstàncies 
socials  les següents instal·lacions, construccions o obres:  
 
1) Les destinades a educació especial i assistència de persones amb discapacitat;  
assistència a persones de la tercera edat i/o dependents. 
 
El percentatge de bonificació serà el següent: 
 

a) Obres de promoció directa per una entitat de caràcter públic        95 % 
b) Obres de promoció directa per una entitat sense ànim de lucre     50 % 
c) Obres de promoció directa per una entitat de caràcter privat         25 % 

 
2) Les de nova construcció, ampliació, reforma, rehabilitació o habilitació, realitzades 
en centres d’atenció sanitària, sociosanitària o educativa, directament per una 
Administració Púbica. En aquest cas, el percentatge serà del 95%. 
 
4) Els equipaments públic d’ús educatiu, sanitari o social que hagin estat declarats 
expressament com una inversió d’interès autonòmic pel Consell de Govern de les Illes 
Balears, segons el Decret llei 1/2018, de 19 de gener de  mesures urgents per a la 
millora i/o ampliació de la xarxa d’equipaments públics d’usos educatius, sanitaris o 
socials de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears. En aquest cas, el percentatge 
serà del 95%. 
 
En aquests supòsits, la declaració d’interès autonòmic haurà de ser anterior a la 
sol·licitud de bonificació. 
 
B. Es considera que existeix interès o utilitat municipal per concórrer circumstàncies 
culturals o historicoartístiques en les següents instal·lacions, construccions u obres: 
 
1) Les realitzades en locals o instal·lacions on es desenvolupi una activitat cultural 
d’acord amb les següents tipologies: 
 
a) Arts en viu: espais estables d'exhibició d'arts escèniques com teatre, dansa, circ, i 
d’altres disciplines de les arts en viu, així com sales de música en viu. 
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b) Comerç cultural: establiments comercials de l'àmbit cultural: galeries d'art, sales 
d'exposició, llibreries i cinemes. 
 
c) Biblioteques, arxius i museus. 
 
El percentatge de bonificació serà el següent: 
 

a) Obres de promoció directa per una entitat de caràcter públic         95 % 
b) Obres de promoció directa per una entitat sense ànim de lucre     50 % 
c) Obres de promoció directa per una entitat de caràcter privat         25 % 

 
 2) Les destinades a la rehabilitació o manteniment d’edificis catalogats que comptin 
amb protecció integral i estiguin classificats com A1 i A2, segons el catàleg de 
protecció vigent del Pla general d’ordenació urbana (PGOU)  o hagin estat declarats 
individualment d’interès cultural, segons el que estableix la Llei 16/1985, de 25 de juny, 
de patrimoni històric espanyol. 
 
El percentatge de bonificació serà el següent: 
 

a) Obres de promoció directa per una entitat de caràcter públic         95 % 
b) Obres de promoció directa per una entitat sense ànim de lucre     50 % 
c) Obres de promoció directa per una entitat de caràcter privat         25 % 

 
3) Les realitzades en els locals o instal·lacions dels establiments inclosos en el catàleg 
d’establiments emblemàtics de Palma. En aquest cas, el percentatge de bonificació serà 
del   95%. 
 
C. Es considera que existeix interès o utilitat municipal per concórrer circumstàncies de 
foment de l’ocupació les obres realitzades pels subjectes passius de l’impost en 
immobles amb la finalitat d’iniciar una activitat de nova implantació en el municipi de 
Palma i que contractin treballadors amb contracte de feina indefinit.  
 
S’entendrà que existeix interès municipal per foment de l’ocupació quan es contractin 
un mínim de cinc persones amb contracte indefinit  i que estiguin afectes directament al 
desenvolupament d’aquesta activitat que s’iniciï per primera vegada a Palma. 
 
Hi ha nova implantació en els casos que aquesta activitat no s’hagi exercit abans a 
Palma. Per tant, s’entén que no hi ha nova implantació quan l’activitat s’hagi exercit 
anteriorment sota una altra titularitat, inclosos els supòsits de fusió, escissió o aportació 
de branques d’activitat,entre d’altres. 
 
El percentatge de bonificació serà : 
 
a) Del 20 % quan es contractin un mínim de 5 persones 
b) Del 25% quan es contractin de 6 a 15 persones 
c) Del 30% quan es contractin 16 o més persones 
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L’acreditació de la contractació es farà mitjançant l’aportació de les següents dades i/o 
documentació: 
 
- Llistat dels/de les  treballadors/es contractats/des 
-  NIF i número d’afiliació de la Seguretat Social 
- Adreça del centre on desenvolupen la seva activitat i data d’inici de la prestació de 
serveis.  
- També s’adjuntarà  còpia de la sol·licitud presentada per l’empresa a la Tresoreria 
General de la Seguretat Social per causar alta del/de la treballador/a. 
 
2. Les modalitats d’aquesta bonificació establertes en les lletres A, B i C no són 
acumulables. 
 
Article 6 
Altres bonificacions  
 
1. S’estableix una bonificació del 95% a les construccions, instal·lacions o obres per 

incorporar sistemes per a l’aprofitament tèrmic o elèctric de l’energia solar per a 
l’autoconsum. Aquesta bonificació està condicionada al caràcter no obligatori de les 
instal·lacions; i, respecte de les instal·lacions  per a la producció de calor, han 
d’incloure col·lectors que disposin de la corresponent homologació de 
l’Administració competent.  
 

En el cas de construccions, instal·lacions o obres que incloguin altres tipus de 
realitzacions distints del d’aprofitament d’energia solar, la bonificació s’aplicarà 
únicament sobre el cost de la construcció, instal·lació o obra d’aprofitament de 
l’energia solar. 
 

L’atorgament d’aquesta bonificació requereix la sol⋅licitud expressa del subjecte 
passiu, qui haurà d’expressar-la amb l’autoliquidació de l’impost, en la qual haurà 
d’acreditar, si s’escau, el cost específic corresponent a l’aprofitament de l’energia 
solar. 
 
Aquesta bonificació s’aplicarà a la quota resultant d’aplicar, si s’escau, la bonificació 
prevista en l’article anterior. 
 
No es concedirà aquesta bonificació en els supòsits que la instal·lació d’aquests 
sistemes d’aprofitament de l’energia solar sigui obligatòria a conforme la normativa 
específica en la matèria. 
 

2. S’estableix una bonificació del 50% a les construccions, instal·lacions o obres 
referides als habitatges de protecció oficial i les que resultin equiparables a aquests 
conforme a la normativa de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears.  
 
L’atorgament d’aquesta bonificació requereix la sol⋅licitud expressa del subjecte 
passiu, qui haurà d’expressar-la amb l’autoliquidació de l’impost.  
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Aquesta bonificació s’aplicarà a la quota resultant d’aplicar, si s’escau, les 
bonificacions previstes en l’article 5 i en el punt anterior. 
 

3. S’estableix una bonificació del 90% a les construccions, instal·lacions o obres per 
afavorir l’accés i habitabilitat dels discapacitats.  
 
Als efectes d'aquesta bonificació s'entendrà per construccions, instal·lacions o obres 
necessàries per a l'accés i habitabilitat de les persones en situació de discapacitat, 
aquelles que impliquin una reforma de l'interior d'un habitatge per a la seva 
adequació a la discapacitat de qualssevol de les persones que hi figurin 
empadronades. 
 
Igualment comprendran la modificació dels elements comuns de l'edifici  que 
serveixin de pas necessari entre la finca urbana i la via pública, com ara escales, 
ascensors, passadissos, portals o qualsevol element arquitectònic, o les necessàries 
per a l'aplicació de dispositius electrònics que serveixin per a superar barreres de 
comunicació sensorial o de promoció de la seva seguretat. 
 
Quan les obres consisteixin en la instal·lació d'ascensors/ salva- escales o elevadors 
de persones, únicament s'aplicarà la bonificació regulada en aquest apartat si amb 
això es millora l'accessibilitat, en qualsevol dels  següents suposats: 
 
a) Per la seva instal·lació on abans no n'hi havia. 
b) Per la seva baixada a cota 0. 
 
En qualsevol d'aquests dos supòsits haurà de complir-se els requisits subjectius 
previstos en l'article 7. 
 
En el cas de construccions, instal·lacions o obres que incloguin altres tipus de 
realitzacions distints dels d’afavorir l’accés i habitabilitat de les persones amb 
discapacitats, la bonificació s’aplicarà únicament sobre el cost de la construcció, 
instal·lació o obra d’afavoriment de l’accés i habitabilitat dels discapacitats.   
 
La bonificació no serà aplicable a les construccions, instal·lacions o obres que es 
realitzin en immobles que per prescripció normativa hagin d'estar adaptats o hagin 
d'adaptar-se obligatòriament. 
 
Aquesta bonificació s’aplicarà a la quota resultant d’aplicar, si s’escau, les 
bonificacions previstes en els punts anteriors i en l’article 5. 
 
4. S’estableix una bonificació del 90% a favor de les construccions, instal·lacions o 
obres que tinguin per objecte la instal·lació de punts de recàrrega per a vehicles 
elèctrics. Aquesta bonificació està condicionada  que les instal·lacions disposin de la 
corresponent homologació per l’Administració corresponent  i al caràcter no 
obligatori d’aquesta.  
 
L’atorgament d’aquesta bonificació requereix la sol⋅licitud expressa del subjecte 
passiu, qui haurà d’expressar-la amb l’autoliquidació de l’impost, en la qual haurà 
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d’acreditar, si s’escau, el cost específic corresponent a la instal·lació del punt de 
recàrrega. 
 
En el cas de construccions, instal·lacions o obres que incloguin altres tipus de 
realitzacions distints de la instal·lació del punt de recàrrega , la bonificació s’aplicarà 
únicament sobre el cost de la construcció, instal· lació o obra del punt de recàrrega 
per a vehicles elèctrics. 
 
Aquesta bonificació s’aplicarà a la quota resultant d’aplicar, si s’escau, les 
bonificacions previstes en els punts anteriors i en l’article 5. 
 
5. En el cas d’obres que tinguin per objecte exclusiu la reforma d’immobles per 
millorar l’eficiència energètica, tindran dret a una bonificació de la quota de l’impost 
del 25%. 
 

Article 7  
Procediment per a l’aplicació de les bonificacions 
 
1. Per al cas de les sol·licituds de bonificació regulades a l’article 5 ( per concórrer 
circumstàncies socials, historicoartístiques o de foment de l’ocupació): 
 
a) Quan es tracti de construccions, instal·lacions o obres subjectes al procediment de  
llicència urbanística o d’activitats,  la sol·licitud s’haurà de presentar en el termini de 
tres mesos a comptar des de que s’hagi concedit la llicència per acord favorable de la 
Gerència d’Urbanisme i abans de l’emissió de la liquidació de l’impost per 
l’Ajuntament, en els terminis prevists a l’article 9. 
 
La sol·licitud en termini interromprà l’emissió de la liquidació, entre tant se resol 
l’esmentada sol·licitud. 
 
b) Quan es tracti de construccions, instal·lacions o obres que es tramitin pel 
procediment de comunicació prèvia o declaració responsable,  la sol·licitud de 
bonificació s’haurà de presentar en el mateix moment de la comunicació o declaració, 
segons el prevists a l’article 9. 
 
En aquest cas, s’haurà d’abonar l’import total de la quota corresponent i, en el cas, que 
es resolgui favorablement la concessió de la bonificació, es procedirà a la devolució de 
la part corresponent. 
 
c) En el supòsit equipaments públic d’ús educatiu, sanitari o social que hagin estat 
declarats expressament com una inversió d’interès autonòmic pel Consell de Govern de 
les Illes Balears, segons el Decret llei 1/2018, de 19 de gener de  mesures urgents per a 
la millora i/o ampliació de la xarxa d’equipaments públics d’usos educatius, sanitaris o 
socials de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, s’adjuntarà l’esmentada 
declaració d’interès autonòmic. 
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2. Per al cas de sol·licituds de bonificació  per incorporar sistemes per a l’aprofitament 
tèrmic o elèctric de l’energia solar per a l’autoconsum regulat a l’article 6.1, els requisits 
s’hauran d’acreditar amb: 
 
a) Certificació emesa per tècnic/a competent que es tracta de sistemes generals per a 
l'aprofitament tèrmic o elèctric d'energia solar no obligatoris i per a l’autoconsum amb 
el justificant de presentació de la documentació tècnica en el Registre d’autoconsum 
d’energia elèctrica de les Illes Balears de la Conselleria competent.  
 
b) També s’haurà d’aportar còpia de la comunicació prèvia d’obres,  pagament de la 
Taxa de serveis urbanístics i de l’autoliquidació de l’ Impost sobre construccions, 
instal·lacions i obres.  
 
c) En el cas que incloguin col·lectors, s’haurà d’aportar la corresponent homologació de 
l’Administració competent. 
 
3. Per al cas de sol·licitud de bonificació per a construccions, instal·lacions o obres 
referides als habitatges de protecció oficial i les que resultin equiparables a aquests 
conforme a la normativa de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears, s’haurà 
d’acreditar mitjançant la corresponent qualificació atorgada per l'òrgan competent 
autonòmic que el destí de l'immoble sigui la construcció d'habitatges  sotmesos a 
qualque règim de protecció pública. 
 
Aquesta qualificació s’acompanyarà en el moment de la sol·licitud de la llicència 
urbanística o d’obres i un pic concedida la llicència, es tindrà en compte per a l’emissió 
de l’autoliquidació de l’impost, en els terminis prevists en l’article 9. 
 
4. Per al cas de sol·licitud de bonificació per a construccions, instal·lacions o obres per 
afavorir l’accés i habitabilitat de les persones amb discapacitat, s’haurà d’aportar el 
certificat de discapacitat emès per l’òrgan competent de la Comunitat Autònoma o de 
l’IMSERSO, d'almenys d’una de les persones empadronades en l’immoble on es facin 
obres,  al qual s'acompanyarà el dictamen mèdic corresponent en el qual s'acrediti que la 
discapacitat està relacionada amb una mobilitat reduïda o minva sensorial. 
 
S'equiparen a les persones en situació de discapacitat, les persones majors de setanta 
anys, sense que sigui necessari que acreditin la seva discapacitat amb el document 
expedit per l'òrgan competent, quan les obres afectin els elements comuns de l'edifici 
que serveixin de pas necessari entre l'habitatge i la via pública, com ara portals, 
ascensors, rampes o qualsevol altre element arquitectònic. En aquest cas, 
l’Administració municipal comprovarà l’edat de les persones empadronades en 
l’immoble. 
 
5. Per al cas de sol·licituds de bonificació  per instal·lació de punts de recàrrega per a 
vehicles elèctrics regulat a l’article 6.4, els requisits s’hauran d’acreditar amb: 
 
a) Certificació emesa per tècnic competent que es tracta d’instal·lacions no obligatòries 
b) La corresponent homologació de l’Administració competent.   
c) Còpia de la comunicació prèvia d’obres,  pagament de la Taxa de serveis urbanístics i 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 103 - 

de l’autoliquidació de l’ Impost sobre construccions, instal·lacions i obres. 
 
6. En tots els casos previstos en els articles 5 i 6, s’exigirà que el subjecte passiu de 
l’impost en el moment de la sol·licitud de la bonificació: 
 
a) Hagi  pagat la taxa per serveis urbanístics i/o de la taxa per serveis relatius a 
activitats, establiments i instal·lacions, quan sigui obligatòria i no existeixi cap 
exempció legal. O bé, justifiqui que ha obtingut l’ajornament del seu pagament pel 
Departament Financer. 
    
b) No tenir cap tipus de deute municipal de Palma en període executiu.  
 
Ambdós requisits seran comprovats per l’Administració municipal en la data de la 
sol·licitud. El seu incompliment produirà la inadmissió a tràmit de la sol·licitud. 
 
6. En tot cas, fins que no s’hagi resolt la concessió de la bonificació prevista a l’article 
5, en qualsevol de les seves modalitats, no es podrà presentar sol·licitud de bonificació 
de les regulades a l’article 6. 
 
Article 8 
Base imposable, quota i meritació 
1. La base imposable d'aquest impost està constituïda pel cost real i efectiu de la 

construcció, instal⋅lació o obra. 
2. La quota de l'Impost serà el resultat d'aplicar a la base imposable el tipus de 

gravamen. 
3. El tipus general de gravamen serà el 4%. 
4. L'impost es merita en el moment d'iniciar-se la construcció, instal⋅lació o obra, 

encara que no s'hagi obtingut la llicència corresponent, o no s’hagi fet la 
comunicació prèvia o presentat la declaració responsable. 

  
Article 9 
Normes de gestió 
1. L’impost s'exigirà en règim d’ autoliquidació, conformement al previst a l'article 

103.4 del Text refós de la llei reguladora de les hisendes locals, aprovat pel Reial 
Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, a excepció de que s’hagi sol·licitat alguna de 
les modalitats de bonificació de l’article 5, en aquests casos, l’Administració 
municipal emetrà la corresponent liquidació. 
La referida autoliquidació i el consegüent ingrés de la quota s'hauran de fer quan 
s'iniciï la construcció, instal·lació o obra,  i en tot cas, s’haurà d’abonar dins els tres 
mesos des de l’adopció de l'acord de concessió o atorgament de la llicència d'obres o 
urbanística encara que no es dugui a terme l’esmentat inici.  
En el cas d’obres subjectes al règim de comunicació prèvia, l’abonament d’aquest 
tribut s’haurà de fer en el mateix moment de la presentació de la comunicació prèvia. 

2. La base imposable quedarà determinada en funció del pressupost presentat pels 
interessats, sempre que aquest hagi estat visat pel col·legi professional corresponent. 
Altrament, la base imposable serà determinada pels tècnics municipals, d'acord amb 
el cost estimat del projecte o obres que s'hagin de realitzar. 

3. Finalitzada la construcció, instal·lació o obra, i tenint en compte el seu cost real i 
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efectiu, l’Ajuntament, mitjançant l’oportuna comprovació administrativa, modificarà, 
si s’escau, la base imposable a què es refereix l’apartat anterior, emetrà la 
corresponent liquidació definitiva i exigirà del subjecte passiu la quantitat que 
pertoqui, o la hi reintegrarà, si escau.  

4. En cas que s'iniciïn obres gravades per l’Impost sense que s'hagi sol⋅licitat i concedit 
la llicència preceptiva, o sense haver realitzat la comunicació prèvia o declaració 
responsable, les actuacions que puguin dur-se a terme en matèria d'infraccions 
urbanístiques seran independents de les previstes en aquesta Ordenança sobre gestió i 
infracció tributària. 

5. La denegació, caducitat o desistiment de l'oportuna llicència d’obres o urbanística, 
comunicació prèvia o declaració responsable donarà dret a la devolució de les quotes 
ingressades, sempre que no s'hagin realitzat les corresponents obres o instal·lacions. 

   
Article 10 
Inspecció i recaptació 
La inspecció i recaptació d'aquest impost es farà d'acord amb la Llei general tributària i 
amb les altres lleis de l'Estat que regulen la matèria, com també amb les disposicions 
dictades per desenvolupar-les. 
   
Article 11 
Infraccions i sancions 
Per a tot el que es refereix a la qualificació de les infraccions tributàries i també per a la 
determinació de les sancions que per aquelles escaiguin en cada cas, hom s’ajustarà a la 
Llei general tributària i les disposicions que la complementin i desenvolupin, i al 
contingut de l’Ordenança fiscal general. 
 
Disposició final 
La present Ordenança fiscal, va ser aprovada inicialment per l'Ajuntament en Ple en 
sessió de 12 de desembre de 1995. La darrera modificació, aprovada provisionalment 
per acord plenari municipal de ..., elevat a definitiu perquè no es presentaren 
reclamacions, entra en vigor a partir de ... 
 
3r.- L’expressada modificació entrarà en vigor l’1 de gener de 2023. 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 6 vots en contra (PP) i 7 
abstencions (VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 10. Desestimar les al·legacions proposades pel Grup Municipal PP i aprovar 
definitivament la modificació de  l'Ordenança fiscal reguladora de l'Impost sobre 
bens immobles, concepte 112,00 
 
Es proposa: 
 
1r.- Desestimar les al·legacions proposades pel Grup Municipal del Partit Popular (PP) 
contra l’Acord de Ple de 27 d’octubre de 2022, de modificació de l'Ordenança fiscal 
reguladora de l'Impost sobre bens immobles, concepte 112,00, pels motius  recollits en 
els antecedents. 
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2n.- Aprovar definitivament la modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de 
l'Ordenança fiscal reguladora de l'Impost sobre bens immobles, concepte 112,00, 
d’acord amb el següent text: 
 
La modificació afecta als articles 16 (on s’introdueix un nou apartat)  i 18.1 i 2 de 
l’Ordenança fiscal,  que quedaran redactats així: 
 
 
Article 16  
Tipus de gravamen i recàrrec per habitatges desocupats propietat de grans tenidors 
 
... 
3. S'aplicarà un recàrrec del 50% de la quota líquida de l'impost a aquells habitatges que 
es trobin desocupats amb caràcter permanent. 
 
Aquest recàrrec es meritarà el 31 de desembre i es liquidarà anualment als subjectes 
passius de l'impost que tinguin la consideració de grans tenidors en el terme municipal 
de Palma, segons el  previst a l'article 36.1 de la Llei 5/2018 de 19 de juny,  de 
l’habitatge de les Illes Balears i l’article 4 del Decret 36/2019, de 10 de maig, que regula 
el Registre d’habitatges desocupats de grans tenidors i  el procediment de cessió 
obligatòria  per part dels grans tenidors. 
 
S'entendran per habitatges desocupats amb caràcter permanent aquells així declarats per 
la Comunitat Autònoma de les Illes Balears conforme al que s'estableix per la Llei 
5/2018 de 19 de juny,  de l’habitatge de les Illes Balears i el Decret 36/2019, de 10 de 
maig pel qual es regulen els habitatges desocupats, el Registre d’habitatges desocupats 
de gran tenidors i  el procediment de cessió obligatòria  per part dels grans tenidors i 
que constin inscrits com a tals en el seu Registre d'habitatges desocupats. 
 
La declaració municipal com a habitatge desocupat amb caràcter permanent s'iniciarà 
d'ofici, atenent- se, a aquest efecte, als mitjans de prova i indicis de desocupació, a data 
31 de desembre, establerts a l’article 36.1 de la Llei 5/2018 de 19 de juny i l’article 3 del 
Decret 36/2019, de 10 de maig,   procedint- se, prèvia audiència del subjecte passiu, a la 
seva resolució. 
 
Article 18  
Bonificacions potestatives per a habitatges de protecció oficial i aprofitament tèrmic o 
elèctric 
1. Poden gaudir d’una bonificació del 50 % en la quota íntegra de l’impost, durant els 

set períodes impositius següents als previstos a l’apartat 2 de l’ article 17, els 
habitatges de protecció oficial i els equiparables a aquests d’acord amb la normativa 
de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears. Aquesta bonificació es concedeix a 
petició de l’interessat, la qual pot fer en qualsevol moment abans que acabin els tres 
períodes impositius de durada d’aquella i tindrà efectes, si s’escau, des del període 
impositiu següent a aquell en què se sol·liciti. 

2. Poden gaudir de bonificació del 50 % de la quota resultant d’aplicar, si s’escau, les 
bonificacions regulades en l’apartat anterior i els articles 17, apartats 2 i 3 i 19, on 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

30
12

6_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
26

/0
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
43

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
D

D
A

7A
B

B
E

41
8E

B
C

45
72

A
pr

ov
at

: p
er

 u
na

ni
m

ita
t



 

- 106 - 

s’hagin  instal·lat sistemes generals per a l’aprofitament  tèrmic o elèctric de 
l’energia solar per a autoconsum.   
 
La bonificació s’aplicarà, en tots els casos, durant els sis períodes impositius 
següents a la instal·lació. En tot cas, l’import acumulat de la bonificació durant tot 
aquests períodes per als bens immobles d’ús residencial no podrà ser superior al 
100% del cost de la instal·lació sense IVA, i, en el cas d’immobles d’ús no 
residencial, no podrà ser superior al 50% del cost de la instal·lació, sense IVA. 
Aquesta bonificació està condicionada als següents requisits: 
a) Al caràcter no obligatori de les instal·lacions; i, respecte de les instal·lacions per a 
la producció de calor, que aquestes incloguin col·lectors que disposin de la 
corresponent homologació per l’administració competent. 
 
Aquests requisit s’acreditaran amb certificació emesa per tècnic competent que es 
tracta de sistemes generals per a l'aprofitament tèrmic o elèctric d'energia solar no 
obligatoris i per a l’autoconsum amb el justificant de presentació de la documentació 
tècnica en el Registre d’autoconsum d’energia elèctrica de les Illes Balears de la 
Conselleria de Transició energètica i sectors productius.  
 
b) S’haurà d’aportar còpia de la comunicació prèvia d’obres,  justificant de pagament 
de la Taxa de serveis urbanístics i  de l’Impost sobre construccions, instal·lacions i 
obres. 
 
c) En el cas d’habitatges en règim de propietat horitzontal on es faci una instal·lació 
compartida per subministrar energia a tots o alguns d’ells, gaudiran de la mateixa 
bonificació i s’aplicaran els mateixos requisits. En aquest cas, només es podran 
beneficiar els habitatges vinculats a la instal·lació, per la qual cosa, hauran d’aportar 
la relació de propietaris partícips de la instal·lació i l’import de la bonificació no 
podrà superar el cost de la participació econòmica de cada propietari. 
... 

3.- L’expressada modificació entrarà en vigor a partir del dia següent de la seva 
publicació al BOIB. 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 6 vots en contra (PP) i 7 
abstencions (VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 11. Desestimar les al·legacions proposades pel Grup Municipal PP i aprovar 
definitivament la modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de l’Impost sobre 
vehicles de tracció mecànica; concepte 113,00 
 
Es proposa: 
 
“1r.  Desestimar les al·legacions proposades pel Grup Municipal del Partit Popular (PP) 
contra l’Acord de Ple de 27 d’octubre de 2022, de modificació de  l'Ordenança fiscal 
reguladora de l’Impost sobre vehicles de tracció mecànica; concepte 113,00,   pels 
motius  recollits en els antecedents. 
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2n.- Aprovar definitivament la modificació de l'Ordenança fiscal reguladora de l’Impost 
sobre vehicles de tracció mecànica; concepte 113,00, d’acord amb el següent text: 
La modificació afecta a l’ article 4, 2n apartat i article 5, 7è apartat de l’Ordenança 
fiscal, que quedaran redactats així: 
 
“Article 4 
Bonificació per a vehicles històrics  
1. ... 
2. La concessió d’aquesta bonificació queda condicionada a no tenir cap tipus de deute 
municipal en període executiu el dia de la meritació de l’impost. L’incompliment 
d’aquest requisit donarà lloc a la denegació o la pèrdua de la bonificació, sense perjudici 
que, una vegada abonat el deute pendent, la persona titular del vehicle en pugui 
sol·licitar la bonificació. 
 
Article 5 
Bonificació per tipus de motor i tipus de combustible 
 
... 
7. La concessió de les bonificacions previstes en aquest article queda condicionada a no 
tenir cap tipus de deute municipal en període executiu el dia de la meritació de l’impost.  
L’incompliment d’aquest requisit donarà lloc a la denegació  o pèrdua de la bonificació, 
sense perjudici que, una vegada abonat el deute pendent, la persona titular del vehicle en 
pugui sol·licitar la bonificació.” 
 
3r. Aquesta modificació entrarà en vigor l’1 de gener de 2023.” 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma), 6 vots en contra (PP) i 7 
abstencions (VOX-ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 12. Convalidar la desafectació en relació amb la demolició d’edificacions al 
poblat de Son Riera, Exp. 2020-035-O 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- CONVALIDAR l’Acord de Junta de Govern Local núm. 
JGL_20211209_01_016, de 9 de desembre de 2021, mitjançantel qual es va aprovar: 
 
"... 
1r.- Deixar sense efectes l’acord de la Junta de Govern de data 24.11.2021 segons el 
qual es desafectava l’import de 156.892,57 € de la Op 220209001484 -Ref 
22021000192 de la partida 05 23140 60000 del pressupost de despeses de 2021 de la 
DEMOLICIÓ D’EDIFICACIONS AL POBLAT DE SON RIERA, adjudicat a 
VITRAC OBRA PUBLICA SL (B-57207714) i s’afectava el mateix import al 
pressupost de despeses de 2022, ja que aquesta despesa no s’havia previst per al 
pressupost de 2022 i des delaSecció de Comptabilitat no es va poder comptabilitzar. 
2n.- Desafectar l’import de 160.014,61 € de la Op 220209001484 -Ref 22021000192 de 
la partida 05 2314060000 del pressupost de despeses de 2021 de la DEMOLICIÓ 
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D’EDIFICACIONS AL POBLAT DE SON RIERA,adjudicat a VITRAC OBRA 
PUBLICA SL (B-57207714) per Junta de Govern de dia 23 de desembre de 2020, ja 
que no s’han pogut realitzar les tasques de demolició previstes pel present any perquè el 
termini d’aquest contracte esta lligat als processos judicials de desallotjament dels 
habitatges que encara no estan finalitzats. 
3r.- Afectar l’import de 160.014,61 € amb càrrec a la partida05 23140 60000 del 
pressupost de despeses de 2023. 
..." 
 
SEGON.- CONVALIDAR l’acord de la Junta de Govern Local núm. 
20221130_01_018, de 30 de novembre de 2022, mitjançant el qual es va aprovar: 
 
"... 
1r.- ANUL·LAR l’excés de la despesa autoritzada i disposada per import de 161.505,48 
€ de l’aplicació pressupostària núm. 05.23140.60000 (FASE AD- Op 220209001484 - 
Ref 22022000181)-POBLAT SON BANYA.- DESP. PER ENDERROCAMENT SON 
BANYA - del pressupost de despeses de 2022 de la DEMOLICIÓ 
D’EDIFICACIONSALPOBLAT DE SON RIERA, adjudicat a VITRAC OBRA 
PUBLICA SL (B57207714) per Junta de Govern de dia 23 de desembre de 2020, jaque 
no s’han pogut realitzar les tasques de demolició previstes pel present any perquè el 
termini d’aquest contracte estalligat als processos judicials de desallotjament dels 
habitatges que encara no estan finalitzats. 
 
2n.- REVERTIR I AUTORITZAR aquest crèdit per import de 161.505,48 € amb càrrec 
a la partida 05 2314060000 FASE RC – Op- 220229001452- POBLAT SON BANYA.- 
DESP.PER ENDERROCAMENT SON BANYA - del pressupost de despeses de 2024. 
 
..." 
 
TERCER.- ELEVAR al Ple de la Corporació Municipal l’Acord de Junta de Govern 
que convalida aquests dos acords per a que, d’aquesta forma, autoritzi l’augment dels 
percentatges de despesa pluriennal determinats a l’article 174.3 del RDL 2/2004, de 5 
de març, pel qual s'aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, tal i 
com de forma excepcional preveu l’article 174.5 d’aquesta mateixa Llei. Aquesta 
despesa pluriennala autoritzar pel Ple es distribueix, amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària núm. 05 23140 60000- POBLAT SON BANYA.- DESP. PER 
ENDERROCAMENT SON BANYA -, de la següent forma: 
 
Any Quantia 
2022 13.055,91 € 
2023 334.576,00 € 
2024 336.066,87 € 
2025 3.636,72 € 
 
QUART.- CONTINUAR amb la tramitació administrativa pertinent per realitzar 
l’anul•lació de despesa amb càrrec al pressupost de l’any 2022 i reversió i autorització 
amb càrrec al pressupost de l’any 2023 determinades en l’Acord de Junta de 
Governnúm.20221130_01_018, de 30 de novembre de 2022. 
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CINQUÈ.- Comunicar aquest acord al Servei de Comptabilitat. 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 13. Aprovar definitivament la modificació. de crèdit número 22, número 23, 
número 24, número 13, número 14, número 15 i la número 16 en el pressupost 
propi de la corporació per a 2022 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Desestimar la reclamació presentada contra acord de Ple número 
PLE_20221124_01_029 de modificació de crèdit número 22 de crèdit extraordinari i 
suplement de crèdit, acord de Ple número PLE_20221124_01_030 de modificació de 
crèdit 23 de crèdit extraordinari i suplement de crèdit, acord de Ple número 
PLE_20221124_01_031 de modificació de crèdit 24 de crèdit extraordinari, acord de 
Ple número PLE_20221124_01_025 de modificació de crèdit 13 de suplement de crèdit, 
acord de Ple número PLE_20221124_01_026 de modificació de crèdit 14 de suplement 
de crèdit, acord de Ple número PLE_20221124_01_027 de modificació de crèdit 15 de 
suplement de crèdit i acord de Ple número PLE_20221124_01_028 de modificació de 
crèdit 16 de suplement de crèdit. 
 
SEGON.- Aprovar definitivament la modificació de crèdit número 22 de crèdit 
extraordinari i suplement de crèdit, la modificació de crèdit 23 de crèdit extraordinari i 
suplement de crèdit, la modificació de crèdit 24 de crèdit extraordinari, la modificació 
de crèdit 13 de suplement de crèdit, la modificació de crèdit 14 de suplement de crèdit, 
la modificació de crèdit 15 de suplement de crèdit i la modificació de crèdit 16 de 
suplement de crèdit, en el pressupost propi de la corporació per a 2022. 
 
TERCER.- Publicar al BOIB, resumida a nivell de capítols, la seva aprovació definitiva. 
 
QUART.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables 
adients per a l’execució de la present proposta de resolució definitiva. 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
FOD 14. Aprovar els percentatges de despesa per exercicis futur de l’expedient de 
contractació dels serveis redacció del projecte modificat d’aparcament i 
equipament esportiu de S’Aigua Dolça 
 
Es proposa: 
 
Primer. De conformitat amb l’article 174.4 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i la base 
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52  les Bases d’execució del pressupost general corresponent a l’exercici 2022, elevar i 
aprovar els percentatges de despesa per exercicis futur de l’expedient de contractació 
dels serveis redacció del projecte modificat d’aparcament i equipament esportiu de 
S’Aigua Dolça, de conformitat amb la següent distribució pressupostària. 
 
 

Any  
Total (IVA 
inclòs) 

 Aplicació pressupostària 

2023 101.627,90 

 
42.288,97 

08.13300.6220199 EDUSI.- S'AIGO 
DOLÇA APARCAMENT OBRES 
 
 

  

 
50.458,25 

08.34200.6220199 EDUSI.- S'AIGUA 
DOLÇA EQUIPAMENT ESPORTIU 
OBRES 
 

  
 
8.880,68 
 

20049 APLICACIÓ NO 
PRESSUPOSTÀRIA 

 
Segon.  Comunicar aquest Acord al Departament de Intervenció per continuar amb la 
tramitació de  l’expedient de contractació dels serveis d’assistència tècnica per a la 
contractació dels serveis redacció del projecte modificat d’aparcament i equipament 
esportiu de S’Aigua Dolça 
 
Aprovat prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 14 vots a favor 
(PSIB-PSOE, UNIDES PODEM, MÉS-Estimam Palma) i 13 abstencions (PP, VOX-
ACTUA PALMA, Cs i Sr. Bauzá) 
 
PRECS I PREGUNTES 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS-Estimam Palma): 
 
“Bàsicament era per explicar-lis i compartir amb tots vosaltres com va anar la reunió de l’Ibavi 
pel tema de Son Banya. Seré molt breu. L’Ibavi se va comprometre a donar-nos habitatges. Un 
total de 30. Que ens anirien donant a mesura que vagin tenint habitatges disponibles. Aquest 
mes de febrer ja nos donaran 7 habitatges. Més 2 del Patronat Municipal. I ja  podrem demolir 
dues illetes de Son Banya. Llavors amb aquest ritme, si seguim així, aquest 2023, a finals d’any 
podem donar una oportunitat a totes aquelles persones que hi viuen, amb una situació vulnerable 
i poden tenir un altra projecte de vida. En el seu cas, a aniré informant en relació en aquest tema, 
però tenim millors notícies que al darrer Plenari.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Dar las gracias al equipo de gobierno y al Sr. Noguera por su implicación. Y a ser posible, 
amem si antes de que termine la legislatura, lo ideal sería que ya tuviéramos las 30 viviendas. 
Muchas gracias por su esfuerzo y a ver si conseguimos de una vez resolver este problema. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
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“Aprofitaré per desitjar-lis que tenguin unes bones festes. Nos veim abans que acabi l’any unas 
cuantas veces, pero no aquests dies. Per tant, que ho passin bé i que amb la família puguin viure 
aquestes dies tan guapos. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Coll Bucher (VOX- ACTUA PALMA): 
 
“Muchas gracias Alcalde. Bon Nadal.” 
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
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